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2024 РIК РОЗПОЧАВСЯ ДЛЯ ОДЕСИТIВ ГУЧНИМИ ВИБУХАМИ ТА 
ЧЕРГОВИМИ ТРАГЕДIЯМИ. ВОРОГ ЗАВДАВАВ УДАРIВ ПО НАШОМУ 
МIСТУ НАВIТЬ У НОВОРIЧНУ НIЧ, ЩО ГОВОРИТЬ ЛИШЕ ПРО ЙОГО 
СТРАХ ТА ПОВНУ ВIДСУТНIСТЬ ЧОГОСЬ ЛЮДСЬКОГО... ПОПРИ ЦЕ МИ 
ВСТУПИЛИ У НОВИЙ РIК I ВЖЕ ПОЧАЛИ ПРАЦЮВАТИ ЗI ЩЕ БIЛЬШОЮ 
НАСНАГОЮ ТА ЖАГОЮ ПОМСТИ ЗА ВСЕ ЗАПОДIЯНЕ.

У новому номерi журналу «Фаворит удачi» ми пишемо про тих, хто щодня невпинно працює задля рiдного 
мiста, регiону i всiєї країни, задля Перемоги! Зокрема, це – лауреати щорiчного проєкту Пiвденноукраїнського 
Медiа Холдингу «Народне визнання – Одесит року». Серед них ви побачите справжнiх людей «слова i дiла»: 
вiйськовi, благодiйники, рятувальники, громадськi дiячi, соцiально вiдповiдальнi бiзнесмени, лiкарi, освiтяни, 
дiячi культури, спортсмени. Про кожного з них ми детально розповiмо у цьому та наступних номерах, адже 
переконанi, що всi люди мають знати героїв нашого часу.

Нам, у свою чергу, залишається тримати свiй iнформацiйний фронт та щиро вiрити у Перемогу. Саме на неї 
всi ми чекаємо у 2024-му! Нехай цей рiк принесе i особистi перемоги кожному з нас! Сили та наснаги нашим 
воїнам, свiтлої надiї, вiри та любовi всiм українцям!

НАШОГО ЧАСУ!

ШАНУЙМО ГЕРОЇВ
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СУСПIЛЬСТВО

ПРО СПIВПРАЦЮ 
МIЖ БФ «ЖУРНАЛIСТИ 
ЗА ДЕМОКРАТIЮ» 
ТА ОДЕСЬКИМ 
РАЙОННИМ 
УПРАВЛIННЯМ 
ГУ ДСНС 
УКРАЇНИ 
В ОДЕСЬКIЙ 
ОБЛАСТI ПОВНОМАСШТАБНА ВIЙНА СУТТЄВО ЗМIНИЛА 

УМОВИ ЖИТТЄДIЯЛЬНОСТI КОЖНОГО УКРАЇНЦЯ. 
ЗАКОНОМIРНО ЗМIНИЛАСЯ I РОБОТА ЗАСОБIВ 

МАСОВОЇ IНФОРМАЦIЇ. СЬОГОДНI, ЯК НIКОЛИ 
РАНIШЕ, ВАЖЛИВО ПРОТИСТОЯТИ ВОРОГУ НА 

IНФОРМАЦIЙНОМУ ФРОНТI ТА ДОПОМАГАТИ 
НАШИМ СЛУЖБАМ У ПОШИРЕННI ЖИТТЄВО 

ВАЖЛИВИХ ПОВIДОМЛЕНЬ.

Саме тому спiвробiтники Пiвденно-
українського Медiа Холдингу, якi сво-
го часу заснували благодiйний фонд 
«Журналiсти за демократiю», пiдписали 
меморандум про спiвпрацю з Одеським 
районним управлiнням ГУ ДСНС України 
в Одеськiй областi.

У рамках меморандуму журналiсти 
зможуть покращити комунiкацiю з ря-

тувальниками, доносити до населення 
важливу iнформацiю та оперативно по-
ширювати критично необхiднi матерiали. 
Зокрема, мова йде про iнформацiю з 
приводу питань пожежної та техногенної 
безпеки, а також цивiльного захисту.

Власне, головною метою спiвпрацi є 
вдосконалення системи навчання населен-
ня заходам пожежної безпеки, пропаган-

ди пожежно-технiчних знань та реалiзацiї 
iнших завдань, спрямованих на попере-
дження виникнення пожеж та обiзнаностi 
населення щодо дiй пiд час надзвичайних 
ситуацiй, з питань мiнної безпеки, питань 
щодо охорони життя людей на водних 
об’єктах. Поряд з цим – популяризацiя 
роботи добровiльного руху пожежних та 
вiдкриття «Класiв безпеки». 

Меморандум про спiвпрацю пiдписали начальник Одеського районного управлiння ГУ ДСНС України в Одеськiй областi Микола 
Федькалов i представниця БФ «Журналiсти за демократiю», директорка IА «Одеса-медiа» Марина Жигалюк



9

17 СIЧНЯ ГЕННАДIЙ ТРУХАНОВ 
НАГОРОДИВ МАЙОРА ДЕНИСА 
ДIДИЧУКА ПОЧЕСНОЮ 
ВIДЗНАКОЮ ОДЕСЬКОГО 
МIСЬКОГО ГОЛОВИ
«ЗА ОБОРОНУ ОДЕСИ». 
МАЙОР ДIДИЧУК СЛУЖИТЬ У 
СУХОПУТНИХ ВIЙСЬКАХ I НЕ МАЄ 
СПЕЦИФIЧНИХ ДЛЯ МОРСЬКОЇ 
АРТИЛЕРIЇ ЗНАНЬ ТА НАВИЧОК. 
АЛЕ ЗАВДЯКИ ЗРОБЛЕНИМ 
ЦИМ ЗАХИСНИКОМ ТОЧНИМ 
РОЗРАХУНКАМ ЧОТИРИ РАКЕТИ, 
ВИПУЩЕНI З БЕРЕГА З «ГРАДIВ», 
ДОСЯГЛИ ЦIЛI.

ПОЧЕСНА ВIДЗНАКА 
ОДЕСЬКОГО МIСЬКОГО ГОЛОВИ –

 ЗАХИСНИКОВI ОДЕСИ

– З почуттям щирої 

вдячностi нагородив 

Дениса Дiдичука По-

чесною вiдзнакою 

Одеського мiського 

голови «За оборо-

ну Одеси», – сказав 
Геннадiй Труханов, 
вручаючи нагороду. – 
Думаю, всi пам’ятають 

подiї весни 2022 

року, коли до берегiв 

Одеси пiдiйшли ворожi 

бойовi кораблi, се-

ред яких були й 

десантнi. Ось це саме 

той офiцер, завдяки 

дiям i чiтким коман-

дам якого росiйським 

вiйськовим не вдало-

ся реалiзувати свої 

намiри щодо Одеси. 

Пишаюся нашими за-

хисниками! Завдяки 

їм живемо i працюємо 

далi! 

9
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 ФАВОРИТ НОМЕРА
Євген Руденко

Фото: Анастасія Грозь, 
Володимир Сінкевич
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ЯКОСЬ НЕПОМIТНО ДЛЯ СЕБЕ, НЕМОВ ЗА IНЕРЦIЄЮ, МИ ВЖЕ ЗВИКЛИ ДО ТIЄЇ 
ОБСТАВИНИ, ЩО У СКЛАДНI ЧАСИ БIЗНЕС, ЗА РIДКIСНИМИ ВИНЯТКАМИ, АБО 
ЗАЗНАЄ СТАГНАЦIЇ, АБО ВЗАГАЛI ПЕРЕСТАЄ IСНУВАТИ. ТОМУ ВТIШНО, ЩО ОДЕСЬКI 
РЕСТОРАТОРИ НА ПРИКЛАДI ВЛАСНИХ ПРОЄКТIВ ЗМОГЛИ ВНЕСТИ СВОЇ – ДУЖЕ 
ОПТИМIСТИЧНI – КОРЕГУВАННЯ ДО ВИЩЕЗГАДАНОЇ ТЕЗИ. I ДОВЕЛИ, ЩО В УМОВАХ 
ВОЄННОГО ЧАСУ МОЖНА НЕ ЛИШЕ ВIДКРИВАТИ НОВI ЗАКЛАДИ, А ЩЕ Й З 
УСПIХОМ ЇХ РОЗВИВАТИ.

Наприкiнцi минулого року команда рестораторiв, що 
представляє на одеському ринку одразу два кулiнарнi бренди – 
«ШТРУДЕЛЬ» та «BURRATINO» – помiстила до скарбнички особи-
стих досягнень одразу двi яскравi подiї. Перша з них полягає в 

тому, що мережа смачного та корисного харчування «ШТРУДЕЛЬ» 
отримала нагороду в рамках проєкту «Народне визнання» – 
«Одесит року» – 2023 за досягнення в сферi бiзнесу, що працює 
в умовах воєнного часу. Друга ж знакова подiя, яку колектив 

11
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 ФАВОРИТ НОМЕРА
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однодумцiв вiдзначає з особливою гордiстю, пов’язана з пер-
шою рiчницею з дня вiдкриття нового ресторану. Вiдчинивши 
свої дверi восени трагiчного для країни 2022-го року, заклад з 
казковою назвою «BURRATINO», що розташувався в мальовни-
чому куточку Одеси – на вулицi Львiвськiй, 15-Б (ЖК «Море»), 
буквально за лiченi тижнi завоював прихильнiсть великої 
спiльноти власних шанувальникiв. За словами досвiдчених 
гурманiв, секрет такого швидкого зростання популярностi – у 
неймовiрно смачних та доступних за цiною пiцi, круасанах, кавi 
та iнших делiкатесах, що готують майстри «BURRATINO». Помiж 
вiдвiдувачами щодо цього навiть з’явився своєрiдний реклам-
ний слоган: «Європейський кулiнарний шик – за одеськими 
цiнами!». Самi ж органiзатори смачного бiзнесу на питання про 
секрети стрiмкого успiху тiльки загадково посмiхаються: немає 
нiякого секрету! Мовляв, уся справа – в доброзичливих гостях, 

якi створюють позитивний iмiдж закладу. Отже, суцiльнi загадки 
та таємницi – все, як у казцi з однойменним героєм!

Про життя у бiзнесi пiд час вiйни – досягнення та уроки, по-
зитив та труднощi, усмiшки та сльози, а також – про плани на 
майбутнє розповiла власниця торгових брендiв «ШТРУДЕЛЬ» i 
«BURRATINO», лауреатка рейтингу «100 успiшних жiнок Одесько-
го регiону, що наближають перемогу», волонтерка, багатодiтна 
мама Олена НЕЙКОВА.

– Олено, запустити бiзнес у країнi, що воює, – справа ризи-

кована. Як наважилися на такий вiдповiдальний крок?

– Справа, справдi, дуже складна. Друзi, партнери 
вiдмовляли, прогнозували, м’яко кажучи, непростi часи. Але 
мiркування про цi «найскладнiшi часи» i пiдштовхнули нас до ух-
валення рiшення. Коли в країнi вiйна, весь час думаєш про лю-
дей та їхнi трагедiї. Про те, що хтось змушений був залишити улю-

еклам
ькими 
ня про 
немає 
гостях, 

 Справа, справдi, дуже складна. Друзi, партнери 
вiдмовляли, прогнозували, м’яко кажучи, непростi часи. Але 
мiркування про цi «найскладнiшi часи» i пiдштовхнули нас до ух-
валення рiшення. Коли в країнi вiйна, весь час думаєш про лю-
дей та їхнi трагедiї. Про те, що хтось змушений був залишити улю-

якi створюють позитив
та таємницi все як у

13
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блений будинок через обстрiли i шукає притулок у безпечному 
мiсцi. Що хтось взагалi залишився без житла та навiть елемен-
тарно необхiдних у побутi речей. Комусь «пощастило» бiльше: 
живе у власнiй квартирi, але зазнає перебоїв зi свiтлом, газом, 
водопостачанням. Люди рiзнi, однак долi пiд час вiйни у всiх 
дуже схожi, адже всi ми певною мiрою втратили затишок, тепло, 
душевний спокiй. Як допомогти всiм цим людям? Хоч трохи? Як  
вiдповiдь на цi питання ми всiєю нашою командою i поставили 
собi за мету створити ресторан, в якому всi вiдвiдувачi почува-
лися б як вдома. Хоч на нетривалий час, але абсолютно всi! I тi, 
хто прибув до Одеси здалеку – у пошуках тимчасового житла, i 
тi, хто завiтав iз сусiднього дому, в якому вiдключили свiтло че-
рез черговий блекаут. Як у добрiй казцi: з темряви та смутку – 
до атмосфери свiтла та радощiв!

– Отже, назва «BURRATINO» обрана не випадково?

– Саме так! Багато вiдвiдувачiв, якi вперше переступають 
порiг нашого закладу, нiби полотно в комiрчинi Папи Карло зри-
вають. А за ним – вхiд до чарiвної країни. Можливо, звучить 
пафосно. Але це в даному випадку абсолютно не змiнює сенсу 
того, що вiдбувається. Наприклад, дуже часто до нас заходять 
пенсiонери, особливо коли на вулицi холоднiшає. Кажуть, зайш-
ли просто помилуватися нашим iнтер’єром – тим, як у нас кра-
сиво. Ми наливаємо їм гарячу ароматну каву. Абсолютно без-
коштовно! Вони спочатку не вiрять, що таке можливо, а потiм 
сiдають за столик, по-дитячому зворушливо прикривають очi вiд 
задоволення i обережно п’ють ароматний гарячий напiй. Iнодi 
навiть плачуть вiд емоцiй, що їх охопили... I, звiсно, дякують. Я 
дякую у вiдповiдь – за те, що до нас завiтали. Посмiхаюся, див-
лячись на їхнi простi свiтлi обличчя, а у самої – також сльози на 
очах. Бо ж усвiдомлюєш, наскiльки зараз усiм тяжко, а особли-
во – людям похилого вiку. Багато хто з них пережив вiйну ще 
дiтьми, i тепер вiйна знову прийшла у їхнє життя... У такi хвилини 
знову i знову згадуєш мету, яку ми ставили перед собою з пар-
тнерами, створюючи «BURRATINO». I вкотре доходиш висновку, 
що рiшення вiдкрити ресторан в умовах вiйни було правильним. 
Попри всi труднощi.

– Iншими словами, якщо є мета – важлива, першорядна – 

труднощi не лякають?

– Не зовсiм так. Труднощi завжди лякають. Усi бояться – i 
смiливi, i боягузи. Такою є психологiя людини. Але є вiдчутна 
рiзниця: боягуз боїться, тому нiчого не робить. Смiливець, у 
свою чергу, боячись, продовжує дiяти. Ось i ми дiємо – крок за 
кроком. Був такий фiльм: головний герой боявся ставити перед 
собою глобальнi цiлi, бо вони його лякали своїми масштабами. 
Друзi порадили йому не заглядати далеко вперед, а натомiсть 
щодня концентруватися на нескладних дiях, якi рано чи пiзно 
приведуть його до досягнення головної мети. На перший по-
гляд, нехитра комедiя має глибокий сенс. Iнодi варiанти майбут-
нього, якi ми малюємо в своїй уявi, справдi можуть нас ляка-
ти. I тодi ми не в змозi зосередитися на поточних справах, наша 
продуктивнiсть знижується. Але є iнший варiант, який ми й об-
рали. З того самого дня, як «BURRATINO» вперше вiдчинив свої 
дверi, наш колектив не припиняв займатися звичайними спра-
вами: робили закупiвлi продуктiв, тiшили смачними стравами 
наших вiдвiдувачiв, фантазували над новинками меню, влашто-
вували тематичнi свята для дiтей та дорослих, допомагали на-
шим вiйськовим. А одного разу, образно кажучи, обернулися 
назад i усвiдомили, що в такому ритмi прожили вже рiк – довгi 
365 днiв в умовах воєнного часу. Цiлий рiк найрiзноманiтнiших 
подiй – радiсних i сумних, доленосних i повсякденних – у життi 
«BURRATINO», його гостей та всiєї України. Ось вам i результат 

фiлософiї «маленьких крокiв» та «великих досягнень». Як кажуть, 
дорогу здолає той, хто йде.

– Особливо, коли у того, хто невтомно долає свiй 

шлях, є надiйнi попутники, чи не так? Як вам почувається 

на дорозi бiзнесу з вашим колективом? Хто вони – вашi 

спiвробiтники?

– Є така думка: мовляв, людей зближують або час, або об-
ставини. Наш колектив об’єднало й те, й iнше – як, власне, i 
весь народ України, який живе вже майже два роки в умовах 
вiйни. Але при цьому я завжди нагадую собi про те, що робота 
з людьми, керування колективом – це наука й мистецтво. Осо-
бливо – у поточних умовах. Iнодi чую вiд колег щось на кшталт: 
«Певно, мiнятиму свого кухаря, бо дiстали його «психологiчнi 
гойдалки» – день працює нормально, день – абияк!». На мiй по-
гляд, таке рiшення – не найпродуктивнiше. Вважаю, що iнодi 
для досягнення результату треба мiняти не спiвробiтника, а 
пiдхiд до нього. «Психологiчна гойдалка» – це щось подiбне до 
синдрому нашого часу, з його регулярними повiтряними триво-
гами, важкими новинами та соцiальними стресами. За таких 
умов навiть сильна духом, талановита людина почне «гальму-
вати». Що робити керiвнику? Все залежить вiд ситуацiї, голов-
не – iндивiдуальний пiдхiд та творче рiшення. Наприклад, буває, 
що й мої кухарi приходять на роботу не в найкращiй емоцiйнiй 
формi. Це одразу вiдчувається i позначається навiть на якостi 
страв. У такiй ситуацiї я зазвичай рекомендую з’їсти тiстечко 
чи шматочок торта. Солодкi «лiки» дiють практично миттєво! 
(Усмiхається.) I вже незабаром спiвробiтник повертається до 
плити у гарному настрої, готовий радувати смаколиками на-
ших вiдвiдувачiв. Iнодi простi дiї створюють дива, потрiбно лише 
бути бiльш чуйним, бiльш уважним до свого оточення. I тодi тобi 
вiдповiдатимуть взаємнiстю. Я дуже вдячна нашому колективу, 
своїм спiвробiтникам за те, що в цей непростий перiод вони по-
ряд зi мною i вiддають роботi свiй час, емоцiї, навiть частинку 
душi. Кожен iз них – по-своєму унiкальний i навiть талановитий! 
Наприклад, наш бармен. Якщо театр починається з вiшалки, то 
ресторан «BURRATINO» – з барної стiйки, за якою, мов дiджей, 
орудує Микита, налаштовуючись на музику настроїв своїх 
клiєнтiв. Вiн вгадує їхнi кулiнарнi побажання практично безпо-
милково, наче читає iнформацiю про апетити вiдвiдувачiв в їхнiх 
очах!

Уявiть собi звичайний день у нашому ресторанi.
– Ось цей замовить лате i круасани, – каже менi Микита, 

тихенько киваючи на чоловiка з ноутбуком за столиком у кут-

ку, який завiтав до нас кiлька хвилин тому i щойно взяв меню. 

– А отой клiєнт буде зелений чай iз жасмином та медом. I 

якнайгарячiший! Усе через застуду: дивiться, навiть куртку не 

зняв – намагається зiгрiтися...

Слухаючи Микиту, традицiйно – задля забави – намагаюся 

заперечувати. I... не встигаю!

– Круасани такi ж шикарнi, як завжди? – Власник ноутбуку 

по-одеськи допитливо свердлить поглядом Микиту.

– I лате також! – не без задоволення парирує Микита, вже 

протираючи свiжою серветкою фiлiжанку.

– Чи можна менi гарячий чай? Зелений, iз жасмином, – 

прокашлює громадянин у куртцi.

– Мед та лимон – окремо? – охоче цiкавиться «дiджей».

Ось така iсторiя! Iнодi менi здається, що Микита – не бар-
мен, а екстрасенс! (Смiється.) Iнакше, звiдки в нього здатнiсть 
розпiзнавати смаки та уподобання вiдвiдувачiв? Багатьом з 
них настiльки до душi такий ось «дедуктивний» метод обслугову-
вання, що буквально з порогу цiкавляться: «Микита сьогоднi на 
змiнi?». I щиро радiють, почувши ствердну вiдповiдь!
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А ще в «BURRATINO» прекрасна адмiнiстраторка на iм’я 
Аня. I якщо Микита, за аналогiєю до музичної теми, «дiджей 
за пультом», то вона – диригент всього нашого оркестру! 
Аня, нiби маестро, вiртуозно координує та спрямовує зусил-
ля кожного з нас – таких емоцiйно та професiйно рiзних. I 
зрештою така «кулiнарна симфонiя» народжується, що паль-

чики оближеш! Нашi вiдвiдувачi «не наслухаються»! Про таких 
людей, як Аня, у нашому бiзнесi говорять: «адмiнiстраторка 
вiд Бога!».

Про гарнi якостi та переваги своїх спiвробiтникiв можу го-
ворити нескiнченно. Але волiю, щоб одесити та гостi нашого чу-
дового мiста особисто переконалися у цьому. Для цього досить 
лише завiтати до «BURRATINO» i скуштувати будь-яку страву – на 
ваш вибiр. Усi нашi страви – смачнi та неповторнi, як i таланти 
тих, хто їх створює.

iджей 
естру! 
зусил-
зних. I 

паль-

ворити нескiнченно. Але волiю, щоб одесити та гостi нашого чу
дового мiста особисто переконалися у цьому. Для цього досить 
лише завiтати до «BURRATINO» i скуштувати будь-яку страву – на 
ваш вибiр. Усi нашi страви – смачнi та неповторнi, як i таланти 
тих, хто їх створює.
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Про таких, як Аня, 
кажуть так –
«адміністраторка 
від Бога»

Душевне тепло – в усмішках 

та очах «буратінівців», які 

щоранку зустрічають перших 

відвідувачів і пізно ввечері 

проводжають останніх

 Той самий 
Микита – 
«ідеальний бармен» 
і трохи екстрасенс
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залi вечорами i якi допомогли нам пережити труднощi першої 
вiйськової зими та тривалi перебої з електрикою. А ще наша 
любов – у перших одеських райських яблучках! Так-так, саме 
в райських яблучках! Цi мiнiатюрнi диво-фрукти, якi вирощують 
спецiально для нас в одному з присадибних господарств Оде-
си, зривають з першими заморозками. Саме в цей момент вони 
надзвичайно солодкi! Диво-яблуками ми пригощаємо кожно-
го вiдвiдувача – просто так, безкоштовно, на знак поваги та 
любовi. Це – одна з осiннiх традицiй «BURRATINO». Тож, щороку, 
пiсля перших морозiв обов’язково заходьте до нас, щоб поласу-
вати першими райськими яблуками!

– Олено, у мене склалося враження, що бiзнес забирає весь 

ваш час! Чи вистачає його на сiм’ю?

– Насправдi, сiм’я – на першому мiсцi. В мене – коханий 
чоловiк та троє прекрасних дiтей, усi троє – хлопчики. Сiм’я – моя 
головна опора та джерело енергiї. Саме родина дає менi сили та 
натхнення для того, щоб якiсно, продуктивно займатися бiзнесом 
i втiлювати в реальнiсть мрiї. Трапляється, що я повертаюся додо-
му, як кажуть, розбита i розiбрана, бо, здається, не зможу здолати 
купу завдань i проблем, якi звалилися на плечi. Можу навiть зая-
вити: мовляв, усе, фiнiш, бiльше не можу, не виходить. Мене обсту-
пають мої чотири лицарi, i починається процес моєї регенерацiї. 
«Це в тебе не вийде? Та невже?!»; «Вперед i тiльки вперед! Чи не 
цьому ти нас навчала?»; «Ти ж – супермама i супержiнка! А такi не 
хворiють, не плачуть i не здаються!»; «Якщо ти не змогла – нiхто не 
зможе! Який приклад ти подаєш людям?!»...

Послухаю своїх рiдних психоаналiтикiв i вже через хвилин 
п’ять-десять вiдчуваю, як посвiтлiшало на душi, мов сонячнi зай-
чики починають танцювати! Куди тiльки дiвається i зневiра, i 
втома! Усмiхнуся i йду бадьора на кухню готувати вечерю. Такий 
ось у мене надiйний тил!

– Подiлитеся своїми бiзнес-планами?

– Хочемо вiдкрити ще один ресторан найближчими мiсяцями – 
бiльш точно зараз важко планувати. Уже пiдiбрали гарне мiсце 
для дислокацiї, в розпалi пiдготовча робота. В перспективi – 
розвиток цiлої мережi ресторанiв пiд брендом «BURRATINO». 
Дуже хочеться охопити турботою якнайбiльше людей. Впевнена, 
в нас усе вийде! Отож, чекайте на сюрпризи!

– Мине ще рiк, i, дай Боже, ми з вами знову зустрiнемося, 

щоб поговорити про результати дворiчної дiяльностi бренду 

«BURRATINO». Якщо пофантазувати – яким ви уявляєте цей день?

– Ви – лауреатка рейтингу «100 успiшних жiнок Одеського 

регiону, що наближають перемогу». На ваш погляд, за яких умов 

людина може вважати себе по-справжньому успiшною? I чи є у 

Олени Нейкової власна формула досягнення життєвої мети?

– Успiх для мене – це не оплески на мою честь. Вiн – не в 
нагородних кубках чи грошових купюрах. Вважаю, що успiх – 
це внутрiшнiй стан задоволення собою та свiтом. Для мене бути 
успiшною – означає займатися улюбленою справою, допомага-
ти людям i вiдчувати вiд цього радiсть, бути комусь потрiбною. 
Бути успiшною – це любити i бути коханою. Людина успiшна, 
коли вона щаслива. Я – щаслива!

Щодо персональної формули успiху... Вважаю, що кожен з 
нас має якийсь свiй власний алгоритм дiй – усвiдомлений чи 
не дуже, завдяки якому досягає життєвих цiлей. У моєму ви-
падку послiдовнiсть дiй проста: люби те, чим займаєшся, i ти 
обов’язково досягнеш успiху. Навiть якщо робота твоя вкрай 
складна, навiть якщо твiй бiзнес народився i розвивається пiд 
час вiйни – просто стався до нього, як до своєї дитини, яку треба 
любити i плекати. I тодi така «дитина» обов’язково виросте силь-
ною, красивою та прогресивною!

– Отже, стрiмке зростання популярностi «BURRATINO» в 

середовищi гурманiв є результатом любовi органiзаторiв до сво-

го дiтища?

– Авжеж! Як я вже сказала на початку нашої розмови, усi 
зусилля, яких ми докладаємо щодо розвитку нашого бiзнесу, ма-
ють головне завдання: зробити так, щоб люди, якi приходять до 
нашого ресторану, вiдчували себе як вдома. I над виконанням 
цього завдання щодня працює весь наш колектив.  Атмосфера 
будинку – це атмосфера любовi. Ми пiдживлюємо тепло в бу-
динку пiд назвою «BURRATINO» енергiєю своїх сердець, своєю 
турботою, увагою. Знаю iз особистих спостережень: людина, 
яка одного разу завiтала до «BURRATINO», обов’язково прий-
де сюди ще i ще раз. Та не одна – з коханою людиною, другом, 
з родиною. Енергетику любовi ви тут вiдчуєте всюди! Вона – у 
запашнiй засмаглiй скоринцi пiци, яку турботливi руки щойно 
дiстали з печi. Вона – в ароматi кави, вiдтiнки якого чути в кож-
ному куточку нашого закладу. Душевне тепло – в усмiшках та 
очах «буратiнiвцiв», якi щоранку зустрiчають перших вiдвiдувачiв 
i пiзно ввечерi проводжають останнiх. Наша любов – навiть у 
звичайних, на перший погляд, свiчках, якi ми запалюємо в 

залi вечорами i якi допомогли нам пережити труднощi першої 
вiйськової зими та тривалi перебої з електрикою. А ще наша 
любов – у перших одеських райських яблучках! Так-так, саме 
в райських яблучках! Цi мiнiатюрнi диво-фрукти, якi вирощують 

i б О

– Ви – лауреатка рейтингу «100 успiшних жiнок Одеського

регiону що наближають перемогу На ваш погляд за яких умов

ПРОСТО ФАКТ:

МЕТА ЗАСНОВНИКIВ КУЛIНАРНОГО БРЕНДУ «BURRATINO» – 

ЦЕ НЕ ТIЛЬКИ РОЗВИТОК ХАРЧОВОГО БIЗНЕСУ В ОДЕСI. БАГАТО УВАГИ 

РЕСТОРАТОРИ ПРИДIЛЯЮТЬ САМЕ ПIДТРИМЦI НАСЕЛЕННЯ В СКЛАДНИХ УМОВАХ 

ВIЙНИ. МИНУЛОЇ ОСЕНI ЗАКЛАД НА ЛЬВIВСЬКIЙ,15-Б СТАВ ЧИ НЕ ПЕРШИМ 

IМПРОВIЗОВАНИМ «ПУНКТОМ НЕЗЛАМНОСТI» ДЛЯ МЕШКАНЦIВ РАЙОНУ, ЯКI ПIД 

ЧАС ПЕРЕБОЇВ ЗI СВIТЛОМ, ЗАВДЯКИ ВСТАНОВЛЕНОМУ У РЕСТОРАНI ГЕНЕРАТОРУ, 

МОГЛИ ОТРИМУВАТИ ТУТ НЕ ТIЛЬКИ ГАРЯЧI НАПОЇ ТА ЇЖУ, А Й ПIДЗАРЯДЖАТИ СВОЇ 

МОБIЛЬНI ПРИСТРОЇ ТА КОРИСТУВАТИСЯ ПОСЛУГАМИ МЕРЕЖI IНТЕРНЕТ.

ТАКОЖ ЗА ПIДСУМКАМИ 2022 РОКУ БРЕНД «BURRATINO» СТАВ ПЕРЕМОЖЦЕМ У 

НОМIНАЦIЇ «ЗА ЕФЕКТИВНI БIЗНЕС-РIШЕННЯ В УМОВАХ ВIЙНИ» РЕЙТИНГУ

«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» – «ОДЕСИТ РОКУ». 

 ФАВОРИТ НОМЕРА ФАВОРИТ НОМЕРА
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– Хочу вiрити, що це буде звичайнiсiнький мирний день у 
мирнiй Українi. Без повiтряних тривог, бомбардувань та воро-
га на нашiй землi. Прекрасний день – без слiз, без смертей, без 

вiйни. Ми обов’язково переможемо! Я дуже на це сподiваюся, 
так само, як i мiльйони наших спiввiтчизникiв. Зрештою, ми 
вистоємо й подолаємо всi труднощi – iнакше бути не може! 
Тому що Україна – найпрекраснiша країна на всiй земнiй кулi, а 
українцi – найкращi у свiтi люди! 

день у 
воро-
й, без 

ково переможемо! Я дуже на це сподiваюся, вiйни. Ми обов язк
так само, як i мiльйони наших спiввiтчизникiв. Зрештою, ми так само, як i мiл
вистоємо й подолаємо всi труднощi – iнакше бути не може! 
Тому що Україна – найпрекраснiша країна на всiй земнiй кулi, а 
українцi – найкращi у свiтi люди! 

17
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ПРЕДСТАВЛЯЄ ЛАУРЕАТIВ 

РЕЙТИНГ ПОПУЛЯРНОСТІ 
ЛЮДЕЙ І ПОДІЙ 

19

ОСЬ УЖЕ 23 РОКИ ПОСПIЛЬ В ОДЕСI ПРОХОДИТЬ РЕЙТИНГ 
ПОПУЛЯРНОСТI ЛЮДЕЙ ТА ПОДIЙ ПIВДНЯ УКРАЇНИ «НАРОДНЕ 
ВИЗНАННЯ» – «ОДЕСИТ РОКУ», ЗАПОЧАТКОВАНИЙ НИЗКОЮ ВИДАНЬ 
ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО МЕДIА ХОЛДИНГУ. ЦЕ СВОЄРIДНЕ ПIДБИТТЯ 
ПIДСУМКIВ ДIЯЛЬНОСТI НАШИХ ЗЕМЛЯКIВ ПРОТЯГОМ РОКУ. ЗА ЧАС 
IСНУВАННЯ ПРОЄКТУ ВIН СТАВ ОДНИМ IЗ НАЙБIЛЬШ ЗНАЧУЩИХ 
СУСПIЛЬНИХ ПОДIЙ У РЕГIОНI.

ПОВНОМАСШТАБНА ВIЙНА КАРДИНАЛЬНО ЗМIНИЛА НАШЕ ЖИТТЯ, 
НАШI МИРНI ТРАДИЦIЇ. ПРОТЕ РЕЙТИНГ НЕЗМIННО ПРОВОДИВСЯ, АДЖЕ 
У ЧАС ВАЖКИХ ВИПРОБУВАНЬ ПРИКЛАДIВ СПРАВЖНЬОЇ ДОБЛЕСТI 
ОДЕСИТIВ У РIЗНИХ СФЕРАХ ДIЯЛЬНОСТI СТАЛО ЩЕ БIЛЬШЕ, I ПРО ЦЕ 
ПОТРIБНО ТА ВАЖЛИВО РОЗПОВIДАТИ.

БЕЗУМОВНО, ЦЮ ДОБЛЕСТЬ ВИЯВЛЯЮТЬ ПЕРЕДУСIМ НАШI 
ЗАХИСНИКИ, I СПИСОК ЛАУРЕАТIВ ЦЬОГО РОКУ, ЯК I МИНУЛОГО, 
ОЧОЛИЛИ КОМАНДУВАЧI РIЗНИХ ПIДРОЗДIЛIВ ЗСУ, ЯКI РОЗМIЩЕНI У 
НАШОМУ РЕГIОНI, А ТАКОЖ РЯТУВАЛЬНИКИ ТА ВОЛОНТЕРИ.

ЗАГАЛОМ ПРИ РОЗГЛЯДI КАНДИДАТУР НОМIНАНТIВ ОРГКОМIТЕТ БРАВ 
ДО УВАГИ ДУМКУ ГРОМАДСЬКОСТI, ЯКА ВIДБИВАЄТЬСЯ У РIЗНИХ 
РЕГIОНАЛЬНИХ ЗМI – ЯК ДРУКОВАНИХ, ТАК I ЕЛЕКТРОННИХ. 
ТОМУ РЕЙТИНГ I МАЄ ТАКУ НАЗВУ – НАРОДНИЙ. I, ПОЗА 
СУМНIВОМ, НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ ЗАСЛУЖИЛИ ТАКОЖ 
ПРЕДСТАВНИКИ IНШИХ СФЕР ДIЯЛЬНОСТI – ОДЕСИТИ, 
ЯКI, КОЖЕН НА СВОЄМУ МIСЦI, РОБЛЯТЬ ЗНАЧНИЙ 
ВНЕСОК У НАШУ СПIЛЬНУ ПЕРЕМОГУ.

ОТОЖ, ПРЕДСТАВЛЯЄМО ЛАУРЕАТIВ 
РЕЙТИНГУ ПОПУЛЯРНОСТI ЛЮДЕЙ 
ТА ПОДIЙ ПIВДНЯ УКРАЇНИ 
«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» – 
«ОДЕСИТ РОКУ» – 2023.
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«ВДЯЧНIСТЬ 
ОДЕСИТIВ»

Повiтряне командування 
«Пiвдень» Збройних Сил 

України
Командувач – генерал-майор 

Дмитро КАРПЕНКО

«ЗА ПЕРЕМОЖНI 
ВОЄННI ДIЇ 

НА ЧОРНОМУ МОРI»
Олексiй ДОСКАТО,

заступник командувача 
Вiйськово-Морських 

Сил Збройних Сил України, 
коммодор ЗСУ

«ЗА МУЖНIСТЬ 
I ПРОФЕСIОНАЛIЗМ, ВИЯВЛЕНI 

ПРИ ПОРЯТУНКУ УКРАЇНЦIВ 
ПIД ЧАС ЛIКВIДАЦIЇ НАСЛIДКIВ 

КАТАСТРОФИ НА КАХОВСЬКIЙ ГЕС»
Головне управлiння Державної 

служби з надзвичайних ситуацiй 
України в Одеськiй областi

Начальник – полковник служби 
цивiльного захисту 
Денис ПЛАТОНОВ

«ЗА ВIДВАГУ 
ТА ВIРНIСТЬ 

ВIЙСЬКОВОМУ 
ОБОВ’ЯЗКУ»

Штурмовий полк «Цунамi» 
Об’єднаної штурмової бригади 

«Лють» Нацiональної полiцiї 
України

Командир полку – пiдполковник 
полiцiї Олександр ГОСТIЩЕВ

«ЗА МУЖНIСТЬ 
ТА ПРОФЕСIОНАЛIЗМ У РОБОТI НА 
БЛАГО УКРАЇНСЬКОЇ ЕКОНОМIКИ»

ДП «Iзмаїльський морський 
торговельний порт»

Директор – Андрiй ЄРОХIН

ДП «Ренiйський морський 
торговельний порт»

Директор – Максим IГНАТЕНКО

«ЗА МАСШТАБНУ 
ДУХОВНУ I МОРАЛЬНУ 

ПIДТРИМКУ 
ВIЙСЬКОВИХ ТА 

ПОТЕРПIЛИХ ВIД ВIЙНИ»
Благодiйний фонд 

«Добрий самарянин»

Президент фонду – 
Денис СЕРДIЧЕНКО

«ЗА ОРГАНIЗАЦIЮ 
ЕВАКУАЦIЙНИХ 

ЗАХОДIВ ТА ЛIКУВАННЯ 
I РЕАБIЛIТАЦIЮ 

ВIЙСЬКОВОСЛУЖБОВЦIВ»
Вч А7367 

(Реабiлiтацiйний госпiталь)

Начальник – 
майор Iлля ЛУБАШЕВ

«МЕЦЕНАТ 
РОКУ»

Юрiй ДЕГАС, 
засновник 

Благодiйного фонду 
«Безмежнi можливостi»

«ЗА МАСШТАБНУ 
ГУМАНIТАРНУ 

МIСIЮ ТА 
ОЗДОРОВЛЕННЯ ДIТЕЙ 

УКРАЇНИ 
ЗА КОРДОНОМ»

Одеська обласна Рада миру
Голова – Тамiла АФАНАСЬЄВА

ПОДІЯ
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«ГРОМАДСЬКА 
ОРГАНIЗАЦIЯ 

РОКУ»
«Громадський рух 

«Вiра, Надiя, Любов»

Голова – Тетяна СЕМИКОП

«ЗА БЛАГОДIЙНУ 
ПРАВОВУ 

ДОПОМОГУ 
УКРАЇНЦЯМ 

У ЧАС ВIЙНИ»
Громадський 

центр правосуддя 
Одеської областi

«НА ВАРТI 
БЕЗПЕКИ 

НА ФРОНТI 
I В ТИЛУ»

Охоронне 
агентство 

«Самсон-Групп06»

Засновник, генеральний 
директор – Андрiй БАБЕНКО

«ВIДКРИТТЯ 
РОКУ»

Мiжнародний 
культурний центр 

«УНIОН»

«ПIДПРИЄМСТВО
РОКУ»

Торговий дiм 
«Strateg»

Засновник, 
генеральний директор – 

Олександр СИВАК

«ЗА УСПIШНИЙ 
РОЗВИТОК БIЗНЕСУ 

ТА ПIДТРИМКУ 
ВIТЧИЗНЯНОЇ 
ЕКОНОМIКИ

В УМОВАХ ВIЙНИ»
Мережа 

ресторанiв 
«ШТРУДЕЛЬ»

«КРАЩИЙ НАВЧАЛЬНИЙ 
ЗАКЛАД РОКУ У СФЕРI 

ПРОФЕСIЙНО-ТЕХНIЧНОЇ 
ОСВIТИ»

ДНЗ «Одеське вище 
професiйне училище 

морського туристичного 
сервiсу»

Директор – Сергiй БIЛОКОНЕНКО

«ЗА ПРОФЕСIОНАЛIЗМ 
ТА МУЖНIСТЬ, 

ЩО НАБЛИЖАЮТЬ 
ПЕРЕМОГУ»

Фотографи-
документалiсти Костянтин 

i Влада ЛIБЕРОВИ

«ЗА ВАГОМI 
СПОРТИВНI 

ДОСЯГНЕННЯ»
Iрина МАЛОВIЧКО

Спортивна стрiлкиня. 
Здобула для України 

першу лiцензiю на участь 
в Олiмпiадi-2024
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Велика команда одного з 
найпотужнiших благодiйних фондiв Оде-
си «Добрий самарянин» стала лауреа-
том щорiчного Рейтингу популярностi 
людей та подiй пiвдня України «Народ-
не визнання – Одесит року 2023» у 
номiнацiї «За масштабну духовну i мо-

ральну пiдтримку вiйськових та по-
страждалих пiд час вiйни».

Окрiм масштабних гуманiтарних 
мiсiй на фронтi, постiйної допомо-
ги вимушеним переселенцям, дiтям з 
iнвалiднiстю, людям похилого вiку та 
багатьом-багатьом iншим, щоденно во-
лонтери проводять велику духовну ро-
боту, що оргкомiтет рейтингу особли-
во взяв до уваги. Країна перебуває у 
станi вiйни, тож, на жаль, маємо багато 

травмованих громадян, не кажучи про 
душевнi болi вiйськових...

Президент фонду Денис Сердiченко, 
Марина Сердiченко, Роман Медяник 
та десятки iнших капеланiв постiйно у 
вiдрядженнях на фронтi, пiдтримують 
мiсцевих жителiв у прифронтових зонах, 
уже мають своїх «пiдопiчних» вiйськових, 
з якими щоденно на зв’язку. Як кажуть 
самi волонтери, таким чином вони везуть 
людям не просто гуманiтарку, а надiю. 

БФ «ДОБРИЙ САМАРЯНИН» � 
НАГОРОДЖЕНО «ЗА МАСШТАБНУ ДУХОВНУ І МОРАЛЬНУ 
ПІДТРИМКУ ВІЙСЬКОВИХ ТА ПОТЕРПІЛИХ ВІД ВІЙНИ»

Велика команда одного з

22 #136’2024

НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – ОДЕСИТ РОКУ – 2023
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Щорiчний проєкт Пiвденноукраїнського Медiа Холдингу 
«Народне визнання – Одесит року» за десятки рокiв сво-
го iснування вiдзначив плiдну працю чималої кiлькостi лю-
дей, пiдприємств, органiзацiй тощо. 2023 рiк – не виня-
ток. Оргкомiтет особливо ретельно поставився до вiдбору 
номiнантiв i не змiг оминути своєю увагою дiяльнiсть Гро-
мадського центру правосуддя Одеської областi – першої та-
кого роду органiзацiї в Українi, що вже протягом п’яти рокiв 
успiшно функцiонує на базi Київського районного суду мiста 
Одеси.

Центр було створено у 2019 роцi за пiдтримки Асоцiацiї 
слiдчих суддiв України та Агентства США з мiжнародного роз-
витку (USAID). Досвiдченi адвокати, юристи, суддi у вiдставцi, 
працiвники прокуратури i полiцiї, науковцi й медiатори аб-
солютно безкоштовно допомагають людям знайти шля-
хи вирiшення їхнiх проблем за допомогою консультацiй та 
грамотної правової оцiнки.

Особливої важливостi iснування такої платформи 
набуло пiд час вiйни, коли у мiстi з’явилася не одна ти-
сяча вимушених переселенцiв. Попри всi труднощi, ек-
сперти ГЦП продовжили роботу за умов воєнного стану, 
спiвпрацюючи з великими благодiйними фондами та ор-
ганами мiсцевого самоврядування. Саме тому Громадсь-
кий центр правосуддя Одеської областi став переможцем 

ГРОМАДСЬКИЙ ЦЕНТР
ПРАВОСУДДЯ ОДЕСЬКОЇ
ОБЛАСТІ � ПЕРЕМОЖЕЦЬ У НОМІНАЦІЇ 

«ЗА БЛАГОДІЙНУ ПРАВОВУ 
ДОПОМОГУ УКРАЇНЦЯМ 
ПІД ЧАС ВІЙНИ»

у номiнацiї «За благодiйну правову допомогу українцям 
пiд час вiйни».

Центр невпинно продовжує роботу з громадянами, роз-
ширюючи свою дiяльнiсть та вiдчиняючи дверi фiлiалiв по 
областi. 

Нагороду отримував експерт ГЦП Ілля Бут
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Відома мережа ресторанів отри-
мала нагороду щорічного рейтингу лю-
дей, подій та підприємств.

З усіх смакот світу одесити оби-
рають...штрудель! Про це свідчать 
результати Рейтингу популярності 
«Народне визнання – Одесит року» –
2023. За даними проекту, одну з 
номінацій проєкту виборола мережа 
ресторанів «ШТРУДЕЛЬ», яка отрима-
ла найбільшу кількість голосів серед 
одеських шанувальників смачної та 
здорової їжі. Це зрозуміло: в умовах 
війни кулінарному бренду вдалося не 
тільки успішно функціонувати, а ще й 
розвиватися. Так, наприкінці квітня 

ОДЕСИТИ ВІДДАЮТЬ 
ПЕРЕВАГУ «ШТРУДЕЛЮ»

поточного року в Одесі, за адресою Фон-
танська дорога, 14/3 відкрився новий – 
восьмий за рахунком заклад мережі.

– В Україні, на жаль, триває війна. 

Але наша мета залишається незмінною: 

за будь-яких обставин надавати всім на-

шим гостям якісний та смачний продукт, – 
поділилася думками кураторка мережі 
«ШТРУДЕЛЬ» Ірина БАННІКОВА. – У ці 

складні часи дуже важливо дбати про лю-

дей. Тому вся наша команда працює за 

правилом: бути сьогодні краще, ніж були 

вчора, відкривати нові заклади, нада-

вати робочі місця, підтримувати ЗСУ та 

економіку держави.

На думку експертів, сьогоднішній 
асортимент закладів, що працюють під 
брендом «ШТРУДЕЛЬ», є справжньою 
знахідкою для гурманів різного віку та 
переваг, які прагнуть смачно, а голов-
не – недорого провести час. Особли-
вою популярністю серед відвідувачів ко-
ристуються солодкі та солоні штруделі 
з тонкого, тендітного тіста, присмачені 
найрізноманітнішою начинкою. Про такі 
страви прийнято говорити так: «Спробу-
вав один раз – закохався на все життя!».

Також варто зазначити, що щодня з 
19:00 до 21:00. в мережі діє величезна 50% 
(!!!) знижка на будь-яку випічку та десерти. А 
при замовленні цілого штруделю «To go» (це 
той, який «з собою – на виніс» – Прим. ред.) – 
працює приємна знижка в 15%! 

АДРЕСИ РЕСТОРАНІВ 
МЕРЕЖІ «ШТРУДЕЛЬ» 
В ОДЕСІ:
• вул. Академічна, 11;
• вул. Міланська, 22;
• Французьский бульвар, 11-Б;
• вул. Люстдорфська дорога, 55-А;
• пров. Компасний, 6-В;
• вул. Макаренко, 2-А;
• вул. Фонтанська дорога, 58;
• вул. Фонтанська дорога, 14/3.

Провідні керуючі закладами мережі «Штрудель» Вікторія 
Батурська та Людмила Пімєнова з почесними нагородами 
Рейтингу «Народне визнання – Одесит року» – 2023

Кураторка мережі ресторанів 
«Штрудель» Ірина Баннікова
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2023 рiк для Одеси був достатньо 
насиченим та тяжким, однак попри 
ворожi атаки та iншi труднощi мiсто 
продовжує жити, творити, вiдкривати 
нове та вдосконалювати iснуюче. 
Справжньою несподiванкою для 
одеситiв стала поява оновленого куль-
турного центру мiжнародного рiвня 
UNION.

Оргкомiтет Рейтингу популярностi лю-
дей та подiй пiвдня України «Народне виз-
нання – Одесит року» не змiг оминути таку 
подiю, тому культурний центр було назва-
но переможцем у номiнацiї «Вiдкриття 
року».

Iсторiя UNION повертає нас до початку 
ХХ столiття. У цiй же будiвлi функцiонував 
Мiжнародний культурний центр, i це був 
вагомий аргумент на користь того, що 
наше мiсто називали культурною столи-
цею. Крiзь роки Одеса пронесла це гор-
де звання, i в 2023 роцi центр, розташо-
ваний на вулицi Троїцькiй, знову вiдновив 
свою роботу. Цей масштабний проєкт 
вдалося реалiзувати завдяки великiй 
командi однодумцiв та пiдтримцi Одеської 
мiськради.

Мiжнародний культурний центр 
«UNION» нацiлений на популяризацiю 
сучасного мистецтва та збереження 
культурної спадщини. Сьогоднi там про-
водяться масштабнi заходи, концерти, 
театральнi вистави, виставки iменитих 
художникiв та фотомайстрiв, фестивалi 
мiжнародного рiвня. 

МIЖНАРОДНИЙ КУЛЬТУРНИЙ
ЦЕНТР UNION � «ВIДКРИТТЯ РОКУ»!

Почесний диплом 
та кубок лауреата 
рейтингу приймала 
пiар-директорка 
Мiжнародного 
культурного центру 
UNION Арсенiя 
Покровська
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«ГРОМАДСЬКИЙ РУХ «ВIРА, 
НАДIЯ, ЛЮБОВ» �  ЛАУРЕАТ 

У НОМIНАЦIЇ 
«КРАЩА 
ГРОМАДСЬКА 
ОРГАНIЗАЦIЯ РОКУ»

ли вiд насильства; людьми з iнвалiднiстю. Окремий напрям 
дiяльностi – з жiнками-лiдерками, керiвницями жiночих гро-
мадських органiзацiй.

З перших днiв повномасштабної вiйни команда ГР «Вiра, 
Надiя, Любов» почала працювати з вимушеними переселенця-
ми та потерпiлими вiд воєнних дiй, взяла пiд опiку залишених 
на самотi людей похилого вiку, родичi яких виїхали за кордон. А 
ще плели маскувальнi сiтки, готували обiди для тероборони, за-
куповували лiки та засоби гiгiєни для вiйськових i полiцiї... Во-
лонтери виїжджали на митницi i приймали гуманiтарний вантаж 
з Молдови, Францiї, Румунiї, Чехiї, Нiмеччини. Реабiлiтацiйний 
центр «Софiя», один з пiдроздiлiв Громадського руху, став осе-
редком гуманiтарної допомоги, яка прибувала щотижня i її тре-
ба було розiбрати, розфасувати, пiдготувати до видачi. I нiхто 
тодi не зважав на регалiї чи спецiальностi: всi перетворилися 
на фасувальникiв, вантажникiв, соцiальних працiвникiв.

Лише за 2022 рiк працiвники органiзацiї роздали 33526 
продуктових та 20233 гiгiєнiчних наборiв; видали 1,022 тон-
ни гуманiтарної допомоги; здiйснили 2123 адресних достав-
ки. Було надано 2562 iндивiдуальнi психологiчнi та 1479 
юридичних консультацiй; проведено 198 тренiнгiв для ВПО 
та 242 групи психологiчної пiдтримки, а 8415 осiб пройш-
ли навчальнi тренiнги. У центрi «Софiя» 356 жiнок пройшли 
реабiлiтацiю i змогли розпочати життя без насильства. Всьо-
го допомогу отримали 87144 жителi України, реалiзовано по-
над 40 соцiально важливих проєктiв. 

Нагороди рейтингу Тетянi Семiкоп (на знiмку – злiва) 
вручила громадська дiячка, депутатка Одеської мiської ради 
Лiлiя Леонiдова

«Ми – разом, наша сила – в єдностi, незламностi та у жагучiй вiрi у Перемогу 
України! Ми продовжуємо вiрити, надiятись та любити, створюючи новi сторiнки 
вiльної незалежної країни» – так коментують в органiзацiї вiдзнаку рейтингу

«Громадський рух «Вiра, Надiя, Любов» – це справжнiй 
бренд Одеси i України. Засновницею та керiвницею 
громадської органiзацiї, дiяльнiсть якої сягнула не лише 
нацiонального, а мiжнародного масштабу, є Тетяна Семiкоп 
– голова Асоцiацiї жiночих органiзацiй Одеської областi, 
членкиня Одеської обласної координацiйної ради з питань 
гендеру, демографiчного розвитку, попередження домашньо-
го насильства та протидiї торгiвлi людьми, заступниця голо-
ви Одеської обласної координацiйної ради з питань попере-
дження ВIЛ/СНIДу, кандидатка юридичних наук.

Органiзацiю «Вiра, Надiя, Любов» було зареєстровано 
26 березня 1997. Вона створювалася iнiцiативною групою 
психологiв, юристiв, медичних працiвникiв i волонтерiв. Вiд 
початку вони працювали з людьми, якi вживають наркоти-
ки та тi, якi живуть з ВIЛ; особами, що перебувають у мiсцях 
позбавлення волi; тими, хто постраждав вiд торгiвлi людь-
ми; дiтьми, чиї права порушенi; молоддю, яка практикує 
ризикованi форми поведiнки; жiнками, якi постражда-
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Бренд «Strateg» з’явився на рин-
ку України понад 15 рокiв тому. 
На сьогоднi – це один з провiдних 
вiтчизняних виробникiв з найшир-
шим асортиментом настiльних iгор та 
наборiв для творчостi – картин за но-
мерами, алмазних мозаїк, наборiв для 
лiплення та iншої продукцiї для розва-
ги i розвитку не лише дiтей, а й молодi 
та дорослого споживача.

У час повномасштабної вiйни 

ЛАУРЕАТ У НОМIНАЦIЇ 
«ПIДПРИЄМСТВО РОКУ» 

ТОРГОВИЙ ДIМ 
«STRATEG» �

«Вироблено в Одеськiй областi», 
впроваджений головою Одеською 
облдержадмiнiстрацiї.

За час вiйни компанiя вдвiчi 
збiльшила обсяг виробництва i випу-
стила понад двi сотнi новинок, серед 
яких найбiльшу популярнiсть здобули 
патрiотичнi iгри: «Монополiя України», 
«Все буде Україна», «Ой, у лузi чер-
вона калина», «Доброго вечора, ми 
з України» та «Котики та мемчики», 
«Мегаполiя ЗСУ».

Велику команду «Strateg» очолює 
подружжя Сивак: Олександра мож-
на назвати стратегом процесу, а його 
дружину Iрину – тактиком, бо взяла на 
себе безпосереднє керiвництво що-
денним робочим процесом.

– Доки конкуренти продавали 

залишки зi складiв, ми активно ску-

повували всi наявнi обсяги картону 

в Українi та випускали новинки, якi 

мали шалений попит, – розповiдає 
Олександр. – За два роки ми випу-

стили понад 200 нових iгор i про-

дали 2 млн штук патрiотичних iгор. 

У 2023 роцi почали виготовля-

ти оригiнальнi м’якi iграшки, якi 

успiшно доповнили наш асорти-

мент i стали популярними серед 

споживачiв. Ми також пишаємося 

нашими магнiтними пазлами, що не 

мають аналогiв на ринку, магнiтною 

абеткою та арифметикою. Нашою 

основною перевагою є широкий 

асортимент товару. Жоден з наших 

конкурентiв не може представити 

такого рiзноманiття продукцiї. Це 

робить нас унiкальними на ринку.

Ще одна унiкальна особливiсть 
ТД «Strateg» – масштабна благодiйна 
дiяльнiсть. За останнi сiм рокiв 
пiдприємство надало на благодiйнiсть 
понад 500 тисяч iгор та наборiв для 
творчостi. Пiд час реалiзацiї двох 
благодiйних проєктiв було встанов-
лено всеукраїнськi рекорди. Зокре-
ма, одночасно було подаровано 111 
тисяч iграшок у дитячi будинки. В 
час великої вiйни компанiя постiйно 
спiвпрацює з низкою благодiйних 
фондiв. Лише за останнiй мiсяць 2023 
року ТД «Strateg» подарував близь-
ко тридцяти тисяч iграшок, з яких де-
сять тисяч отримали дiти у лiкарнях. 
Тож закономiрно Олександр Сивак 
уже є лауреатом рейтингу «Народне 
визнання – Одесит року» у номiнацiї 
«Меценат року», а нинi очолювана 
ним компанiя завоювала ще й звання 
«Пiдприємство року»! 

пiдприємство не припиняло роботу i не 
звiльнило жодного працiвника, навпаки – 
набирало нових. Нинi на пiдприємствi 
працює понад 200 працiвникiв. Тут пра-
цюють над розробкою i виготовленням 
iнтелектуальних, освiтнiх, пiзнавальних 
iгор, що розвивають пам’ять, логiку, 
аналiтичнi здiбностi людей рiзного вiку. 
Є, крiм настiльних, невеличкi iгри, якi 
можна покласти до кишенi чи сумоч-
ки i взяти з собою у дорогу, що теж є 
даниною воєнному часу. Асортимент 
складається з понад 1000 iгор, 1500 
картин за номерами та майже 800 видiв 
алмазної мозаїки. А про вiдмiнну якiсть 
продукцiї свiдчить те, що у 2022-му 
компанiя отримала почесний знак 

Олександр і Ірина Сивак з нагородами рейтингу
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Охоронне агентство «Самсон Групп-06» уже майже сiм 
рокiв успiшно працює в Одесi, займаючись питаннями без-
пеки пiдприємств та установ рiзних сфер дiяльностi, приват-
ного житла та окремих осiб. Вiд початку повномасштабно-
го вторгнення роботу довелося перебудовувати вiдповiдно 
до потреб воєнного часу i при цьому консолiдуватися з 
вiдповiдними державними органами. Бiйцi фiрми у першi 
ж днi вступили до лав територiальної оборони, а дехто 
вирiшив, що його мiсце – безпосередньо у зонi бойових дiй. 
Попри це агентство продовжило дiяльнiсть по убезпечен-
ню життя цивiльних одеситiв, що важливо завжди, за будь-
яких обставин. Саме тому «Самсон Групп-06» заслужено от-
римав перемогу в номiнацiї «На вартi безпеки на фронтi i 
в тилу» за пiдсумками щорiчного Рейтингу популярностi 
людей i подiй Пiвдня України «Народне визнання – Одесит 
року» – 2023.

Вручаючи почесний кубок i диплом лауреата проєкту 
засновнику, генеральному директору агентства, депута-
ту Одеської обласної ради Андрiю Бабенку, ми не могли не 
поговорити про те, як функцiонує компанiя сьогоднi, про 
участь бiйцiв-самсонiвцiв у воєнних дiях та дiяльнiсть у 
тилу, зрештою – про пiслявоєнне майбутнє.

– Андрiє Васильовичу, як ви разом зi своєю командою 

зустрiли звiстку про велику вiйну i якi рiшення було прийнято 

першочергово?

– Я ще за кiлька днiв до початку повномасштабного втор-
гнення зiбрав своїх заступникiв i сказав, що потрiбно бути 
напоготовi, бо тодi ще нiхто не розумiв, яким чином усе може 
обернутися. Ворожi вiйська вже стояли бiля самих кордонiв з 
Україною, i не реагувати на це не можна було. Ми вирiшили дiяти 
так: у разi зникнення зв’язку, збираємось на базi офiсу «Сам-
сон Групп-06» i далi дiємо колективно. 24 лютого 2022 року о 5-й 
ранку менi зателефонували зi словами «Почалося». I близько 6-ї, 
вiдповiдно до заздалегiдь продуманого плану, всi вже були в 
офiсi охоронного агентства у повнiй екiпiровцi.

В цiлому нам як охоронному агентству все було зрозумiло. 
Ми були готовi до будь-чого, бо бiльшiсть наших працiвникiв – 
колишнi силовики, обiзнанi у своїй справi. Завдання №1 для 
нас – захист своєї батькiвщини, свого мiста i власного дому у 
тому числi. Протягом перших 2-3 мiсяцiв, ми спiвпрацювали з 
полiцiєю, нашi бiйцi стояли на блокпостах, патрулювали вулицi. 
На сьогоднiшнiй день це вже не так необхiдно, все стало бiльш 
системно, тому потреби у нашiй допомозi майже немає. Однак 
ми працюємо, виїжджаємо на мiсце, коли нас про це просять.

Оскiльки я депутат Одеської облради вiд Роздiльнянського 

НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – ОДЕСИТ РОКУ – 2023
Марина Жигалюк

Фото: Тимофiй Мельников, особистий архiв Андрiя Бабенка

АНДРIЙ

БАБЕНКО: 
«НАШI БIЙЦI 
СТОЯТЬ НА ВАРТI 
БЕЗПЕКИ НА 
ФРОНТI I В ТИЛУ»
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та Березiвського районiв, то в першi днi вирiшив виїхати в 
Роздiльну, аби зрозумiти, як там проходить органiзацiя людей 
для служби в територiальнiй оборонi. Для мене надважливою була 
безпека моїх людей, тому я першочергово робив акцент на цьому.

– Нi для кого не секрет, що ви й самi взяли зброю та пiшли 

вiдстоювати нашу незалежнiсть...

– Так. 25 лютого я офiцiйно вступив до територiальної обо-
рони, отримав зброю разом зi своїми заступниками, якi теж зi 

мною пiшли захищати країну. Перший час ми служили в ТрО 
на кордонi з Приднiстров’ям, бо вже тодi було розумiння в 
керiвництва, що ворог намагається «вiдрiзати» Одесу.

Отримавши звання офiцерiв, ми поїхали на передову. 
На той момент проходили бойовi дiї пiд Снiгурiвкою, що на 
Миколаївщинi, а Херсон ще був окупованим. На жаль, у боях 
за Благодатне (Миколаївська обл.) ми втратили одного з на-
ших бiйцiв – Сергiя Хлистуна, кiлька хлопцiв отримали пора-
нення чи контузiю...

БЛИЗЬКО 70% ПРАЦIВНИКIВ «САМСОН ГРУПП-06» 
БРАЛИ БЕЗПОСЕРЕДНЮ УЧАСТЬ У БОЙОВИХ ДIЯХ.
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Хочу пiдкреслити, що працiвники жодного охоронного 
агентства не пiшли на фронт у такiй кiлькостi, як нашi. Ми 
брали безпосередню участь у визволеннi наших територiй 
вiд загарбникiв, потрапляючи пiд жорсткi обстрiли. Пере-
бували на фронтi понад 90 днiв, потiм була ротацiя, а неза-
баром мiй брат повернувся у зону ведення бойових дiй. Я 
залишився тут, бо маю свої обов’язки як депутат i керiвник 
охоронного агентства.

Тiшить тiльки те, що до Одеси ворогу дiйти так i не вдалося, 
Херсонщина вже наполовину наша, поступово вiдвоюємо й iншi 
територiї. Я вiрю у наших воїнiв.

– А чи є данi, скiльки саме ваших працiвникiв вступили до лав 

тероборони та ЗСУ?

– Точне число сказати не можу, бо керування компанiєю 
наразi в основному на плечах моїх заступникiв. Але на почат-
ку повномасштабної вiйни було сформовано роту у кiлькостi 
120 людей, з яких близько 70 були хлопцi охоронного агентства 
«Самсон Групп-06». Два взводи були лише з наших бiйцiв. Бiльше 
того: по сьогоднiшнiй день на фронтi воюють нашi колишнi 
працiвники, причому не тiльки в ТрО, а й у десантурi, Нацгвардiї 
тощо.

Я постiйно з ними на зв’язку, зi свого боку допомагаю, чим 
можу, вони завжди вдячнi. Хоч наших бiйцiв вiйна i розкидала 
по всiй країнi, але я впевнений, що пiсля нашої перемоги вони 
всi будуть у строю.

– Бiля входу до вашого офiсу розмiщено меморiальну дошку з 

прiзвищами загиблих бiйцiв...

– Так, на жаль, ми втратили не одного бiйця. Багато наших 
працiвникiв постраждали у боях за Бахмут. Там воював i мiй 
брат Олександр з позивним «Самсон». На жаль, у Бахмутi заги-
нули двоє наших бiйцiв – Сергiй Раджабов i Кирило Околiчний, а 
Сергiй Хлистун, як я вже казав, загинув у бою пiд Благодатним, 
то була перша i найважча для усвiдомлення втрата.

Ще один з наших колишнiх працiвникiв Святослав служив у 
розвiдцi, був важко поранений. Зараз плануємо його лiкування 
за кордоном, бо ситуацiя надскладна, проблеми з ногами. Маю 
надiю, що хлопець зможе ходити самостiйно.

Моє правило – не кидати у бiдi тих, хто був, є чи залишається 
у моїй командi. Кожен з них може розраховувати на мою 
пiдтримку.

ОХОРОННЕ АГЕНТСТВО 
«САМСОН ГРУПП-06» БУЛО 
НАЗВАНЕ НА ЧЕСТЬ СИНА 
АНДРIЯ БАБЕНКА САМСОНА.

«МОЄ ПРАВИЛО – НЕ КИДАТИ 
У БIДI ТИХ, ХТО БУВ, Є ЧИ 
ЗАЛИШАЄТЬСЯ У МОЇЙ 
КОМАНДI. КОЖЕН З НИХ 
МОЖЕ РОЗРАХОВУВАТИ НА 
МОЮ ПIДТРИМКУ».
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– Важливою є робота i тут, на мiсцi. Як ви сказали, зали-

шились у мiстi, бо маєте забезпечувати охорону мiста та ви-

конувати свої депутатськi обов’язки. Як проходить робота на 

цiй нивi?

– Ми плiдно спiвпрацюємо з нашою країною-сусiдом 
Румунiєю, з нардепами та депутатами Європарламенту. У 
Роздiльнянському районi також виконується великий пласт 
гуманiтарної роботи, бо там велика кiлькiсть внутрiшнiх 
переселенцiв. Хочу сказати, що так, як турбується Румунiя про 
наших людей, мало хто може зрівнятися з ними, принаймнi 
таке моє бачення. Мова йде про гарнi умови, соцiальнi ви-
плати, харчування, житло. Я бачив це все на власнi очi, тому 
можу запевнити, що румуни – нашi справжнi друзi. Крiм того, 

вiд влади ми отримуємо великi об’єми гуманiтарної допомоги, 
яку роздаємо по всiй областi.

Що стосується допомоги ЗСУ вiд охоронного агентства, то 
ми подарували на потреби ТрО декiлька автомашин, мої друзi-
бiзнесмени також долучались до збору коштiв на автiвки.

Я завжди був проукраїнським депутатом i вiд початку втор-
гнення робив усе вiд мене залежне, щоб у країнi не було «русь-
кого мiра». Україна має бути незалежною i самостiйною. Нам не 
потрiбнi господарi, нам потрiбнi гарнi партнери, але мова про 
партнерство з росiєю вже йти не може, бо це – загарбники i 
вони назавжди такими залишаться для нас. Ми маємо величез-
ний економiчний потенцiал, розумних i працьовитих людей, тож, 
впевнений, що кропiткою працею вiдбудуємо свою країну мрiї.
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– Ви справдi вважаєте, що вдасться швидко i якiсно 

вiдбудувати країну пiсля перемоги? Бо багато людей мають 

сумнiви щодо цього....

– На жаль, ми бачимо, що корупцiя нiкуди не зникла, на-
впаки – процвiтає. Я був впевнений, що всi проросiйськi 
партiї, колаборанти та сепаратисти зникнуть назавжди, але не 
все йде так, як хотiлося б, i це дуже засмучує, навiть змушує 
втрачати вiру. Представники ОПЗЖ досi голосують у Верховнiй 
Радi разом зi всiма iншими депутатами, хоча так просто не 
може бути!

Якщо говорити чесно, у нас i до вiйни занепадали села, 
припиняли свою дiяльнiсть пiдприємства, економiка не була 
стабiльною. З вiйною все закономiрно стає ще гiрше. Звичай-
но, буде чудово, якщо всi обiцянки зарубiжних партнерiв будуть 
виконанi i нам дiйсно допоможуть iнвестицiями для швидкого 
вiдновлення.

Однак тут знову гостро постає питання корупцiї, яку ми, 
на жаль, так i не змогли викорiнити навiть пiд час страшної 
вiйни. Захiдним партнерам потрiбна гарантiя того, що все буде 
вiдбуватися прозоро i чесно, а для цього Українi необхiдно прой-
ти через кардинальнi змiни, причому на всiх рiвнях влади, почи-
наючи з найвищого.

Люди дiйсно дуже втомились вiд вiйни. Ми й до повномас-
штабного вторгнення переживали не найкращi часи внаслiдок 
пандемiї коронавiрусу, тому моральний стан у багатьох був 
пригнiчений. Але особисто я вiрю у краще i зi свого боку стара-

тимусь робити так, щоб й iншi повiрили у новi можливостi, у 
друге дихання нашої країни.

– Корупцiя – бiль нашої країни. На вашу думку, як цього 

все ж можна позбутись? I чи це можливо взагалi?

– Якщо говорити суб’єктивно, то я б усiх депутатiв 
Верховної Ради вiдправив на передок в окопи – букваль-
но на мiсяць. Просто, аби кожен з них вiдчув, як то ка-
жуть, на власнiй шкурi, що таке вiйна. Чи можете ви назва-
ти хоч одного топ-посадовця, чиї б родичi воювали? Я не 
знаю жодного. Воюють звичайнi люди, якi не мають жодно-
го вiдношення до полiтики. Не вони кликали сюди «руський 
мiр». Це люди, якi жили своїм мирним життям, будували пла-
ни на майбутнє, працювали на благо держави. Але сьогоднi 
саме вони захищають нашу країну, а не проросiйськi де-
путати вiд ОПЗЖ, якi продовжують сидiти у теплих крiслах. 
Хiба це справедливо? Де обiцянi змiни? Питань багато, а 
вiдповiдей не чутно.

– На ваш погляд, чи є мирний шлях закiнчення вiйни?

– Я не вiйськовий експерт, i точно не можу вiдповiсти на 
це питання. Чи можуть бути мирнi перемовини? Думаю, це 
залежить вiд настрою наших громадян та позицiї вiйськового 
керiвництва. Я вважаю, що ми маємо повернути своє! Ми не 
можемо вiддати те, що хоче забрати ворог сьогоднi, бо з ча-
сом втратимо все! 

БIЛЯ ВХОДУ ДО ОФIСУ РОЗМIЩЕНО МЕМОРIАЛЬНУ 
ДОШКУ З ПРIЗВИЩАМИ ЗАГИБЛИХ БIЙЦIВ...
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ДЛЯ 860 ДЕТЕЙ МЕЧТА 
СТАЛА РЕАЛЬНОСТЬЮ

БЛАГОДАРЯ ПРОЕКТУ

«СОБЕРИ 
ДОБРЫЙ 
ПОДАРОК»

ВОЛШЕБСТВО В КАНУН РОЖДЕСТВА:
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НА ПРОТЯЖЕНИИ 12 ЛЕТ 
БЛАГОТВОРИТЕЛЬНЫЙ ФОНД 
«ДОБРЫЙ САМАРЯНИН» 
ОСУЩЕСТВЛЯЕТ МЕЧТЫ ДЕТЕЙ В 
КАНУН РОЖДЕСТВА. БЛАГОДАРЯ 
ТЫСЯЧАМ НЕРАВНОДУШНЫХ 
ЛЮДЕЙ СО ВСЕГО МИРА И 
РАБОТЕ СОТЕН ВОЛОНТЕРОВ 
ПОДАРКИ ПОЛУЧИЛИ БОЛЕЕ 
15 ТЫСЯЧ ДЕТОК: ЭТО РЕБЯТА 
ИЗ ДЕТСКИХ ДОМОВ, ДЕТИ С 
ИНВАЛИДНОСТЬЮ, А СЕГОДНЯ – ЕЩЕ И 
ДЕТИ ВОЕННОСЛУЖАЩИХ.

35

Директор ИА «Одесса-медиа» Марина Жигалюк 
с руководителем проекта «Собери добрый 
подарок» Натальей Тереховой
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С началом полномасштабного вторжения 
проект «Собери добрый подарок» закономер-
но трансформировался. Как рассказала адми-
нистратор фонда, руководитель проекта Ната-
лья Терехова, в 2022-м подарки для детишек 
формировали не по принципу именных, как 
это было ранее.

– Год назад мы понимали, что дети, для 
которых будем собирать подарки, – это 
вынужденные переселенцы из других го-
родов, которые в Одессе, скорее всего, 
ненадолго. В силу этих обстоятельств в 
прошлом году мы сделали 800 общих по-
дарков – это были коробки, в которых 
находилось все необходимое для ребен-
ка определенного возраста и пола, – 
отметила Наталья Терехова.

В этом же году, немного приспосо-
бившись к реалиям войны, волонтеры 
нашли возможность сделать 860 имен-
ных подарков для деток разных катего-
рий. Все это, конечно, благодаря кру-
глосуточной работе большой команды и 
1200 дарителей – исполнителей завет-
ной мечты конкретного ребенка.

Алгоритм действий не менялся: на 
странице Натальи Тереховой в «Фейсбу-
ке» постепенно появлялись фото деток 

с описанием подарка их мечты. Каждый 
мог посмотреть и выбрать себе ребен-
ка, оставить комментарий «Подарю!» и го-
товить сюрприз для своего избранника. 

Подарки в этом году были самые разные: 
планшеты, телефоны, различные гад-

жеты для слепых деток, говорящие 
планшеты, часы и роботы, разви-

вающие книги, батуты, наборы 
ЛЕГО, одежда и многое-мно-

гое другое. До 20 декабря 
волонтеры собирали все 
подарки в «Резиденции до-
бра», а затем организовы-
вали небольшие праздники, 
где, собственно, каждый ма-

лыш и получал свой презент. 
Подарки детям разных кате-

горий вручали в разные дни.
– Зная особенности и диа-

гнозы наших деток, тех, кто сможет 
прийти, а кто нет, было принято реше-

ние разделить их на категории. Первые сто 
детей пришли на мероприятие «Рождествен-
ская история» вместе со своими семьями и 
получили свои подарки 24 декабря. Второй 
праздник под названием «Тихое Рождество» 
состоялся для 139-ти деток с аутизмом. Каж-

дый ребенок побывал у нас в «Резиденции 
добра» с родителями, каждому мы уделили 
время, вручили подарок, пообщались и по-
здравили с праздниками, фотографирова-
ли их эмоции, чтобы потом показать их да-
рителям. Это тоже очень важный момент. 
Много чего мы докупали своими сила-
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ми, потому что эти дети – особенные и требуют 
больше внимания и финансовых затрат, чем 

здоровые детки, – подчеркнула руководи-
тель проекта.

Волонтеры сообща с дарителями испол-
нили мечты и детей с инвалидностью, кото-
рые не могут выходить из дома в силу своих 

болезней. По словам Натальи Тереховой, это 
всегда особенная категория для волонтеров, 
потому что такие малыши больше других ра-
дуются сюрпризам и проявляют неподдель-
ные эмоции.

Особое внимание БФ «Добрый самаря-
нин» уделил детям военнослужащих. Чаще 
всего на вручение они приходили только с 
мамами, поскольку отцы сегодня защища-
ют нашу страну. Некоторые из них, к со-

жалению, погибли. С такой категорией 
волонтеры особенно деликатно обща-
ются, выражают свою поддержку и 
благодарность.

– Мы постоянно им напоминаем о 
том, что их родители – герои и навсег-

да останутся героями в нашей памяти и 
в истории Украины. Это очень подбадри-

вает детей, – добавляет Наталья Терехова.
Проект «Собери добрый подарок» дей-

ствительно очень трудозатратный, посколь-
ку в нем участвует не только Одесса, но 

и другие города и страны. Волонтерам 
приходилось нанимать грузовой 

транспорт, мотаться десятки раз 
на почту, за что куратор проекта 
Наталья Терехова невероятно 
благодарна своей прекрасной 
команде. Они делают огромную 
работу, будучи обычными во-
лонтерами.

– Отдельная благодарность 
нашим дарителям. Посмотри-

те на их лица – они все чем-то 
похожи: в их лицах есть благо-

родство. Они могут быть уставши-
ми, чем-то расстроенными, но это 

не мешает им быть особенными людь-
ми! Они те, кто умеет отдавать, получая 

от этого удовольствие, – говорит Наталья 
Терехова. – «Собери добрый подарок» во вре-

мя войны в очередной раз доказывает, что мы – 
особенные! Более 1200 человек со всего мира, 

делающих счастливыми 860 детей в канун 
светлого праздника Рождества, – это на-

стоящее волшебство! 
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ПРАВИЛА ФАВОРИТА
PhD Valentyn

НЕСТЕРЕНКО
ВIКТОРIЯ
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УСIМ ПОТРIБЕН АДВОКАТ, А НАМ УСIМ ПОТРIБЕН АДВОКАТ, А НАМ 
ПОТРIБНА... АДВОКАТЕСА. I НЕХАЙ ПОТРIБНА... АДВОКАТЕСА. I НЕХАЙ 
ФЕМIНIТИВ НIКОГО НЕ ЗБИВАЄ ФЕМIНIТИВ НIКОГО НЕ ЗБИВАЄ 
З ПАНТЕЛИКУ: ВIН НЕ РОБИТЬ З ПАНТЕЛИКУ: ВIН НЕ РОБИТЬ 
ПРЕДСТАВНИЦЮ ЦIЄЇ ПРОФЕСIЇ ПРЕДСТАВНИЦЮ ЦIЄЇ ПРОФЕСIЇ 
СЛАБКОЮ, У ЧОМУ ЦIЛКОВИТО СЛАБКОЮ, У ЧОМУ ЦIЛКОВИТО 
ПЕРЕКОНУЄ СПIЛКУВАННЯ З ВIКТОРIЄЮ ПЕРЕКОНУЄ СПIЛКУВАННЯ З ВIКТОРIЄЮ 
НЕСТЕРЕНКО.НЕСТЕРЕНКО.

Вона народилася у Нiкополi – мальовничому мiстi на березi 
Днiпра, яке за час повномасштабної вiйни набуло неофiцiйної 
звання Мiста героїв. Та й дата народження у неї героїчна – 9 
травня. Професiю Вiкторiя обрала теж таку, що вимагає якщо 
не героїзму, то стiйкостi i мужностi – точно. Вона закiнчила 
Нацiональний юридичний унiверситет iм. Ярослава Мудрого 
(за останньою назвою), що у Харковi. Окрiм юридичної, має ще 
освiту бухгалтера-аудитора.

...З перших днiв повномасштабної вiйни Нiкополь перебуває 
пiд обстрiлами. Це означає, що чоловiки з її рiднi мобiлiзувались, 
жiнки волонтерять, а люди поважного вiку не хочуть евакую-
ватись, хоч i потерпають вiд воєнних дiй. Для Вiкторiї все це є 
близьким, бентежить її серце, хоча вже давно живе в Одесi. 
У мирний час вона як адвокат спецiалiзувалася на справах з 
господарського права, зараз же працює i в iнших юридичних 
сферах. Стає на захист прав вiйськових, коли тi небезпiдставно 
скаржаться на злочиннi дiї своїх командирiв, допомагає пра-
вильно написати рапорти на звiльнення чи заяви iншого змiсту, 
адже через помилки та недотримання вимог оформлення до-
кументи можуть не прийняти до розгляду. Окрiм того, вона взя-
лася працювати зi справами своїх друзiв-адвокатiв, якi вступи-
ли до лав ЗСУ чи активно волонтерять i часто виїжджають на 
нуль. А це i хулiганство, i незаконний обiг наркотичних речовин, 
i шахрайство. Та й цим не обмежилася: вiйна спонукала зайня-
тись ще одним юридичним напрямом – лiцензування медичної 
практики i правова допомога медичним установам.

Словом, наша адвокатеса занурена у справи з головою. Але 
i це – лише верхiвка її життєвого айсберга. Її мiцностi духу та 
широти мислення вистачає ще й на хобi, яке стало свого роду 
другою професiєю: колекцiонування живопису, робота з митця-
ми, популяризацiя їх творчостi, зокрема – виставкова i гале-
рейна дiяльнiсть...

Додайте до цього ще й виховання сина, захоплення йогою, 
турботу про свiй бездоганний стиль та жiночнiсть – i це теж бу-
дуть дуже важливi штрихи до портрета нашої героїнi. 

Моє перше правило – завжди за-Моє перше правило – завжди за-
лишатися людяною, навiть у гнiвi. З лишатися людяною, навiть у гнiвi. З 
моєю роботою без переживань, ча-моєю роботою без переживань, ча-
сом – злостi, не обходиться. Але якщо сом – злостi, не обходиться. Але якщо 
я втрачу людину у собi – втрачу себе.я втрачу людину у собi – втрачу себе.

Мої опоненти – мої вчителi. Навiть Мої опоненти – мої вчителi. Навiть 
не можу називати їх ворогами, саме не можу називати їх ворогами, саме 
опоненти. Вони завжди приносять опоненти. Вони завжди приносять 
цiнний досвiд, за що я їм дуже вдячна.цiнний досвiд, за що я їм дуже вдячна.

Будь-яку свою невдачу я розцiнюю Будь-яку свою невдачу я розцiнюю 
як крок до успiху.як крок до успiху.

Хто сказав, що життя – це легко?Хто сказав, що життя – це легко?

Вважаю, що тiльки пройшовши терни-Вважаю, що тiльки пройшовши терни-
стий, складний шлях, людина стає тим, стий, складний шлях, людина стає тим, 
ким має бути, знаходить своє призна-ким має бути, знаходить своє призна-
чення i розвивається у цьому напрямку.чення i розвивається у цьому напрямку.

Я вiрю у карму. Хто б що не казав, Я вiрю у карму. Хто б що не казав, 
але вона iснує, i я у цьому переконува-але вона iснує, i я у цьому переконува-
лась неодноразово.лась неодноразово.

Попри всiлякi гороскопи та iншi Попри всiлякi гороскопи та iншi 
«передбачення», я власними сила-«передбачення», я власними сила-
ми, своїм розумом та характером бу-ми, своїм розумом та характером бу-
дую чiткий план дiй, якому непохитно дую чiткий план дiй, якому непохитно 
слiдую, отож i досягаю, здавалося б, слiдую, отож i досягаю, здавалося б, 
неможливого!неможливого!

Я – оптимiстка. Навiть найскладнiшi Я – оптимiстка. Навiть найскладнiшi 
справи не порушують цю основу мого справи не порушують цю основу мого 
емоцiйного стану, i жодна iнстанцiя емоцiйного стану, i жодна iнстанцiя 
не побачить мого гнiву чи розпачу. не побачить мого гнiву чи розпачу. 
Бо коли люди бачать мою усмiшку чи Бо коли люди бачать мою усмiшку чи 
чують жарт – одразу ж вiдповiдають чують жарт – одразу ж вiдповiдають 
взаємнiстю.взаємнiстю.

Моє найулюбленiше правило життя – Моє найулюбленiше правило життя – 
не гарячкувати та не поспiшати! На не гарячкувати та не поспiшати! На 
все треба мати терпiння. Коли ти у чо-все треба мати терпiння. Коли ти у чо-
мусь твердо переконаний, то варто по-мусь твердо переконаний, то варто по-
чекати, поки, як кажуть, труп твого во-чекати, поки, як кажуть, труп твого во-
рога пропливе повз тебе.рога пропливе повз тебе.
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УКРАЇНОЮ ШИРЯТЬСЯ НОВИНИ ПРО МОБIЛIЗАЦIЮ I ВСЕ БIЛЬШУ 
КIЛЬКIСТЬ КОНФЛIКТIВ У НАЙВИЩIЙ ЛАНЦI ВЛАДИ. ТАКИЙ ПОРЯДОК 
ДЕННИЙ ЗНАЧНОЮ МIРОЮ ШКОДИТЬ МОРАЛЬНОМУ СТАНУ Й БЕЗ 
ТОГО ТРАВМОВАНИХ ВIЙНОЮ УКРАЇНЦIВ. У ТАКIЙ СИТУАЦIЇ ВАЖЛИВО 
ПОЧУТИ ДУМКУ КОМПЕТЕНТНИХ ВIЙСЬКОВИХ I ЗАВДЯКИ ЇХНIЙ ТОЧЦI 
ЗОРУ ГЛИБШЕ ГЛЯНУТИ В КОРIНЬ ПРОБЛЕМ. САМЕ ТАКОЮ ВАЖЛИВОЮ 
Є РОЗМОВА З ДМИТРОМ МАРЧЕНКОМ – ГЕНЕРАЛОМ ЗСУ, ОЧIЛЬНИКОМ 
ОБОРОНИ МИКОЛАЄВА НА ПОЧАТКУ ПОВНОМАСШТАБНОГО 
ВТОРГНЕННЯ РФ В УКРАЇНУ, ЛЮДИНОЮ З БЛИЗЬКОГО ВIЙСЬКОВОГО 
ОТОЧЕННЯ ГОЛОВНОКОМАНДУВАЧА ЗСУ ВАЛЕРIЯ ЗАЛУЖНОГО.

– Наразi досить гостро стоїть питання мобiлiзацiї в Українi. 

Ось на нещодавнiй пiдсумковiй пресконференцiї президент 

Зеленський зазначив, що вiд вiйськових є запит на ще 500 тисяч 

мобiлiзованих в Українi. Яким чином можна їх мобiлiзувати та в 

якi термiни?

– Це питання стоїть дуже гостро, на жаль. Тi хлопцi, якi 
хотiли добровiльно пiти до лав ЗСУ для того, щоб чинити опiр, 
закiнчилися. I ми побачили нову проблему, з якою не стикали-
ся ранiше: що люди не дуже розумiють того стану, в якому за-
раз опинилися тi, хто воює вже два роки. Тобто люди виснаженi. 
Їм треба вiдпочити, вiдновити сили. I для того, щоб це зроби-
ти, в нас мають бути резерви. Я думаю, що спiльними зусилля-
ми з мiсцевими органами самоврядування, з полiцейськими, 
вiйськовими ми таки зможемо донести до нашої чоловiчої по-
ловини України ту iнформацiю, що це дiйсно необхiдно, що 
потрiбно чинити опiр. Якщо ми не дотягнемо цю вiйну, то iншого 
шансу в нас уже не буде.

– А саме 500 тисяч людей – в якi термiни можливо їх 

мобiлiзувати?

– Звiсно, що це буде не один день, це будуть етапи, чiткий 
розподiл. Я думаю, що в Генеральному штабi є на те плани та за-
пити. Сказати точно, коли це буде i як якiсно, я не можу i навiть 
не знаю, хто може це вам сказати. Наразi є розумiння, куди, для 
чого i навiщо вони. Розумiння, як це здiйснити фiзично, в мене 
поки точно немає.

– На мобiлiзацiю цих 500 тисяч українцiв потрiбно 

500 мiльярдiв гривень, казав президент. На що саме у 

мобiлiзацiйному процесi необхiдна така сума?

– Ви ж розумiєте, що кожного солдата треба одягнути, навчи-
ти, нагодувати. Цi кошти саме для того, щоб зi звичайної цивiльної 
людини зробити бiйця, який впевнено буде себе поводити на полi 
бою. А це досить недешево коштує, ми це всi розумiємо. Повернуть-
ся бiйцi на вiдновлення: їх треба одягнути, їм треба вiдремонтувати 
технiку, їх треба нагодувати та полiкувати. Це теж кошти. Тоб-
то це цiлий комплекс, який має бути виконаний. Якщо ми його не 
виконаємо, то я не знаю, що буде завтра. Ви ж бачите, що як ми не-
семо втрати, так i ворог несе. Але ворог навчився їх дуже швидко по-
повнювати, i ми маємо робити так, щоб не вiдставати вiд цих темпiв.
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– Зараз вiдстаємо?

– Зараз, на жаль, трiшки вiдстаємо.

– Верховна Рада пiдтримала зниження порогу мобiлiзацiйного вiку з 27 до 25 рокiв. 

Президент поки що не пiдписав законопроєкт. На його думку, недостатньо аргументiв у 

цьому рiшеннi. Ви як вiйськова людина як ставитесь до такої iнiцiативи?

– Я ставлюся дуже позитивно, тому що, коли йдуть чоловiки вiком 50-55 рокiв, а в 
той час 25-рiчнi хлопцi не мобiлiзуються, це не дуже справедливо. Тобто 25 рокiв – це i 
є той стан людини, будь-якого чоловiка, як кажуть, у розквiтi сил. I якщо ви подивитеся 
на тих, хто воює з того боку, там основна маса – молодi хлопцi. Ми розумiємо, з ким ми 
воюємо, це переважаючi, дуже переважаючi сили.

– Чи пiдтримуєте ви iдею мобiлiзацiї жiнок в Українi?

– Скажу так, за бажанням. Якщо жiнка бажає, то вона може призватися. Якщо 
вона не бажає, то закривати дiрки жiнками в той час, коли купа чоловiкiв ховається 
десь за кордоном... Ну, я не знаю, як вони потiм повернуться i будуть цим жiнкам ди-
витися в очi.

– Але жiнки, яких уже досить багато воює на фронтi, ефективнi?

– Так, є такi жiнки, якi можуть пiдняти чоловiкiв i повести в бiй. Ви ж розумiєте, що 
ставити жiнку на рiвень бiйця штурмового пiдроздiлу – це не дуже правильно.

– Чому?

« У НАС У ДЕРЖАВI 
ВIДБУВАЄТЬСЯ 
ВIЙНА. I 

ЗАРАЗ МИ МАЄМО ЗАРАЗ МИ МАЄМО 
БУТИ МУДРIШИМИ, БУТИ МУДРIШИМИ, 
СИЛЬНIШИМИ СИЛЬНIШИМИ 
I РОЗУМНIШИМИ».I РОЗУМНIШИМИ».

««
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– Тому що там є дуже сильнi фiзичнi навантаження. Ви 
ж розумiєте, що жiнка не може пробiгти 10 кiлометрiв з 40 
кiлограмами на плечах. Тому, крiм того, що ми штурмуємо, в 
нас ще є дуже багато таких обов’язкiв, роботи, яка не потребує 
значних фiзичних зусиль. I саме там вони можуть себе проявля-
ти дiйсно як професiонали, як люди, якi потрiбнi. Ми не можемо 
порiвнюватися з Iзраїлем, тому що у них це на законодавчому 
рiвнi вже не перший рiк. Тобто вони перед тим, як призивати 
дiвчат i жiнок, їх дуже потужно готують. I це у них вiдбувається 
постiйно. Постiйнi ротацiї, постiйнi навчання. У нас геть iнша об-
становка, у нас геть iнше ставлення до цього.

– А чи є рекрутинг в ЗСУ дiєвим у процесi мобiлiзацiї?

– Рекрути є, але, на жаль, ми маємо зараз об’єднати всi зу-
силля вiйськових, цивiльних, силових структур не для того, щоб 
виходити на вулицi i ловити цих вiйськових, а для того, щоб по-
яснювати, що це обов’язок кожного зараз – захищати свою 
домiвку. Треба трiшки помiняти пiдхiд. Робити в даний час якусь 
реформу призову чи процесу мобiлiзацiї, думаю, не дуже вчас-
но. Тому що ми зараз набираємо людей, якi нам потрiбнi були на 
вчора, навiть не на сьогоднi.

– Головнокомандувач ЗСУ Валерiй Залужний зазначив, що 

воєнкоми у регiонах, яких масово звiльнили цьогорiч у серпнi, 

цитую, «були професiоналами». «Вони знали, як це робити, тоб-

то мобiлiзувати, а їх немає». Володiючи ситуацiєю, зокрема на 

пiвднi, ви бачите, як звiльнення цих воєнкомiв вплинуло на 

мобiлiзацiю?

– Так, я вiдчуваю. Не те, що вiдчуваю, я це бачу. На жаль, 
воєнком – це така дуже специфiчна професiя. Це не можна про-
сто взяти будь-якого майора або пiдполковника, призначити й 
сказати, що вiд сьогоднi ти будеш воєнкомом i ти маєш робити ту 
складну роботу. Так, були певнi проблеми. Так дуже... була роз-
винута корупцiя. Але для цього є вiдповiднi органи, якi мали з 
цим боротися. Тобто знiмати... Ви ж розумiєте, що не всi були по-
ганими воєнкомами. Поганi люди є всюди. Вони є, були, i будуть. 
I навiть серед тих, яких попризначали, повiрте менi, що будуть 
випадки, коли вони будуть займатися неправомiрними дiями. 
Але для цього є вiдповiднi органи. Вони мали з цим боротися. 
Просто так знiмати всiх професiоналiв, призначати туди просто 
людей з боку, я думаю, що це не вирiшить проблем. Вони ж не 
вкрали вчора, або сьогоднi, або на минулому тижнi. Вони це ро-
били роками. I роками хтось на це закривав очi. Ну, серед iнших 
були i професiонали, якi не займалися цим. Ми мали зробити 
так, щоб вони не крали i не брали хабарi. Оце ми мали зробити. 
Це ДБР, це СБУ. Це прокуратура.

– Але загалом ось цi новi змiни, новi воєнкоми, вони справ-

ляються з тими потребами мобiлiзацiї?

– Ми це побачимо, коли ми будемо набирати ту кiлькiсть 
людей, яка нам потрiбна. Але станом на сьогоднi ви бачите, що 
вiдбувається. Це оцi походи по мiстах. Це заходи в квартири, в 
приватнi сектори, до людей додому. Це точно не їхнiй обов’язок, 
i вони точно не мають права цього робити. Але вони змушенi, 
тому що змушенi керiвники поповнювати втрати. Ми змушенi це 
робити. Якщо ми цього не зробимо, то рано чи пiзно у зв’язку з 
втратами пiдроздiли будуть закiнчуватися i в зв’язку з тим бу-
дуть втрачатися територiї. Цього ми не можемо допустити.

– Ви не раз публiчно заявляли, що не хочете коментувати 

наявнiсть вiзiйного конфлiкту мiж Генштабом i Офiсом Президен-

та. Чому так?

– У нас у державi вiдбувається вiйна. I зараз ми маємо 

бути мудрiшими, сильнiшими i розумнiшими. I ми зараз маємо 
не про конфлiкти думати, а як сiсти всiм за один стiл, сплану-
вати i вiдбити ворога. Я не хочу нiяких конфлiктiв. Я скажу, що 
для мене вiд 24 лютого 2022 була проведена така от червона 
лiнiя. I почалося життя без полiтики, без якихось вподобань, 
без нiчого. Я думаю, що в наших керiвникiв на високому рiвнi 
вистачить мудростi зробити так, щоб не було нiяких конфлiктiв. 
Насправдi я думаю, що конфлiкт не стiльки є конфлiктом, скiльки 
його роздувають. Тому не проблема сiсти, потиснути руки i йти 
далi бити ворога. I я вважаю, що саме цим вони й мають зайня-
тися. Закiнчиться вiйна, потiм, будь ласка, розбирайтесь.

– Нещодавно стало вiдомо про прослуховування кабiнету го-

ловкома Залужного. Ви спiлкувалися з ним про це?

– Я спiлкуюся з Валерiєм Федоровичем виключно по моїй 
роботi, по тому, що я зараз роблю на пiвднi України.

– »Українська правда», посилаючись на свої джерела у 

спецслужбi, стверджує, що «прослушку» також виявили у кiлькох 

пiдлеглих Валерiя Федоровича. Ви є серед них?

– Моя думка така, що коли людина просто собi працює, 
робить свою справу чесно, то хай прослуховують. Менi нема 
що ховати, я не займаюсь якимись неправомiрними дiями, я 
нiяким чином зараз не задiяний до якихось коштiв i до якихось 
закупiвель. Але якщо стоїть «прослушка», то тут є один єдиний не-
гатив: хто це прослуховує? I чи не вилiзе та iнформацiя, яка є на 
цьому прослуховуваннi, далi i не буде якогось витоку iнформацiї 
до нашого ворога. Я за це тiльки переймаюся. Але «прослушки» – 
ну так, кожного держслужбовця можуть прослуховувати. I кожен 
розумiє, що якщо вiн займає певну посаду, то цього в наш час, 
мабуть, не уникнути.

– Але ви не знаходили у себе за час повномасштабної вiйни?

– Я їх не шукав. Якщо хтось слухає, то вибачте, якщо я там 
висловлююсь нецензурною лексикою. Я виконую тi заходи, якi 
залежать вiд мене. Тобто я постiйно мiняю мiсце помешкан-
ня, мiсце роботи, бо це необхiдно. Але проводити на кожному 
мiсцi якiсь перевiрки прослуховування – я думаю, воно менi не 
потрiбно.

– Щодо корупцiйних скандалiв у Мiноборони за очiльництва 

мiнiстра Резнiкова ви казали, що причина була, цитую, «у пога-

ному оточеннi мiнiстра». Пiсля кадрових змiн у мiнiстерствi як, на 

вашу думку, працює нова команда?

– Поки що рано казати, як працює нова команда. Ми це по-
бачимо за результатами їхньої роботи як мiнiмум через рiк. Я ду-
маю, неправильно буде оцiнювати людину, яка тiльки починає 
розбиратися в тому, що їй довiрили. Все це проявиться десь че-
рез рiк.

– Так само ви вважаєте щодо питання, чи вирiшилася про-

блема корупцiї з приходом нових облич?

– Не дам вiдповiдь на це питання, цим мають займатися 
компетентнi органи, я не можу давати таку оцiнку.

– Добiгає кiнця 2023 рiк, другий рiк повномасштабної вiйни в 

Українi. Наразi українськi та iноземнi посадовцi, воєначальники, 

експерти дуже по-рiзному називають той етап вiйни, на якому 

ми перебуваємо. I «кризовий етап», i «вирiшальний», навiть «глу-

хий кут». Як, на вашу думку, можна правильно назвати цей етап 

вiйни з рф?

– У мене були якiсь мої особистi думки, але дуже тяжко щось 
назвати, на якому етапi ми знаходимося. Дуже тяжко. Якщо в 
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минулому роцi можна було ставити якiсь прогнози, то цей рiк показав, що нiякi про-
гнози не спрацьовують. Я можу проаналiзувати те, що робиться на моєму напрямку, 
а тут зараз важкий етап. Але давайте ми не будемо пiдказувати нашому ворогу. Нашi 
вiйська, морська пiхота, пiхота, артилерiя вiдбили плацдарм, зайшли, закрiпилися. 
Що буде далi? Ви будете спостерiгати.

– Командувач угрупування вiйськ «Таврiя» генерал Тарнавський нещодавно 

розповiв, що ЗСУ скоротили деякi вiйськовi операцiї через нестачу артснарядiв та 

iноземної допомоги по всiй лiнiї фронту. Наскiльки ситуацiя критична саме на вашому, 

пiвденному напрямку?

– Я не вiдкрию вiйськової таємницi, якщо скажу, що нам дуже не вистачає 
артилерiйських снарядiв. На жаль, так i є. Але в будь-яких умовах ми пристосовуємося 
до того, що маємо. У нас немає артилерiйських снарядiв – шукаємо iншi варiанти: за-
раз за допомоги волонтерiв ми поставили акцент на FPV-дрони. Тобто вони викону-
ють задачу артилерiї i навiть на деяких напрямках краще, нiж артилерiя. Тому не буде 
снарядiв – ми будемо пристосовуватися. Не буде у нас важкої технiки – ми будемо 
пристосовуватися. Ми будемо мiняти плани, тактику, пiдхiд до виконання бойових за-
дач. Нiчого бiльше нам не залишається. Ми будемо стояти, ми будемо воювати.

– Але наразi та потуга, той ресурс, який є в армiї рф, дає їм можливiсть просунутися 

найближчим часом десь на якихось дiлянках?

– Тi сили i засоби, якi ми бачимо, якi зараз перекинули по лiнiї фронту, їх достат-
ньо на проведення якихось штурмових дiй, але їх недостатньо, припустимо, для захо-
плення Миколаєва, або Харкова, або Запорiжжя. Я знаю, що найбiльш основна зада-
ча – вийти на адмiнiстративнi кордони на сходi України, або захопити хоч якiсь мiста, 
щоб показати у виправдання цiєї вiйни своїм людям, що у них є якийсь успiх. Я знаю, 
що на пiвднi у них стоїть задача хоча б не втратити те, що вони вже мають. Але я ж 
не розумiю їхнiх стратегiчних планiв. Можливо, завтра вони приймуть рiшення, що їм 
потрiбно захопити Запорiжжя, Миколаїв i Одесу. I ми маємо до цього готуватися за-
раз. Ми маємо це теж прораховувати, ми маємо створити три лiнiї оборони, ми маємо 
робити фортецю з мiст, ми маємо до цього готуватися.

– Контрнаступ у 2022 роцi завершився деокупацiєю пiвнiчних регiонiв, Харкiвщини, 

правобережжя Херсонщини. Цьогорiч Генштаб визнає, що контрнаступ у 2023 роцi не 

«Я НЕ 
ВIДКРИЮ 
ВIЙСЬКОВОЇ 

ТАЄМНИЦI, ТАЄМНИЦI, 
ЯКЩО СКАЖУ, ЯКЩО СКАЖУ, 
ЩО НАМ ДУЖЕ ЩО НАМ ДУЖЕ 
НЕ ВИСТАЧАЄ НЕ ВИСТАЧАЄ 
АРТИЛЕРIЙСЬКИХ АРТИЛЕРIЙСЬКИХ 
СНАРЯДIВ. НА СНАРЯДIВ. НА 
ЖАЛЬ, ТАК I Є. ЖАЛЬ, ТАК I Є. 
АЛЕ В БУДЬ-АЛЕ В БУДЬ-
ЯКИХ УМОВАХ ЯКИХ УМОВАХ 
МИ ПРИСТО-МИ ПРИСТО-
СОВУЄМОСЯ СОВУЄМОСЯ 
ДО ТОГО, ЩО ДО ТОГО, ЩО 
МАЄМО.  У МАЄМО.  У 
НАС НЕМАЄ НАС НЕМАЄ 
АРТИЛЕРIЙСЬКИХ АРТИЛЕРIЙСЬКИХ 
СНАРЯДIВ – ШУКАЄМО СНАРЯДIВ – ШУКАЄМО 
IНШI ВАРIАНТИ: ЗАРАЗ IНШI ВАРIАНТИ: ЗАРАЗ 
ЗА ДОПОМОГИ ЗА ДОПОМОГИ 
ВОЛОНТЕРIВ МИ ВОЛОНТЕРIВ МИ 
ПОСТАВИЛИ АКЦЕНТ НА ПОСТАВИЛИ АКЦЕНТ НА 
FPV-ДРОНИ. ТОБТО ВОНИ FPV-ДРОНИ. ТОБТО ВОНИ 
ВИКОНУЮТЬ ЗАДАЧУ ВИКОНУЮТЬ ЗАДАЧУ 
АРТИЛЕРIЇ I НАВIТЬ НА АРТИЛЕРIЇ I НАВIТЬ НА 
ДЕЯКИХ НАПРЯМКАХ ДЕЯКИХ НАПРЯМКАХ 
КРАЩЕ, НIЖ АРТИЛЕРIЯ. КРАЩЕ, НIЖ АРТИЛЕРIЯ. 
ТОМУ НЕ БУДЕ ТОМУ НЕ БУДЕ 
СНАРЯДIВ – МИ БУДЕМО СНАРЯДIВ – МИ БУДЕМО 
ПРИСТОСОВУВАТИСЯ. ПРИСТОСОВУВАТИСЯ. 
НЕ БУДЕ У НАС ВАЖКОЇ НЕ БУДЕ У НАС ВАЖКОЇ 
ТЕХНIКИ – МИ БУДЕМО ТЕХНIКИ – МИ БУДЕМО 
ПРИСТОСОВУВАТИСЯ. ПРИСТОСОВУВАТИСЯ. 
МИ БУДЕМО МIНЯТИ МИ БУДЕМО МIНЯТИ 
ПЛАНИ, ТАКТИКУ, ПЛАНИ, ТАКТИКУ, 
ПIДХIД ДО ВИКОНАННЯ ПIДХIД ДО ВИКОНАННЯ 
БОЙОВИХ ЗАДАЧ. БОЙОВИХ ЗАДАЧ. 
НIЧОГО БIЛЬШЕ НАМ НIЧОГО БIЛЬШЕ НАМ 
НЕ ЗАЛИШАЄТЬСЯ. МИ НЕ ЗАЛИШАЄТЬСЯ. МИ 
БУДЕМО СТОЯТИ, МИ БУДЕМО СТОЯТИ, МИ 
БУДЕМО ВОЮВАТИ».БУДЕМО ВОЮВАТИ».
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виправдав очiкувань звiльнити решту територiй. Що вiдрiзняло 

цi два контрнаступи?

– По характеру ведення бойових дiй. Тобто ви ж розумiєте, що 
кожне ведення бойових дiй має свою назву. Це або рейдовi дiї, 
або контрнаступальнi дiї, або обороннi. I вiдповiдно до кожної з 
цих дiй є певний перелiк заходiв, якi проводяться. Контр наступ – 
це пiдтримка з повiтря, це артилерiйська пiдготовка, це штурмовi 
дiї. Це дуже потужний комплекс заходiв, який проводиться для 
того, щоб пробити лiнiю оборони. А тодi це не вiдбувалося по 
однiй простiй причинi. Тодi не було лiнiї оборони у росiйської 
федерацiї. Тобто вони наступали, але не оборонялися. Для того, 
щоб нам вiдбити їх i гнати далi, потрiбнi були ресурси, яких у нас 
на той час, на жаль, не вистачало. У 22-му роцi, я маю на увазi. У 
23-му роцi планувались дуже правильнi, хорошi контрнаступальнi 
дiї, але, на жаль, для того, щоб їх проводити, в нас мало бути до-
статньо артилерiї, достатньо бронетехнiки, достатньо ППО i до-
статньо авiацiї. Якщо щось iз цього недостатньо, цей контрнаступ 
не буде таким вдалим, прогнозованим, якщо чогось немає.

– Не мали всього необхiдного на момент контрнаступу i все 

одно вирiшили спробувати?

– Ми не вирiшили спробувати, ми змушенi були це робити, 
тому що будь-яке затишшя, бездiяльнiсть дає їм право перефор-
мовувати пiдроздiли, закрiплятися або створити оборону. I саме 
основне – це не дати ворогу нас взяти у кiльце, у щiльне кiльце, 
як вони зробили це в Марiуполi. I ми з цiєю задачею впоралися.

– Екскомандувач армiї США у Європi Бен Ходжес ранiше 

прогнозував, що ЗСУ вiйськовим шляхом звiльнять Крим влiтку 

23-го року, але за умови вчасного надання захiдної зброї. Попри 

затримку озброєння, вiн досi переконаний, що Крим деокупують 

вiйськовим шляхом. Ви подiляєте цю думку зараз?

– Звiсно, подiляю. Я вiйськовий, я розумiю, що всi територiї 
нашої держави ми будемо звiльняти вiйськовим шляхом. Якщо, 
може, вiдбудеться диво i Путiн помре, то тодi, може, щось 
помiняється. Але поки що ми налаштованi на те, щоб звiльняти 
нашi територiї вiйськовим шляхом. Ви ж розумiєте, це людина, 
яка не визнає помилок, яка не визнає програшiв. Тобто вона на-
зад точно не здасть. У них все поставлено на цi вiйськовi рейки, 
i воно все йде собi своєчасно.

– Улiтку ви розповiли в одному з iнтерв’ю, що як генерал на 

пiвднi наразi спiвпрацюєте з українськими партизанами на оку-

пованих пiвденних територiях. Ця спiвпраця триває i зараз?

– Так, це дуже щiльна робота. У нас є такий телеграм-канал. 
Ранiше вiн був бiльш пiвденний. Зараз, наскiльки я розумiю, вiн 
уже такий став нацiонального масштабу. Це «Нiколаєвський Ва-
ньок». Це людина, яка дуже щiльно працює. Спiлкується i працює 
з людьми на тому боцi, з проукраїнськи налаштованими, якi на-
дають нам цiнну iнформацiю. I завдяки цьому ми вдало наноси-
мо вогневi ураження по перемiщенню їхньої технiки пiд час во-
рожого наступу.

– Ну а з їхнього боку тут ще досi багато таких партизанiв?

– На жаль, вони теж дуже швидко адаптуються. Вони теж 
роблять такi ж самi телеграм-канали. Вони теж залучають сюди 
проросiйськи налаштованих людей. Пiвдень України, як би це 
не звучало прикро, але вiн бiльш проросiйський, нiж iншi мiста 

«Я ВIЙСЬКОВИЙ, Я РОЗУМIЮ, ЩО ВСI ТЕРИТОРIЇ НАШОЇ ДЕРЖАВИ МИ «Я ВIЙСЬКОВИЙ, Я РОЗУМIЮ, ЩО ВСI ТЕРИТОРIЇ НАШОЇ ДЕРЖАВИ МИ 
БУДЕМО ЗВIЛЬНЯТИ ВIЙСЬКОВИМ ШЛЯХОМ».БУДЕМО ЗВIЛЬНЯТИ ВIЙСЬКОВИМ ШЛЯХОМ».
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«МИ МАЄМО ДУЖЕ ВЧАСНО I 
ДУЖЕ ШВИДКО ЗМIНЮВАТИСЯ. 
ЗМIНЮВАТИ ВIДНОШЕННЯ ДО 

ПЛАНУВАННЯ ДIЙ, ВIДНОШЕННЯ ДО ПЛАНУВАННЯ ДIЙ, ВIДНОШЕННЯ ДО 
ПРОВЕДЕННЯ БОЙОВИХ ДIЙ I БIЛЬШЕ ПРОВЕДЕННЯ БОЙОВИХ ДIЙ I БIЛЬШЕ 
СТАВИТИ АКЦЕНТ НЕ НА ЛЮДСЬКИЙ СТАВИТИ АКЦЕНТ НЕ НА ЛЮДСЬКИЙ 
РЕСУРС, А НА ВИСОКI ТЕХНОЛОГIЇ. ЦЕ РЕСУРС, А НА ВИСОКI ТЕХНОЛОГIЇ. ЦЕ 
РОЗВIДУВАЛЬНI ДРОНИ, ЦЕ ДРОНИ-РОЗВIДУВАЛЬНI ДРОНИ, ЦЕ ДРОНИ-
КАМIКАДЗЕ, ЦЕ ВИСОКОТОЧНЕ КАМIКАДЗЕ, ЦЕ ВИСОКОТОЧНЕ 
ОЗБРОЄННЯ».ОЗБРОЄННЯ».

««
ДД

України. Таких людей небагато, але їх i не мало, якi, в принципi, 
чекають на «руський мир».

– Ви генерал, який успiшно провiв оборону Миколаєва пiд 

час повномасштабного вторгнення рф на його початку. У чому 

полягала тодi ваша тактика?

– У кожному ОТГ, у кожному селi були мисливцi за головами, 
з мiсцевим головою, вони слiдкували, навiть коли ми їх проси-
ли, виїжджали, дивилися. Коли вони намагалися обходити село 
чи якусь мiсцевiсть, вони виїжджали i доповiдали нам кiлькiсть 
технiки, в якому напрямку. Це нам давало перевагу в тому, що 
ми могли чiтко переставити вогневi засоби i вчасно вiдкрити во-
гонь артилерiї, для того, щоб ми їх не пiдпускали. Навiть не дали 
їм понюхати Миколаєва!

– Але ризик був великий?

– Ну, я вам скажу чесно, що 3 березня я вже готував мiсто 
до оточення. Тобто я вже прийшов до Вiталiя Кiма i сказав, що 
нам треба робити запаси води, запаси їжi, боєприпасiв, пали-
ва. Ми вже готувалися до боїв у мiстi i до щiльного оточення 
мiста. I [за] три днi вони мали дiйти до Одеси батальйонними 
тактичними групами через поромнi переправи, якi вони мали 
покласти, три штуки. Тобто операцiя насправдi у них була про-
думана досить потужно. Але в Миколаєвi у них щось пiшло не 
так.

– Успiшну оборону Миколаєва часто порiвнюють з неуспiхом 

оборони на сусiднiй Херсонщинi. Якi фактори завадили вдало за-

хистити сусiднiй регiон?

– Я скажу, що один iз ключових моментiв, чому це вiдбулося 
з Херсоном, – це мiсцева влада, СБУ. Це люди, якi не чинили 
опiр, якi не готували анi людей, анi вiйська, анi силовi структу-
ри до спротиву. Просто спрацював план росiян, де вони зроби-
ли все для того, аби сам мер мiста вийшов i сказав, що не треба 
нi з ким сперечатись, не треба воювати, нiчого страшного, ми 
маємо жити, ми маємо не вмирати. I в принципi основну роль 
зiграло саме це.

– Тобто це була не непiдготовленiсть, а свiдома здача?

– Свiдома здача, так. Я вам скажу, як у нас вiдбулося по Воз-
несенську. Голова однiєї з районних адмiнiстрацiй сiв на танк 
росiйський i провiв їх до Вознесенська, не пересiкаючи жодної 
дороги, де у нас уже були поставленi блокпости, де їх чекали. А 
вiн по полях їх завiв саме в мiсто. Просто так, що їх не побачив 
нiхто. I ми змушенi вже були їх вибивати з мiста. Я вам скажу, 
вони готували Миколаїв до здачi.

– Наскiльки за повномасштабну вiйну вдалося удосконалити 

тактику та ефективнiсть Збройних Сил України, враховуючи все, 

що вже було?

– Я вважаю, що ми ще на етапi удосконалення. Те, що 
вчора ми вважали, що воно найправильнiше, найновiше, 
найтехнологiчнiше, вже сьогоднi для нас – це пройдений етап. 
Озброєння, ведення тактики, пiдхiд до пiдготовки. Ми маємо 
дуже вчасно i дуже швидко змiнюватися. Змiнювати вiдношення 
до планування дiй, вiдношення до проведення бойових дiй 
i бiльше ставити акцент не на людський ресурс, а на високi 
технологiї. Це розвiдувальнi дрони, це дрони-камiкадзе, це ви-
сокоточне озброєння.

– Якi найвiрогiднiшi сценарiї розвитку вiйни в Українi у 2024 

роцi?

– Перемога. Про iншi ми просто не думаємо.

– Але в ЗСУ допускають iншi сценарiї, аби спланувати i 

пiдготуватися?

– Ми готуємося до найгiрших сценарiїв, але сподiваємося на 
найкращi.

– А найгiршi сценарiї – це якi?

– Давайте ми не будемо панiку наганяти i не давати росiянам 
це все перекидати на IПСО.

– А скiльки взагалi таких сценарiїв?

– Те, що вiн не один – це сто вiдсоткiв, але їх не так i багато. 
Ми прораховуємо всi цi випадки, всi цi сценарiї. Ми маємо до 
них бути готовi. Я ж кажу, що поки в нас є можливiсть, нам треба 
зариватися, нам треба створити обороннi рубежi, нам треба за-
ливатися бетоном i робити фортецi з мiст, щоб ворог розумiв, що 
цi мiста їм не пройти. 

Автор: Вiкторiя Покатiлова  для Deutsche Welle Україна
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Iнженер-технолог за освiтою (закiнчив знаменитий одесь-
кий «Холодильник»), Олександр нiколи не обмежувався цим фа-
хом. Створював пiснi i спiвав пiд гiтару, грав у КВВ, кував ножi 
у кузнi, яку створив з друзями, писав свої есе-спостереження, 
а ще – пiдкорював гiрськi вершини i лижнi траси, ходив пiд па-
русом, пiрнав з аквалангом, стрибав з парашутом, займався 
козацьким бойовим мистецтвом спас (i це потiм йому, мирнiй 
цивiльнiй людинi, допомогло стати вправним воїном). А ще там, 
на передовiй, вiн не втратив своє шалене природне почуття гу-
мору, «неконтрольованi вибухи iронiї», як сам казав. Це iронiчне 
ставлення до життєвих перипетiй прочитується у його першiй 
книзi «Синочка», виданiй 2019 року, i в його воєнних замiтках: 
справжнiй одесит залишається таким i на фронтi.

Власне, «Записки добровольця» народилися як особистi мо-
нологи вiд першого дня повномасштабної ворожої навали, коли 
прийняв рiшення йти у тероборону, i до дня трагедiї: останнiй пост 
Олександра Закерничного у «Фейсбуцi» i його телеграм-каналi 
з’явився напередоднi загибелi... За цими повiдомленнями з 
передової слiдкували сотнi людей, якi особисто знали автора i не 
були знайомi з ним, але так само з нетерпiнням чекали на черго-
вий пост, адже це означало, що вiн живий-здоровий.

Олександр мав намiр пiсля перемоги об’єднати цi свої замiтки 
у книжцi. На превеликий жаль, ворог не дав йому втiлити мрiю, 
але це зробила сестра Свiтлана, та ще дуже багато людей, якi 
пiдтримали цей намiр i матерiально, i морально. Таку пiдтримку, як 
i щиру повагу та любов до автора, засвiдчила i сама презентацiя: 
цiлком логiчно для такого заходу вона була запланована у не 
найбiльшому залi центру, але люди пiдходили i пiдходили, i вже не 
вистачало не лише стiльцiв, а й самого простору для присутностi – 
декому довелося стояти у дверях. Серед зiбрання було чима-
ло близьких друзiв Олександра по мирному життю i бойових 
побратимiв.

Провiв презентацiю вiдомий одеський тележурналiст Олек-
сандр Федоренко. Доречним був музичний супровiд дуету 
«Коmmuna Lux» у складi гiтариста Юрiя Коробейникова i кларне-
тиста Володимира Гiтiна.

На початку було зачитано вiдгук на «Записки добровольця» 
одеської письменницi Юлiї Верби: «Он писал о войне как никто. 

В МIЖНАРОДНОМУ КУЛЬТУРНОМУ 
ЦЕНТРI UNION М. ОДЕСИ 
ВIДБУЛАСЯ ПРЕЗЕНТАЦIЯ КНИЖКИ 
«ЗАПИСКИ ДОБРОВОЛЬЦЯ» 
ОЛЕКСАНДРА ЗАКЕРНИЧНОГО, 
ЯКИЙ ПIШОВ ЗАХИЩАТИ УКРАЇНУ 
У ПЕРШI ДНI ВЕЛИКОЇ ВIЙНИ I 
ЗАГИНУВ НА ХАРКIВЩИНI 
4 СЕРПНЯ 2023 РОКУ.

ОСНОВНИМ ЛЕЙТМОТИВОМ 
ВЕЧОРА СТАЛИ СПОГАДИ ПРО 
САМОГО АВТОРА – ТВОРЧУ 
ЛЮДИНУ, ЯКА, ЗА СЛОВАМИ 
ДРУЗIВ, СТВОРИЛА СТАНДАРТ 
ЯСКРАВОГО, НАСИЧЕНОГО, 
РIЗНОМАНIТНОГО ЖИТТЯ I НЕСЛА 
СВIТЛО У ЖИТТЯ IНШИХ.

КНИЖКОВА ПОЛИЦЯ
Галина Владимирська

Фото: Олег Владимирськийдд рр

 I СТАНДАРТ 
ЯСКРАВОГО ЖИТТЯ

Олександр 
ЗАКЕРНИЧНИЙ

ПОДАРУВАВ НАМ

«ЗАПИСКИ 
ДОБРОВОЛЬЦЯ»

ОДЕСИТ
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Это было иронично, светло и так пронзи-

тельно честно, что ты замирал, чувствуя 

кожей, какую боль и тьму сдерживает сво-

ими шутками этот воин света. Ни пафоса, 

ни понтов, ни морали. Самурай слова, он 

парой калиграфических штрихов переда-

вал всю настоящую реальность: и кромеш-

ную усталость, тяжелые бои и мелкие мир-

ные радости, ставшие роскошью, и даже 

постоянное вязкое присутствие смерти. 

И эти его приколы и умение видеть жизнь 

во всех ее красках среди засасывающей 

болотной серой смерти были его главным 

оружием. Спасибо, что ты есть уже навсег-

да в этих коротких бытовых строчках, за 

которые мы держимся и согреваемся. Ты 

уже эпоха».
Уривки iз «Записок добровольця» про-

читали одеський поет Андрiй Хаєцький i ак-
тор Одеського академiчного українського 
музично-драматичного театру iм. Василя 
Василька Анатолiй Головань.

«Я переконаний, що такi книги, якi є що-

денниками добровольцiв, вкрай необхiднi. 

Вони потрiбнi, аби ми карбували кожну 

мить тiєї вiйни, яку розпочали проти нас во-

роги. Аби ми переказували на майбутнє цi 

подiї, тому що зазiхання на життя нацiї – ве-

личезний злочин, спроба геноциду нацiї – 

величезний злочин. Фiксацiї подiй вiйни 

очима людей, якi пройшли вiйськовий шлях 

та яких уже немає з нами, – найцiннiше, що 

залишиться вiд тих людей», – сказав Андрiй 
Хаєцький.

Автор розмовляв росiйською мовою, 
такою ж писав свої замiтки. Так коментує 
це сестра загиблого письменника 
Свiтлана: «Так сталося, що на початок втор-

гнення Олександр, як i бiльшiсть одеситiв, 

розмовляв росiйською. Але це нiяк не за-

важало йому любити свою країну та боро-

нити її вiд країни-агресора. Ми вирiшили 

видати книгу мовою, якою її написав Саш-

ко, щоб максимально зберегти її колорит 

та самобутнiсть. «Записки добровольця» чи-

таються на одному диханнi, це серiя корот-

ких оповiдань про життя на фронтi. Читати 

їх можна окремо один вiд одного, адже тут 

немає цiлiсної сюжетної лiнiї».

Усi примiрники книжки, принесенi на 
презентацiю, були розкупленi, тож до-
ведеться чекати на нове видання – вже 
україномовне, яке незабаром має вийти. I 
цього вечора кiлька оповiдок були зачитанi 
саме у перекладi українською.

Пiд час презентацiї демонструвалися 
два вiдео, якi знайомили з Олександром 
Закерничним у мирному життi та у воєнних 
буднях. Цi кадри змусили нас ще раз 
усвiдомити i без того знану трагiчну iстину: 
ця страшна вiйна забирає у нас неповтор-
них, свiтлих душею i розумом людей... Геро-
ям слава!   

Сестра Олександра 
Закерничного Світлана Андрій Хаєцький

Дует Kommuna Lux

Анатолій Головань
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Напередодні новорічних свят Одеса проки-
нулася від гучних вибухів. Ворог атакував наше 
місто, як завжди, підступно та брутально – 
рано-вранці. Перші звуки вибухів пролунали 
о 7:44, а о 8:04 одесити почули надпотужний 
вибух. У Силах оборони Півдня повідомляли, 
що працює протиповітряна оборона, однак, на 
жаль, ППО не змогли повною мірою запобігти 
ворожим обстрілам.

Унаслідок атаки по місту сталося влучан-
ня у триповерхівку, також було пошкоджено 
близько 50 житлових будинків, майже 200 
квартир зазнали руйнувань... Того дня в Одесі 
загинуло чотири людини, а 32 отримали пора-
нення, серед них – двоє дітей (6 та 8 років) та 
вагітна жінка.

Багатоповерхівка, всередині якої 
розірвалася російська ракета, знаходиться 
у Хаджибейському районі. На місці одразу ж 
було відкрито оперативний штаб для постраж-
далих.

Як розповіла Людмила, одна з жительок 
житлового комплексу, їхня квартира розташо-
вана в зруйнованій секції. За її словами, вибух 
пролунав близько 8-ї ранку.

– Я була у ванній, вмиватись пішла. Це моє 
щастя, що я була у ванній, інакше не знаю, що 
зі мною було б. Вікна лягли, зайнялась штора. І 
почало все палати. Дихати немає чим, я вийш-
ла до коридору, щоб просити сусіда допомогти 
гасити, – згадує Людмила.

Підходи до будинку перекрили працівники 
поліції. На подвір’ї – уламки ракети, каміння, 
дитячі іграшки, чиїсь речі. Олена Япс живе в 
сусідньому будинку. За її словами, вибухів було 
багато.

– Спочатку був гучний свист, а потім – ви-
бух. Бачили все. Уламки відлетіли, потім – 
другий вибух, дуже багато вибухів, було дуже 
страшно, ми сховались і тільки потім зрозуміли, 
що і де трапилось. Було дуже гучно, все ходило 
ходуном. Але це були точно ракети, було чутно 
їх свист, і дуже близько, – розповіла жінка. 

За матеріалами «Суспільне. Одеса»

З МІСЦЯ ПОДІЇ
Тимофій Мельников

Фото автора

ЗРУЙНОВАНІ БУДИНКИ
та ЖИТТЯ

МАСОВАНА АТАКА НА ОДЕСУ
НАПЕРЕДОДНІ НОВОГО РОКУ: 
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ДОНБАСУ
ВIДЛУННЯ

В’ЇЗД У ДОНЕЦЬКУ 
ОБЛАСТЬ

Дорога  вiд  Днiпра  до точки при-
значення – понад 250 кiлометрiв – 
займає приблизно три години. Во-
лонтери проїжджають цю вiдстань 
щодня туди й назад. Вони їдуть 
на повнiстю завантажених ма-
шинах, щоб забезпечити жителiв 
усiм необхiдним. Без гуманiтарної 
допомоги життя в цьому регiонi 
неможливе, у мiстах поруч iз 
лiнiєю фронту немає продуктових 
магазинiв.

У ЛИСТОПАДI 2023 РОКУ Я ВИРУШИВ У 
ВIДРЯДЖЕННЯ В ДОНЕЦЬКУ ОБЛАСТЬ. 
ОСНОВНОЮ ТОЧКОЮ МАРШРУТУ БУЛО 
МIСТО ГIРНИК. ВОНО РОЗТАШОВАНЕ 
ЗА 25 КIЛОМЕТРIВ ВIД ОКУПОВАНОГО 
ДОНЕЦЬКА I НА МОМЕНТ МОЄЇ ПОЇЗДКИ – 
ЗА 12 КIЛОМЕТРIВ ВIД ЛIНIЇ ФРОНТУ. 
З ПОЧАТКУ ПОВНОМАСШТАБНОГО 
ВТОРГНЕННЯ РОСIЇ НА ТЕРИТОРIЮ 
УКРАЇНИ МIСТО ПЕРЕБУВАЄ ПIД 
ПОСТIЙНИМИ ОБСТРIЛАМИ. ДО ВIЙНИ 
ТУТ ПРОЖИВАЛО ПОНАД 10 ТИСЯЧ 
ЖИТЕЛIВ, АЛЕ БIЛЬШIСТЬ З НИХ ВИЇХАЛА. 
ЛЮДИ, ЩО ЗАЛИШИЛИСЯ, ЗМУШЕНI 
ЯКОСЬ ВИЖИВАТИ.

ОТОЖ, МЕТА ПОЇЗДКИ – ГУМАНIТАРНА МIСIЯ ДЛЯ ПIДТРИМКИ МIСЦЕВИХ ЖИТЕЛIВ. У 
ЦЕЙ РЕГIОН ПОСТIЙНО ЇЗДЯТЬ ВОЛОНТЕРСЬКI ГРУПИ, ЯКI ПРИВОЗЯТЬ НАСЕЛЕННЮ 
ЇЖУ, ВОДУ, ЗАСОБИ ГIГIЄНИ ТА ПРИЛАДИ ДЛЯ ОПАЛЕННЯ. У МIСТI ВЖЕ ТИЖНЯМИ 
I МIСЯЦЯМИ ВIДСУТНI ЕЛЕКТРИКА, ТЕПЛОПОСТАЧАННЯ, ВОДА I СТIЛЬНИКОВИЙ 
ЗВ’ЯЗОК. ДIСТАТИСЯ ДО ГIРНИКА МОЖНА ОСНОВНОЮ ТРАСОЮ ДНIПРО – 
ДОНЕЦЬК, ГОЛОВНОЮ ТРАНСПОРТНОЮ АРТЕРIЄЮ КРАЇНИ З БОЙОВИМИ ДIЯМИ НА 
СХОДI.

РЕПОРТАЖРЕПОРТАЖ
Тимофiй МельниковТимофiй Мельников
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ВУГIЛЬНЕ СХОВИЩЕ 
В ПОКРОВСЬКУ ДОНЕЦЬКОЇ ОБЛАСТI

ЗАВАНТАЖЕННЯ ВУГIЛЛЯ 
У ВАНТАЖIВКУ 
ДЛЯ ДОСТАВКИ ЛЮДЯМ
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ВУГIЛЬНА ШАХТА «СТЕПОВА» 
Увесь регiон Донбасу суцiльно вкритий вугiльними шахтами. Вугiльна промисловiсть приносила прибуток як мiсцевим жи-

телям, так i всiй країнi. Пiсля початку вiйни у 2014 роцi безлiч шахт виявилися окупованими росiєю. Пiсля початку нової фази 
вiйни у 2022 роцi шахти, що залишилися за Україною, почали працювати в обмеженому режимi. Це дуже зменшило заробiтки 
мiсцевого населення.

ВОЛОНТЕРИ АЛIНА ТА ПАВЛО У СВОЇЙ МАШИНI
Усю поїздку мене супроводжувала волонтерська група, до якої входили Алiна, Павло, Володимир i Максим. Вони працю-

ють вiд благодiйної органiзацiї Children New Generation. Їхнi волонтерськi мiсiї на Донбас проводяться позмiнно практично 
щодня. Без їхньої допомоги люди не змогли б тут iснувати. Самi волонтери – мiсцевi, пiсля початку вiйни 2014 року вони про-
жили рiк в окупованому Донецьку. Пiзнiше переїхали на територiю, пiдконтрольну Українi. Але коли вiйна знову перейшла 
в гарячу фазу i росiйська армiя почала наступати, захоплюючи українськi землi, вони вирiшили допомагати своєму рiдному 
регiону.
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РОЗВАНТАЖЕННЯ ВУГIЛЛЯ ВНОЧI У ДВОРI МIСЦЕВОЇ ЖИТЕЛЬКИ НАТАЛIЇ
Головна мета цiєї поїздки – допомогти людям пiдготуватися до важкої зими. За пiдтримки HelpDesk Media небайдужi 

люди зiбрали грошi на допомогу жителям Донбасу. А волонтери погодилися органiзувати доставку. Головна проблема для 
мiсцевих – тепло взимку. Попри великi запаси вугiлля на Донеччинi, купити його тут зараз дуже важко: через малi обсяги 
видобутку вугiлля на всiх не вистачає, та й грошей на це у людей бракує. Тож метою мiсiї було знайти вугiлля i доставити його 
тим, кому це найпотрiбнiше.

ОДИН IЗ ЗАКРИТИХ ТЕРИКОНIВ 
ПО ДОРОЗI В ГIРНИК

У цьому регiонi дуже багато териконiв – штучних гiр iз породи, яку 
витягли з шахти. На них люди можуть знайти собi трохи вугiлля, щоб 
обiгрiти свiй будинок. Але зараз з вiйськових мiркувань на бiльшiсть 
териконiв не можна потрапити, це може бути небезпечно.
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ГРОМАДСЬКI МОБIЛЬНI РЕЗЕРВУАРИ ДЛЯ ВОДИ
У багатьох районах Донбасу спостерiгається повна вiдсутнiсть води: десь, як у са-

мому Донецьку, з 2014 року, а десь – зовсiм недавно. У цiй частинi Донецької областi 
води немає iз середини 2023 року. Пiсля того, як росiйська армiя розбомбила гре-
блю Карлiвського водосховища, тисячi людей змушенi жити без водопостачання. 
Воду сюди привозять волонтери i мiсцева влада. Вона – спiльна: у багатьох дворах 
стоять громадськi резервуари, в яких жителi можуть набирати воду самостiйно.

Люди змушенi жити так мiсяцями, економлячи воду, сподiваючись, що наступного 
разу резервуари не будуть порожнiми.

ЛIТНЯ ЖIНКА З ВIЗКОМ ВОДИ У ГIРНИКУ
Увесь свiй побут люди змушенi облаштовувати в умовах вiдсутностi 

водопостачання. Потреба скупатися, помити посуд чи випрати може ста-
ти для них справжнiм випробуванням. Адже їм спершу потрiбно сходити i 
набрати води в мобiльних резервуарах. Кожен такий вихiд вони змушенi 
робити з побоюванням, що будь-якої митi може початися обстрiл.
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ВУЛИЧНЕ БОМБОСХОВИЩЕ 
В ЦЕНТРI ГIРНИКА

Жителi цього регiону живуть у жахливих умовах 
ще з 2014 року. Саме з того моменту, коли росiйська 
армiя вiроломно окупувала Донецьк i Луганськ та 
розв’язала криваву вiйни. А потiм 2022 року повто-
рила це знову в набагато жахливiших масштабах, 
стерши з лиця землi Марiуполь, Бахмут, Авдiївку та 
багато iнших мiст i сiл на Донбасi.

Вiд початку повномасштабного вторгнення росiї 
в Україну, з лютого 2022 року до листопада 2023-го, 
у Донецькiй областi було понад 5700 повiтряних 
тривог. Сумарно тривоги на Донбасi тривають уже 
понад 130 днiв. Пiд час кожної з них для мiсцевих 
жителiв є чималий ризик бути пораненими чи заги-
нути. За цей же перiод понад 1100 разiв медiа та 
мiська влада передавали повiдомлення про вибухи 

в регiонi. Це найбiльший показник у всiй Українi. I 
найтрагiчнiший: адже багато жителiв змушенi зали-
шатися у своїх будинках, тому що їм бiльше нiде схо-
ватися.

Прифронтовi села i мiста Донбасу пiддаються 
обстрiлам щодня, постiйно зазнають ракетних, 
артилерiйських, мiнометних i безпiлотних обстрiлiв. 
Бiльшiсть будинкiв тут не обладнанi бомбосхови-
щами та iншими засобами захисту. Мiсцевi жителi 
не мають змоги сховатися вiд обстрiлiв росiйської 
армiї. Щодня вони живуть у страху, що в їхнiй буди-
нок може прилетiти снаряд. Для захисту вiд обстрiлiв 
у центрi мiста Гiрник було встановлено мобiльне 
бомбосховище, здатне захистити вiд осколкiв пiд 
час обстрiлiв.
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РУСЛАН, СИН ГАЛИНИ, ДИВИТЬСЯ НА 
ВУГIЛЛЯ, ЯКЕ ПРИВЕЗЛИ ЙОГО МАМI

МАЛЕНЬКЕ КОШЕНЯ ГРIЄТЬСЯ 
В БУДИНКУ РУСЛАНА I ГАЛИНИ
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ГАЛИНА, 
ПЕНСIОНЕРКА 
З ГIРНИКА, 
У СВОЄМУ 
БУДИНКУ

Галина живе в будин-
ку зi своїм сином Рус-
ланом просто поруч iз 
териконом. У них є не-
велике господарство 
i кiлька маленьких ко-
шенят. У їхньому ста-
рому будинку дуже хо-
лодно, i вони змушенi 
заощаджувати тепло, 
не виходячи на вулицю, 
не вiдчиняючи вiкна та 
дверi. Грошей на купiвлю 
вугiлля у них немає, вони 
розтягують один мiшок 
на цiлий мiсяць. Iнодi до 
них приїжджає мiсцевий 
полiцейський Олек-
сандр, щоб провiдати i 
передати гуманiтарну 
допомогу.

КОЛИШНIЙ ШАХТАР ОЛЕКСАНДР 
НА ТЛI ВУГIЛЛЯ БIЛЯ СВОГО БУДИНКУ

На фото Олександр, хлопець iз Гiрника. У молодостi вiн от-
римав виробничу травму, працюючи на шахтi. Вiдтодi позбув-
ся можливостi ходити i змушений пересуватися на iнвалiдному 
крiслi. Зараз вiн заробляє на життя, ремонтуючи велосипеди, 
скутери та рiзнi iнструменти. Волонтери привезли йому вугiлля, 
адже простий донецький шахтар не може собi дозволити купи-
ти вугiлля на зиму.

63



64 #136’2024

ОКСАНА 
З ТРЬОМА 
ДIТЬМИ НА 
ҐАНКУ СВОГО 
БУДИНКУ 
В ГIРНИКУ

Це сiм’я Оксани, у 
неї є чоловiк i троє ма-
леньких дiтей. У їхньому 
будинку дуже тхне га-
ром, бо вони змушенi 
опалюватися упаков-
ками вiд продуктiв, га-
зетами i валежником. 
Живуть в однiй кiмнатi, 
щоб економити на 
опаленнi. Волонтери ре-
гулярно провiдують цю 
сiм’ю i привозять усе 
необхiдне, щоб батьки 
i дiти могли жити далi. 
Евакуюватися вони не 
можуть, адже не мають 
родичiв в iнших мiстах, 
де їх могли б прихисти-
ти...

ЧОЛОВIК 
ОКСАНИ 
ТОПИТЬ ПIЧ 
У ЇХНЬОМУ 
БУДИНКУ
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ВОЛОНТЕРИ ПРИВЕЗЛИ 
СОЛОДОЩI ДЛЯ ДIТЕЙ ОКСАНИ

ПЕНСIОНЕРКА ПАРАСКОВIЯ 
ЗМУШЕНА ВЕСЬ ЧАС ЛЕЖАТИ 
В ЛIЖКУ У СВОЄМУ БУДИНКУ 
В ГIРНИКУ

Це Парасковiя, пенсiонерка з Гiрника. Останнiм ча-
сом вона зовсiм не встає з лiжка. Кiлька рокiв тому от-
римала серйозну травму i вiдтодi не може пересувати-
ся. Вона живе разом зi своєю лiтньою сестрою. Жiнки 
пiдтримують одна одну, щоб вижити у важких умовах.
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НАСЛIДКИ ВЛУЧАННЯ РОСIЙСЬКОЇ 
РАКЕТИ В БУДИНОК У СЕЛИДОВОМУ

ЗРУЙНОВАНИЙ БУДИНОК 
У ЖИТЛОВОМУ РАЙОНI В ГIРНИКУ
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ПОСТРАЖДАЛI ЖИТЛОВI БУДИНКИ 
В МIСТI СЕЛИДОВЕ ДОНЕЦЬКОЇ ОБЛАСТI

Щодня Донбас перебуває пiд постiйним вогнем росiйських 
окупацiйних сил. З лютого 2022 року були зруйнованi тисячi 
будинкiв, i їхнi жителi не зможуть повернутися до себе додому. Тисячi 
людей зазнали поранень або загинули. Безлiч мiсцевих жителiв 
були змушенi залишити свої домiвки й евакуюватися в безпечнiшi 
регiони. А решта виживають в умовах кроповопролитної вiйни, яку 
ворог веде на повне знищення українцiв.

ВОЛОНТЕРСЬКЕ КАФЕ 
МIЖ ДОНЕЦЬКОЮ ТА 
ДНIПРОПЕТРОВСЬКОЮ 
ОБЛАСТЯМИ

За час повномасштабної вiйни в 
Українi багато громадян скооперува-
лися заради спiльної мети – перемо-
ги у вiйнi. На фото – кафе на кордонi 
Днiпропетровської та Донецької об-
ластей, у якому безплатно годують 
усiх тих, хто допомагає країнi в скрут-
ний час. Вiйськовi, медики, волонте-
ри, журналiсти та багато iнших можуть 
безкоштовно поїсти перед важкою 
поїздкою на Донбас. Господарi кафе 
готовi допомагати безоплатно, робля-
чи все можливе. А волонтери готовi до-
помагати самим господарями кав’ярнi, 
щоб вони й далi могли працювати зара-
ди спiльної мети. Вiйськовi залишають 
тут на пам’ять свої бойовi прапори, ар-
тефакти та шеврони...
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 БЕЗШУМНИЙ, З КЛIМАТ-КОНТРОЛЕМ У САЛОНI

МІСТО
Дмитро Туканов
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ЗА ОСТАННI СIМ РОКIВ 
НА ОДЕСЬКI МАРШРУТИ 
ВИЙШЛО 57 НОВИХ 
ТРОЛЕЙБУСIВ ТА 
32 МОДЕРНIЗОВАНИХ 
ТРАМВАЇ. А НА ПОЧАТКУ 
СIЧНЯ 2024-ГО НА 
ВУЛИЦЯХ НАШОГО 
МIСТА З’ЯВИВСЯ 
НОВИЙ ТРИСЕКЦIЙНИЙ 
26-МЕТРОВИЙ 
ТРАМВАЙ, ЩО 
КУРСУВАТИМЕ ЗА 17-м
МАРШРУТОМ – ВIД 
КУЛИКОВА ПОЛЯ ДО 
ОДИНАДЦЯТОЇ СТАНЦIЇ 
ВЕЛИКОГО ФОНТАНУ.

Як розповiв пiд час тестування 
нового трамваю «Татра-Юг» мер Оде-
си Геннадiй Труханов, цьогорiч наш 
трамвайний парк поповниться ще на 
13 таких багатосекцiйних трамваїв, 
якi мiсто отримує в рамках проєкту 
«Мiський громадський транспорт 
України».

– Це – результат спiльної роботи 

мiської влади, депутатського корпусу, 

нашого КП «Одесмiськелектротранс» 

та мiжнародних партнерiв. Саме за-

вдяки такiй консолiдацiї зусиль ста-

ла можливою реалiзацiя фiнансової 

угоди мiж Україною та Європейським 

iнвестицiйним банком, – зазначив 
мiський голова.

Новий транспорт має низьку 
пiдлогу та клiмат-контроль, мiсткiсть – 
до 300 пасажирiв, а весь салон ос-
нащений вiдеонаглядом та безкош-
товним Wi-Fi. 3 сiчня трамвай про-
ходив фiнальнi випробування, а вже 
наступного дня почав повноцiнну ро-
боту. Як зазначив перший заступник 
директора «Одесмiськелектротрансу» 
Микола Литовчук, працювати трам-
вай буде з подвiйним iнтервалом, бо 
складається з трьох секцiй.

– У наших планах – повнiстю по-

збавитися у мiстi застарiлого транс-

порту. I ми вже пропонуємо при-

ватним перевiзникам пiдхопити цю 

тенденцiю. Тож працюємо далi! – до-
дав Геннадiй Труханов.

До кiнця 2024 року Одеса має от-
римати ще більше нових вагонiв. Їхня 
загальна вартiсть – 20 мiльйонiв 
євро. Кошти у кредит Одесi видiлив 
Європейський iнвестицiйний банк. 
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КЕРУЮЧА КОМПАНIЯ «ПОРТО-ФРАНКО» 
З’ЯВИЛАСЯ НА РИНКУ ЗОВСIМ НЕДАВНО – 
ШIСТЬ МIСЯЦIВ ТОМУ, АЛЕ ВЖЕ МАЄ 
РЕЗУЛЬТАТИ СВОЄЇ ДIЯЛЬНОСТI, 
ПРИЧОМУ ДОСИТЬ ЗНАЧНI. ЗОКРЕМА, 
ЗА ПIВ РОКУ ПРАЦIВНИКИ ВСТИГЛИ 
ВIДРЕМОНТУВАТИ ПАРАДНI ЗА 
ТРЬОМА АДРЕСАМИ, УПОРЯДКУВАТИ 
ПРИБУДИНКОВI ТЕРИТОРIЇ БIЛЬШ НIЖ 
НА 10 ЛОКАЦIЯХ I ВИКОНАЛИ ЧИМАЛО 
РIЗНИХ РЕМОНТНИХ РОБIТ.

Ми зустрiлися з директором КК «Порто-Франко» Дми-
тром ЄВЧЕВИМ, щоб бiльше дiзнатись про дiяльнiсть 
новоствореної компанiї та почути його думку щодо стану 
сфери ЖКХ у мiстi.

– Не секрет, що компанiю органiзували iнiцiативнi молодi 

хлопцi з одного iз ЖКСiв мiста. Як вийшло, що ви вирiшили пере-

йти в приватний сектор?

– Усi ЖКСи з 2017 року є приватними, i так сталося, що у 
нас зiбралася команда, яка щиро хоче допомагати людям, а не 
робити керiвникам картинку для соцiальних мереж. Тому ми 
органiзували керуючу компанiю.

Нам повiрили люди, якi вже розчарувалися в роботi 
ЖЕКiв i не очiкували, що вони матимуть гiднi умови для жит-
тя. Вирiшивши спробувати, ми пiдписали договiр на рiк. I у нас 
вийшло! Так, до нас приєдналися будинки, якi роками були у спи-

МІСТО

ДМИТРО
ЄВЧЕВ:
«ПРАЦЮЄМО 
У ПОСИЛЕНОМУ 
РЕЖИМI!»

сках, як кажуть, на олiвцi, та далi справа не рухалася. А ми спро-
моглися вирiшити проблеми цих людей.

Наприклад, маємо будинок, ремонт даху якого був у спи-
сках капремонту 10 рокiв! Або аварiйний будинок на Сєрова, 
або стiна будинку, що впала, на вулицi Рiзiвськiй. Усi дружно 
написали: який жах, стiна впала, а про те, що ми протягом тиж-
ня все вiдновили i люди не залишилися на вулицi, – про це чо-
мусь мовчать...

Зараз дуже важко морально, фiзично, та й матерiально, але 
попри все ми працюємо, i з кожним будинком ведеться окрема 
робота. Зустрiчаємося з мешканцями, розповiдаємо, що насам-
перед необхiдно, складаємо план робiт i намагаємося дотриму-
ватися запланованого.

– Як вам це вдається, адже ЖКСи в цiлому теж могли так 

дiяти?

– Нам простiше, бо ми не маємо такого штату. У нас немає 
дев’ятеро бухгалтерiв, трьох заступникiв та ще купи баласту, 
який з’їдає всi проплати. Нагадаю, ЖКСи – це такi ж приватни-
ки, як i ми. Вони можуть оперувати лише тими грошима, якi їм 
заплатили громадяни. Ось i виходить, що коли мешканцi будин-
ку готовi до ремонтiв, ми збираємо необхiдну суму на рахунку 
їхнього будинку i працюємо.

– Якi досягнення маєте за цi пiвроку?

– Ми вже встигли вiдремонтувати три параднi у центрi мiста, 
понад 10 арочних проїздiв та виконати багато iнших видiв робiт – 
вiд замiни водостiчних труб до ремонту центрального опалення, 
вiд ремонту каналiзацiї до ремонту покрiвлi.

Приємно, що люди почали нам довiряти, є добрi вiдгуки, 
отож i сусiднi будинки поступово приєднуються до нас. Тож «Пор-
то-франко» працює у посиленому режимi! 
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Як змiнився цей ринок цьогорiч – розповiв 
В’ячеслав ВОРОТНЮК, спiввласник «Надiйної 
транспортної компанiї», яка займається 
українським експортом.

– Як змiнився ринок залiзничних перевезень за 

2023 рiк?

– В цiлому зараз ситуацiя з ринком залiзничних 
перевезень бiльш-менш стабiльна. Ми були вимушенi 
адаптуватися до наслiдкiв подорожчання логiстики. 
Цьогорiч змiнився попит та пропозицiї на ринку. На-
приклад, українську кукурудзу треба було встигнути 
продати до бразильської. Тому аграрiї у липнi-серпнi 
термiново вивозили пшеницю, щоб звiльнити склади 
пiд кукурудзу, половину якої прагнули встигнути ви-
везти до грудня. I цей цикл зумовлював дисбаланс 
на ринку залiзничних перевезень, коли кожної осенi 
пiдвищений попит на перевезення стає чинником 
дефiциту провiзних спроможностей та сезонного зро-
стання вартостi логiстики.

– Як саме аграрiї змушенi були адаптуватися 

до пiдвищення цiн на логiстику i з якими викликами 

компанiї-перевiзники зiштовхнулися?

– Суттєва частка аграрiїв переходить на рiпак, 
соняшник та iншi культури, вартiсть яких здатна ви-
тримати дорогу логiстику. Але треба розумiти, що 
залiзничнi системи України та Європи – рiзнi. В 
Українi ширина колiї 1520 мм, а в країнах ЄС – 1435 
мм. Отже, на кордонi доводиться або переванта-
жувати вантаж з одного вагона в iнший, або пере-
ставляти вiзки на вагонах. Також є невелика спро-
ба робити це за допомогою контейнерiв, але з ними 
зараз теж не так просто. Потенцiал прикордонних 
переходiв використовується не на повну потужнiсть, 
це взагалi досить складне питання, яке потребує де-
тального розгляду.

ЯК ЗМIНИВСЯ 
РИНОК 

ЗА 2023-Й РIК

ЕКСПОРТ 
ЗАЛIЗНИЦЕЮ:

ЕКСПЕРТНА ДУМКА

УКРАЇНА – ОДИН З НАЙБIЛЬШИХ У 
СВIТI ВИРОБНИКIВ РIЗНОМАНIТНОЇ 
СIЛЬСЬКОГОСПОДАРСЬКОЇ ПРОДУКЦIЇ, 
I ЦЕ НЕ ЛИШЕ ЗЕРНО, А Й РIЗНI ВИДИ 
М’ЯСА, МОЛОЧНА ПРОДУКЦIЯ, ОЛIЯ, 
МЕД, ГОРIХИ. ПIСЛЯ ТОГО, ЯК РОСIЯ, 
УНЕМОЖЛИВИЛА БЕЗПЕРЕБIЙНИЙ 
ЕКСПОРТ МОРСЬКИМ ТРАНСПОРТОМ, 
ЗАХОПИВШИ ТА ЗАБЛОКУВАВШИ 
УКРАЇНСЬКI ПОРТИ В ЧОРНОМУ ТА 
АЗОВСЬКОМУ МОРЯХ, УКРАЇНСЬКИЙ 
АГРОЕКСПОРТ БУВ ЗМУШЕНИЙ 
ШУКАТИ НОВI ЛОГIСТИЧНI ШЛЯХИ ДО 
СПОЖИВАЧIВ. I ОДНIЄЮ З АЛЬТЕРНАТИВ 
СТАЛИ ЗАЛIЗНИЧНI ПЕРЕВЕЗЕННЯ. 
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– Чи збiльшилися обсяги експорту порiвняно з 2022 роком?

– Загалом перевезення на експорт, за даними рiзних 
аналiтичних джерел, десь до 6 мiльйонiв тонн, що складає при-
близно плюс 56,2% порiвняно з 2022 роком. Така картина ста-
ла наслiдком саботажу країною-агресором так званого «зерно-
вого коридору».

– З початку повномасштабного вторгнення наскiльки подо-

рожчали перевезення?

– Тарифи подорожчали вчетверо через збiльшення вiдстанi, 
загальну нестачу парку (вагони/вантажiвки) та обмежену пропуск-
ну спроможнiсть iнфраструктури. Вiдбулося й пiдняття цiни на кори-

стування вагонами в перiод масового експорту зернових культур. 
Укрзалiзниця заявляє, що не передбачено нiякого пiдвищення на 
2024 рiк. Але стоїть вiдкритим питання можливої iндексацiї.

– Якi основнi маршрути логiстики? До яких країн?

– Основнi маршрути – це так званi технiчнi рейси. Коли пере-
везення вiдбувається в одному напрямку. А є також маятниковi 
маршрути – це коли прямування транспортного засобу в прямо-
му та зворотньому напрямках проходять по однiй и тiй же трасi.

В основному це транзитнi країни, де вантажi перевантажу-
ють на iнший вид транспортного засобу. Порти Румунiї – Кон-
станта, Польщi – Гдиня та Гданськ та в напрямках Болгарiї, 
Угорщини, Словаччини. Або до кiнцевих отримувачiв в Iталiї, 
Нiмеччині, Iспанiї та iнших.

– Найбiльш популярнi номенклатури?

– У 2023 роцi найбiльш популярними категорiями вантажiв 
стали мiнеральнi будматерiали, кам’яне вугiлля, залiзна й мар-
ганцева руда, зерно i продукти помолу, а також чорнi метали. Се-
ред зернових вагому частку експорту займала кукурудза. Вона 
давала найбiльшу масу зернового вантажу для залiзницi.

– Чи є статистичнi данi?

– Лише за листопад 2023 року було перевезено 14 мiльйонiв 
тонн вантажiв, що на 33,8% бiльше, нiж у той самий перiод мину-
лого року. Внутрiшнi перевезення становили 7,3 мiльйона тонн, 
що на 19% бiльше, нiж у листопадi 2022 року. Експорт збiльшився 
до 6 мiльйонiв тонн, таким чином зрiсши на 56,2%, а ось iмпорт 
досяг 679 тисяч тонн, що показує збiльшення на 35,4%. Транзитнi 
перевезення склали 65,5 тисячi тонн. У листопадi найбiльший об-
сяг перевезень припав на зерно, що складає 3 мiльйони тонн.

– Який вiдсоток експорту зернових займають залiзничнi пе-

ревезення?

– До вiйни в Українi лише 11% всього експорту здiйснювалося 
залiзницею. Зараз цей вiдсоток значно вирiс – до 40%.

– Зважаючи на вiйну, якi перспективи розвитку транспорту-

вання залiзничним транспортом?

– Є пiдстави очiкувати збiльшення залiзничного тарифу на 
перевезення i додаткових статей витрат на перевезення ванта-
жу. Укрзалiзниця як державний монополiст буде старатись ком-
пенсувати зменшення доходiв вiд експлуатацiї власного парку 
зерновозiв через вiдмову вiд нього вантажовласниками на ко-
ристь приватного. Не виключене збiльшення нових «комерцiйних 
зборiв – податкiв» на приватнi парки зерновозiв, або навiть 
вiдверта комерцiйна боротьба з ними. Зупинити це нескiнченне 
коло комерцiйної боротьби може тiльки держава як акцiонер 
«Укрзалiзницi», якщо Кабмiн з Офiсом Президента проявлять 
полiтичну волю та проаналiзують причинно-наслiдковi зв’язки 
здорожчання залiзничної логiстики в рiк вiйни та усунуть першо-
причини. Звичайно ж, перевезення залiзничним i автотранспор-
том до європейських портiв та портiв України буде тривати. 

ЗАЛIЗНИЧНI ЗАЛIЗНИЧНI 
СИСТЕМИ УКРАЇНИ СИСТЕМИ УКРАЇНИ 
ТА ЄВРОПИ – РIЗНI: ТА ЄВРОПИ – РIЗНI: 

В УКРАЇНI ШИРИНА В УКРАЇНI ШИРИНА 
КОЛIЇ 1520 ММ, КОЛIЇ 1520 ММ, 
А В КРАЇНАХ ЄС – А В КРАЇНАХ ЄС – 

1435 1435 мммм.

«ДО ВIЙНИ В УКРАЇНI ЛИШЕ 
11% ВСЬОГО ЕКСПОРТУ 
ЗДIЙСНЮВАЛОСЯ ЗАЛIЗНИЦЕЮ. 
ЗАРАЗ ЦЕЙ ВIДСОТОК ЗНАЧНО 
ВИРIС – ДО 40%».
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НА ЧАСIНАНА Ч ЧАСАСII

ЩО ЧЕКАЄ
НА УКРАЇНЦIВ 
У 2024 РОЦI?

КУРС, ЦIНИ ТА ЕКОНОМIКА:

ЯКI СЦЕНАРIЇ 
АНАЛIТИКИ 

ЗАКЛАДАЮТЬ 
НА 2024 РIК ТА ЯКИМИ 

МОЖУТЬ БУТИ КУРС 
ДОЛАРА ТА IНФЛЯЦIЯ?

ЕКОНОМIЧНI ПРОГНОЗИ В УКРАЇНI РIДКО 
СПРАВДЖУВАЛИСЯ НАВIТЬ У ВIДНОСНО МИРНI 

ЧАСИ. ПIД ЧАС ВЕЛИКОЇ ВIЙНИ ЇХ ТОЧНIСТЬ 
МОЖНА ПОРIВНЯТИ З ГАДАННЯМ НА 

КАВОВIЙ ГУЩI. ПОПРИ ЦЕ, ЕКОНОМIЧНI 
АНАЛIТИКИ НЕ ВТРАТИЛИ РОБОТУ, 

АДЖЕ ПРОГНОЗИ НЕОБХIДНI 
I УРЯДУ – ДЛЯ СКЛАДАННЯ 

БЮДЖЕТУ, I БIЗНЕСУ – ДЛЯ 
ПЛАНУВАННЯ ДIЯЛЬНОСТI, 
I ПЕРЕСIЧНИМ ГРОМАДЯНАМ – 

ДЛЯ РОЗУМIННЯ, У ЧОМУ 
ТРИМАТИ ЗАОЩАДЖЕННЯ I ЯК 

НИМИ РОЗПОРЯДЖАТИСЯ.

Наприкiнцi 2022 року прогнози, якi давали українськiй 
економiцi, важко було назвати оптимiстичними. Пiсля її падiння в 

перший рiк великої вiйни майже на третину багато аналiтикiв очiкували 
на подальше зменшення ВВП. Прогнози на 2023 рiк варiювалися вiд його 

падiння на 8,5% до зростання на 5,5%.
На щастя, найгiрший сценарiй не справдився. Попри обстрiли енергетичної 

iнфраструктури, блокування роботи «зернового коридору», пiдрив Каховської 
ГЕС та значну мiграцiю економiка за 2023 рiк зросла на близько 5%.
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Економiка продемонструвала неа-
бияку стiйкiсть до умов вiйни. У листопадi 
2023 року рiчна iнфляцiя в Українi сяг-
нула цiльового дiапазону, встановле-
ного Нацбанком: 5% (очiкувалося в ме-
жах 4-6%). До великої вiйни, з 2015 
року, регулятору вдавалося втримувати 
iнфляцiю на такому низькому рiвнi лише 
кiлька разiв.

Наразi темпи зростання цiн в Українi 
навiть нижчi, нiж у деяких країнах 
Схiдної Європи. Попри те, що в Українi 
триває найбiльша вiйна пiсля завер-
шення Другої свiтової. (Мал. 1)

Хоча на початку 2023 року ситуацiя 
з цiнами не здавалася настiльки 
оптимiстичною. У сiчнi рiчний рiвень 
iнфляцiї становив 26%. Якщо такий 
рiвень тримається постiйно, то менш 
нiж за три роки цiни зростають удвiчi. 
(Мал. 2)

Причин для зниження iнфляцiї було 
небагато. Ба бiльше, наприкiнцi 2022 
року економiсти очiкували, що цiни зро-
статимуть достатньо високими темпа-
ми через емiсiю гривнi, перебої з елек-
тропостачанням та низьку пропозицiю 
продуктiв унаслiдок низького врожаю 
та окупацiю пiвдня країни.

Бiльшiсть аналiтикiв прогнозували, 
що у 2023 роцi цiни зростуть на 18-24%, 
а уряд при написаннi бюджету закла-
дав iнфляцiю 28%. Проте пiк зростан-
ня цiн вдалося подолати ще наприкiнцi 
2022 року. З того часу iнфляцiя в Українi 
стiйко знижувалася.

Досягти цього вдалося завдя-
ки неординарним рiшенням Нацбан-
ку та уряду. Зокрема, на це вплива-
ла жорстка монетарна полiтика НБУ 
та мораторiй на пiдвищення тарифiв 
(крiм електроенергiї). Сприяли зни-
женню iнфляцiї i вищi, нiж очiкувалося, 
врожаї.

ЦIНИ

Мал. 1

Мал. 2
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ТА ЧИ ПРОДОВЖИТЬСЯ 
ЦIНОВА СТАБIЛЬНIСТЬ 
У 2024 РОЦI?

Прогнози аналiтикiв стриманi. Вони 
очiкують незначного зростання iнфляцiї – 
до 8-13%. Така iнфляцiя виглядає контро-
льованою та помiрною, особливо якщо 
порiвнювати з 2022 роком. (Мал. 3)

– З 2024 року iнфляцiя прискорить-

ся. Основнi причини – зростання витрат 

бiзнесу (зокрема через подорожчання 

енергоносiїв та дефiцит працiвникiв), по-

дальше пожвавлення попиту на споживчi 

товари i послуги, низька цьогорiчна база 

порiвняння для вартостi продовольчих 

товарiв, – пояснюють у Нацбанку.
Крiм того, на пришвидшення iнфляцiї 

впливатиме й рiшення НБУ вiдмовитися 
вiд фiксацiї курсу долара.

Курсова стабiльнiсть була одним з клю-
чових факторiв, який дозволив уникну-
ти гiперiнфляцiї. Навiть у Нацiональному 
банку визнали, що саме стабiльний курс є 
ключовим «якорем» для економiки пiд час 
вiйни. Саме тому наразi там не дотриму-
ються полiтики iнфляцiйного тарґетування.

Протягом бiльшої частини 2023 року 
офiцiйний курс долара перебував на однiй 
позначцi: 36,56 грн. Як наслiдок, курсо-
вий фактор майже не впливав на цiни на 
iмпортнi товари та пальне.

З 2 жовтня Нацбанк вiдмовився вiд ре-
жиму фiксованого курсу долара та перейшов 
до режиму керованої гнучкостi. До того часу 
НБУ залишався основним гравцем на ва-
лютному ринку. Вiн задовольняв бiльшу ча-
стину попиту на iноземну валюту, продаючи її 
з мiжнародних резервiв. Пiсля цього регуля-
тор дозволив офiцiйному курсу рухатися, ре-
агуючи на змiну ринкової кон’юнктури.

У першi два мiсяцi керованої гнучкостi 
Нацбанк навiть дещо змiцнив офiцiйний 
курс. Конвертуючи мiжнародну допомогу 
в гривнi, уряд мiг профiнансувати менший 
обсяг видаткiв, нiж за режиму фiксованого 
курсу на позначцi 36,56 грн. За розрахун-
ками ЕП, у жовтнi-листопадi бюджет таким 
чином »недоотримав» близько 1,3 млрд грн.

У груднi курс долара рiзко пiшов уго-
ру. 2023-й рiк американська валюта 
закiнчила на офiцiйнiй позначцi 37,98 
грн, що вiдповiдним чином вплинуло на 
курс валюти в обмiнних пунктах. Однак 
попри це, бiльшiсть аналiтикiв не очiкують 
суттєвої девальвацiї гривнi у 2024 роцi.

КУРС

– На курс впливатиме винят-

ково бажання i спроможнiсть НБУ 

слiдувати обранiй ним полiтицi «курсової 

стабiльностi». Нацбанк задеклару-

вав стратегiю, за якої вiн обiцяє бiльшу 

дохiднiсть гривневих активiв (депозитiв), 

Однак вiд такої полiтики Нацбанку в захватi далеко не всi. Наприклад, для уряду 
слабкiша гривня – це фактор, який дозволить профiнансувати бiльший обсяг видаткiв 
в умовах затримки зовнiшнього фiнансування. Та й бюджет на 2024 рiк Мiнфiн розра-
ховував за курсом 41,4 грн за дол, тож мiцнiша гривня звузить можливостi держави 
фiнансувати запланований обсяг видаткiв.

нiж дохiднiсть вiд «iнвестування» в долар. Ми 

очiкуємо, що цiєї стратегiї вiн дотримувати-

меться, тобто долар за рiк не подорожчає 

бiльш нiж на 10%, – вважає керiвник 
аналiтичного вiддiлу Concorde Capital 
Олександр Паращiй. (Мал. 4)

Мал. 3

Мал. 4
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ЕКОНОМIКА

Попри песимiстичнi очiкування де-
яких аналiтикiв, економiка у 2023 роцi 
зросла. За оцiнками НБУ та Мiнфiну, зро-
стання ВВП становило 4,9-5%. Опитанi ЕП 
аналiтики вважають, що вiдновлення мог-
ло бути вищим: до 6%.

Забезпечити таке зростання вда-
лося незважаючи на блекаути на по-
чатку року, теракт на Каховськiй ГЕС 
та масовi ракетнi удари, зокрема по 
портовiй iнфраструктурi. Ключовi фак-
тори зростання – високий урожай 
та вiдновлення морського експорту. 
Функцiонування морського коридору 
без участi Росiї та iнших посередникiв 
дозволило Українi експортувати не 
лише агропродукцiю, а й iншi товари, 
зокрема, метали.

Ще один важливий драйвер 
економiчного зростання – внутрiшнє 
споживання, яке пiдживлювала актив-
на мiжнародна фiнансова пiдтримка. Її 
загальний обсяг у 2023 роцi становив 
рекорднi 42,48 млрд дол – на 11 млрд дол 
бiльше, нiж у перший рiк великої вiйни. 
(Мал. 5)

Мiжнароднi кошти, потрапляючи 
в бюджет, пiдживлювали економiку у 
виглядi зарплат бюджетникам, соцви-
плат, пенсiй та державного замовлення. 
Крiм того, надходження цих грошей до-
зволило державi продовжувати програ-
ми з пiдтримки бiзнесу, зокрема програ-
ми пiльгового кредитування та грантовi 
проєкти.

Вiдповiдно до очiкувань бiльшостi 
аналiтикiв, економiка продовжить зро-
стати i у 2024 роцi – за умови, що трива-
тимуть мiжнародна фiнансова пiдтримка 
та робота морського коридору. Щоправ-
да, темпи зростання ВВП, iмовiрно, 
уповiльняться.

– На 2024 рiк прогнозую 
сповiльнення динамiки реального ВВП 
до 3% за базовим сценарiєм. На жаль, 
первинний iмпульс вiдновлення вщухає, 
а додаткових стимулiв для зростання на 
горизонтi 2024 року небагато. Iснують 
навiть ризики погiршення прогнозу в разi 
проблем з надходженням зовнiшнього 
фiнансування державних видаткiв, – 
вважає економiст Blinov Forecasting 
Олексiй Блiнов.( Мал. 6)

На вiдмiну вiд прогнозiв на 2023 рiк, 
аналiтики не сумнiваються в тому, чи буде 

зростати економiка у 2024 роцi. Наразi 
вони закладають помiрнi темпи зростан-
ня ВВП – 3-5%. Щоправда, навiть такi 

Мал. 5

Мал. 6
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скромнi цифри будуть можливi лише у 
разi, якщо не реалiзується жоден ризик 
для економiки.
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Усi урядовi та неурядовi економiчнi 
прогнози на 2024 рiк будуються на 
припущеннi, що вiйна триватиме що-
найменше до кiнця року. Тому ключовi 
ризики залишаться i будуть вплива-
ти на рiвень достатку бiльшостi грома-
дян. Адже пiд постiйною загрозою пе-
ребувають i чорноморський коридор, 
i цiлiснiсть енергосистеми, i робота 
промисловостi.

Пiд високим тиском i ринок працi. За 
кордон виїхали мiльйони спецiалiстiв, ще 
понад мiльйон мобiлiзувався до Сил Обо-
рони. Кiлькiсть останнiх протягом 2024 
року ризикує суттєво збiльшитися, про що 
свiдчать плани Генштабу мобiлiзувати ще 
500 тис українцiв.

Хоча така масштабна мобiлiзацiя 
не вiдбуватиметься одномоментно, 
проте вона може суттєво збiльшити 
обсяги державних видаткiв – при-
близно на пiв трильйона гривень. 
Це може вiдбутися в умовах, коли, 
за даними Мiнiстерства фiнансiв, 

Україна вже вичерпала можливостi 
збiльшувати внутрiшнi надходження 
для фiнансування армiї. Зовнiшнє ж 
фiнансування заборонено використо-
вувати на вiйськовi потреби.

Iз зовнiшнiми ресурсами теж не все 
так добре. Протягом 2023 року саме 
кошти вiд партнерiв були «рятiвним ко-
лом», завдяки якому економiка трима-
лася на плаву. Зовнiшнє фiнансування 
дозволяє Нацбанку впевнено нарощу-
вати мiжнароднi резерви, пiдтримувати 
стабiльний курс гривнi та, як наслiдок, 
помiрне зростання цiн.

Хоча мiжнароднi партнери протягом 
2023 року забезпечили рекорднi обсяги 
допомоги Українi, проте з її ритмiчнiстю 
почали виникати певнi проблеми. 
Найбiльшi донори – США та ЄС – не 
змогли ухвалити необхiднi рiшення для 
видiлення коштiв на 2024 фiнансовий 
рiк. У зв’язку з цим у першi мiсяцi 
року можуть виникнути тимчасовi про-
блеми з фiнансуванням невiйськових 
видаткiв.

Прем’єр-мiнiстр Денис Шмигаль за-
кликав донорiв допомогти перекри-
ти дефiцит бюджету в сiчнi-лютому: «Ми 
не можемо чекати до березня, щоб 
фiнансувати нашi соцiальнi потреби», – 
зазначив голова уряду.

Якщо партнери не видiлять кош-
ти на початку року, то фiнансувати 
дефiцит бюджету доведеться за до-
помогою непопулярних та ризико-
вих для стiйкостi економiки крокiв: 
девальвувати гривню, обмежува-
ти чи затримувати певнi видатки 
або навiть «друкувати» гривню. Як 
наслiдок, динамiка iнфляцiї та курсу 
гривнi буде набагато гiршою, нiж у 
прогнозах аналiтикiв.

Подальшi затримки мiжнародного 

фiнансування або зменшення його 
обсягiв призведе до того, що уряду до-
ведеться вiдмовлятися вiд пiдвищення 
соцiальних стандартiв чи iндексацiї 
пенсiй. Щоправда, про те, що Україна 
може залишитися без будь-якої 
мiжнародної допомоги чи без її бiльшої 
частини, наразi мова не йде.

– На цьому етапi ризики суттєвого 
скорочення фiнансової допомо-
ги невисокi. Ми очiкуємо, що Україна 
отримає принаймнi тi обсяги пiдтримки, 
якi необхiднi для збалансування 
зовнiшнiх рахункiв до кiнця 2024 року. 
Це означає, що НБУ й надалi мати-
ме змогу повнiстю контролювати ва-
лютний ринок i навiть може вдатися до 
суттєвих крокiв у напрямку валютної 
лiбералiзацiї, – вважає голова депар-
таменту макроекономiчних дослiджень 
групи ICU Вiталiй Ваврищук.

Для мiнiмiзацiї ризикiв мiжнародного 
фiнансування уряд пiдготував стратегiю 
нарощення внутрiшнiх надходжень вiд 
податкiв та митних платежiв. Ця стратегiя 
почне дiяти у 2024 роцi, проте кроки 
щодо пiдвищення ставок податкiв будуть 
реалiзовуватися на наступних етапах – у 
2025-2030 роках.

Ще одним варiантом суттєвого зни-
ження ризикiв для економiки у 2024 
роцi було б рiшення про конфiскацiю 
заморожених росiйських активiв на 
користь України. Першi кроки на цьо-
му шляху, зокрема щодо оподаткуван-
ня доходiв вiд реiнвестицiй процентiв 
з цих активiв, уже зробленi. Однак цьо-
го недостатньо нi для пiдтримки країни 
пiд час вiйни, нi для того, аби агресор 
вiдчув вiдповiдальнiсть за вчиненi зло-
чини. 

Автор: Ярослав Винокуров 
для «Української правди»
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ФОТОФАКТ

Група експертiв України та Європи 
спiльно з Департаментом охоро-
ни здоров’я Одеської мiської ради 
провела круглий стiл для лiкарiв 
жiночих консультацiй щодо збере-
ження i покращення репродуктивного 
потенцiалу населення.

ОСОБЛИВИМИ 
ГОСТЯМИ 
ТА ЕКСПЕРТАМИ КРУГЛОГО 
СТОЛУ СТАЛИ:

Владко ҐЬОРЧЕВ – депутат Парла-
менту Македонiї, європейський експерт з 
питань соцiальної полiтики та демографiї;

Олександра ЗАГОРОДНЯ – про-
фесор кафедри акушерства i гiнекологiї 
НМУ iменi Богомольця;

Геня САМБОРСЬКА – член 
Європейського Iнституту сiмейної освiти;

Левон НIКОГОСЯН – директор Де-
партаменту охорони здоров’я ОМР.

Модератором та спiворга нiзатором 
зустрiчi виступив Венiамiн УНГУРЯН – 
депутат Одеської обласної ради.

– Вiйна дуже негативно позначається 

на здоров’ї людини у багатьох аспек-

тах, – коментує подiю Венiамiн Унгу-
рян. – Окрема тема – це травмова-

не фiзичне i ментальне здоров’я жiнок, 

що призводить до рiзкого зменшення 

народжуваностi. На жаль, така тенденцiя 

вже спостерiгається в Українi. I це при-

зводить до катастрофiчної демографiчної 

кризи. Пiд час круглого столу йшла мова 

про те, як можна зарадити цiй бiдi, зокре-

ма – на мiському та регiональному рiвнях, 

про допомогу жiнкам у плануваннi та 

збереженнi вагiтностi, про надання 

медичної, соцiальної та психологiчної 

пiдтримки вагiтним. 
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Нові спектаклі,       
      простори 
        та стилі

ПРЕМ’ЄРИ
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський

ЯКБИ ОДЕСА ПРОВОДИЛА КОНКУРС НА НАЙНЕЗВИЧАЙНIШI ТЕАТРАЛЬНI ЯКБИ ОДЕСА ПРОВОДИЛА КОНКУРС НА НАЙНЕЗВИЧАЙНIШI ТЕАТРАЛЬНI 
ПОСТАНОВКИ, ГОЛОВНИЙ ПРИЗ ДОВЕЛОСЯ Б РОЗДIЛИТИ МIЖ ТРЬОМА ПОСТАНОВКИ, ГОЛОВНИЙ ПРИЗ ДОВЕЛОСЯ Б РОЗДIЛИТИ МIЖ ТРЬОМА 
ВИСТАВАМИ, ПРО ЯКI МИ ЗАРАЗ РОЗПОВIМО. ТУТ СТВОРЮВАЛИ П’ЄСИ ВИСТАВАМИ, ПРО ЯКI МИ ЗАРАЗ РОЗПОВIМО. ТУТ СТВОРЮВАЛИ П’ЄСИ 
НЕ КЛАСИКИ-ДРАМАТУРГИ, ЯКИХ УЖЕ НЕМАЄ СЕРЕД НАС, А САМЕ ЖИТТЯ НЕ КЛАСИКИ-ДРАМАТУРГИ, ЯКИХ УЖЕ НЕМАЄ СЕРЕД НАС, А САМЕ ЖИТТЯ 
ПIДКАЗУВАЛО, ПРО ЩО, ЯК I КОМУ ГРАТИ.ПIДКАЗУВАЛО, ПРО ЩО, ЯК I КОМУ ГРАТИ.

ТЕАТР ЗАПРОШУЄ... 
У БОМБОСХОВИЩЕ

Час нинi воєнний, тож у новi постановки вплiтається вит-
тя сирен i гуркiт вибухiв... Вiдразу двi вистави, основанi на 
реальних розповiдях очевидцiв (даний стиль носить назву 
«вербатiм», або документальний театр), були представленi 
одеським театралам в кiнцi 2023 року.

Показ документальної вистави «Бомбосховище: чи 
можливо вижити» вiдбувся в Одеському академiчному 
театрi ляльок. Розробку сценарiю вистави про те, що го-
ворять люди в укриттi, або про перебування в ньому, було 
вирiшено розпочати пiсля того, як було зруйновано драм-
театр у Марiуполi. Арт-майстерня Bloom провела анонiмне 
опитування сорока людей, якi перебували пiд бомбарду-
ваннями в Одесi, Херсонi, Гостомелi, Кривому Розi. Режи-
сер Андрiй Любов говорить, що дiйство розраховане на-
самперед на європейського глядача, який не має такого 
досвiду. У звукову палiтру не раз вплiтається виття сирен 
повiтряної тривоги, фрагменти пiсень наживо i в записi; без 
ненормативної лексики також не обходиться.

Герої вистави дiляться своїми переживаннями, поглядами 
та надiями, перечiкуючи повiтряну тривогу в укриттi. Ось чле-
ни однiєї сiм’ї вирiшують, як бути зi святкуванням 23 лютого на 
роботi «за традицiєю», ось протагонiсти мiркують про вiдмiну 
росiйської культури, геополiтику та єднiсть слов’ян... Лайф-

хак з перевезення кота Млинця у валiзi виявився сумнiвним: 
тваринка роздряпала руки господинi... Монолог матерi, 
яка збирає речi дитини, не поспiшаючи її будити, виявився 
найпроникливiшим.

У спектаклi беруть участь артисти рiзного вiку та досвiду – 
Юлiя Харчук, Марк Пан, Євген Меркулов, Анастасiя Поживатен-
ко та iншi. Заявлена iммерсивнiсть присутня у спектаклi дуже 
дозовано: то одна дiвчина шукає диверсантiв серед глядачiв 
перших рядiв, то iнша просить у них чогось поїсти, хоча б цу-
керку (справа закiнчилася бананом iз сумки доброї дiвчинки-
глядачки). Мужикам, зрозумiло, хочеться закурити... Елементи 
iммерсивностi, залучення глядачiв у дiйство використовуються 
дозовано, м’яко; лише один раз, i то ненадовго, виводять на сце-
ну чоловiка i жiнку з публiки з проханням позувати для портрета. 
Так, у бомбосховищах ще й малюють!

Але це лише заявка на використання такого потужного при-
йому, як iммерсивнiсть. Було б цiкаво спровокувати глядача 
на вiдвертiсть, обмiн реплiками, попросити подiлитися своєю 
iсторiєю переживання обстрiлiв. Останнє особливо цiнне, адже 
вистава вiд показу до показу змiнюється. В одному з варiантiв 
є монолог Олени Шаврук, оснований на оповiдi її дочки Ганни, 
яка багато чого пережила в Херсонi за днi вiйни. Отож надалi 
епiзоди будуть зiбранi по-iншому, iнакше будуть розставленi ак-
центи, щось викристалiзується iз нинiшнiх спроб.
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Другу виставу показала у своєму напiвпiдвальному 
примiщеннi на Садовiй, 13 новостворена театральна 
лабораторiя «Воля». Прем’єра «Вiдбою повiтряної триво-
ги» порадувала динамiчнiстю, молодою енергiєю та сучас-
ною хореографiєю (режисер Стася Волошина написала 
сценарiй, взявши за основу розповiдi жителiв Марiуполя 
у соцмережах, поставила i драматичну гру, i танцi). Тут 
уже конфлiкт мiж людьми, що шукають порятунку, дохо-
дить до крайнiх точок, проливається чимало бутафорської 
кровi, а пiсля вiдбою виживає лише один персонаж... А 
звуки повiтряної тривоги та вибухiв постiйно тривожать 
свiдомiсть героїв i глядачiв.

Звичайно, iсторiї були обробленi для сценiчної версiї, але ко-
жен персонаж має реальний прототип. Танець використовується 
не як спецефект, а як частина оповiдi. Так, наприклад, ми 
розумiємо, що мiж двома героями раптово спалахнуло любов-
не почуття, що одна з героїнь (її грає Оксана Фахретдiнова) – 
це душа загиблої пiд обстрiлом молодої матерi (тут особливо 
цiкаво: персонаж привертає до себе увагу iнших дiйових осiб, 
наче смикаючи за невидимi нитки).

Маша (Вiра Корольченко) намагається навiть у бомбосховищi 
складати iспит онлайн та вiдповiдати на дзвiнки мами, яка живе 
в Новгородськiй областi i, звiсно, має своє розумiння сутi того, 
що вiдбувається. Поет Адонiсiй Грачевський (Iлля Попов) демон-
стративно подає себе, пише вiршi за допомогою гусячого пера. 
Анастасiя Нестор у ролi Улi, подруги поета, проходить шлях вiд 
переляканої вибухами дiвчини до розлюченої вiдьми, якiй у цьо-
му життi вже нема що втрачати... «Бомжуватий мужичок», як 
його характеризує настирлива блогерка Тамiла (Тетяна Касья-

ПIСЛЯ КОЖНОЇ ПОВIТРЯНОЇ 
ТРИВОГИ БУДЕ ВIДБIЙ

нова), здається нам старим знайомим. Адже це актор Марк Пан, 
якого ми нещодавно бачили в iншiй документальнiй виставi на 
ту саму тему – «Бомбосховище: чи можливо вижити». Щоправ-
да, поки що в обох виставах використовується одна акторська 
фарба цього виконавця, який впевнено почувається в ролях 
цинiчних i розхлябаних хлопцiв.

Пiдприємця Черновського, який з’являється забруднений 
кров’ю iз вмираючим немовлям на руках, грає Iгор Волосовсь-
кий. Саме багатiю судилося залишитися живим пiсля вiдбою, i 
трупи персонажiв стають для нього найгiршим покаранням, 
адже вiн, власник цього будiвельного комплексу, заощадив на 
безпецi, а купiвля шикарної iномарки виявилася в умовах вiйни 
марною. Важко сказати, наскiльки велика його провина i чи 
могли б запобiгти трагедiї неправильно використанi ним кошти, 
але Черновського мучить усвiдомлення того, що вiн не зробив 
усе вiд нього залежне.

«Вiдбiй» лабораторiя «Воля» планує показувати раз на два 
тижнi, тим часом уже готується прем’єра за п’єсою Жана Ануя 
«Жайворонок». Пластика, екшн-сцени, фехтування допоможуть 
розкрити iсторiю Жанни д’Арк. Дорослих та молодь запрошу-
ють для навчання, пiсля якого можна влитися у трупу театру. Ак-
цент робиться на пластику, адже сама Стася вмiє їздити верхи, 
володiє кiлькома бойовими мистецтвами i навiть має каска-
дерський досвiд. Чекаємо вiд неї багато чого.

«Вiдбiй» обходиться без iмерсивностi, однак у маленькiй 
залi, де лише 36 мiсць, трагiчнi подiї вiдбуваються так близько 
вiд глядача, що вiн почувається максимально залученим до сю-
жету. Ми всi залученi сьогоднi до якогось сценарiю, написаного 
не нами, нагадує театр, та все ж у будь-якiй ситуацiї можна за-
лишитися людиною.

ПРЕМ’ЄРИ
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ПРЕМ’ЄРИ

НА СЦЕНI – ХУДОЖНИКИ
Оригiнальна прем’єра антитеатру (mockumentary) «Со-

врИск в таинстве» вiдбулася в Одеському академiчному 
театрi ляльок. Реалiзувати проєкт вдалося завдяки 
Стипендiї iменi Антонена Арто, започаткованої фондом 
Рroto produkcia та лабораторiєю Opera aperta. Спецiальний 
конкурс для пiвдня України проходив у рамках про-
грами Cultural Bridges: support of cultural figures from 
Southern regions of Ukraine, яка здiйснюється громадсь-
кою органiзацiєю «Iнша Освiта» за пiдтримки проєкту Агент-
ства США з мiжнародного розвитку (USAID) «Змiцнення 
суспiльної довiри в Українi» (UCBI).

Умовою для участi у проєктi була наявнiсть мотивiв «те-
атру жорстокостi» французького письменника, драматур-
га, актора i реформатора театру Антонена Арто. «Театральнi 
умовностi вiджили своє, – писав генiальний безумець Арто у 
манiфестi «Театр i його двiйник» далекого 1927 року. – Зали-
шаючись вiрними собi, ми не можемо прийняти театр, який, 
як i ранiше, обманював би нас. Нам треба вiрити у те, що ми 
бачимо. Нам потрiбно, щоб вистава, яку ми дивимося, була 
єдиною у своєму родi, щоб вона здавалася нам настiльки ж 
непередбачуваною i настiльки ж неповторною, як i будь-який 
життєвий акт, як будь-яка подiя, визначена вiдомими обста-
винами. У театрi, який ми хочемо створити, саме нагода стане 
нашим божеством».

У цiй системi режисер Андрiй Любов, звiсно, до кiнця не 
дiйшов. Не садив артистiв-художникiв на хлiб i воду, не змушував 
їх битися об сцену в iстерицi i ставати багатозначним iєроглiфом 
з вузлуватими руками, витягнутими до неба. Митцi залишалися 
самими собою. Ольга Єнгiбарова розповiла, що гусака, якого 

вона змайструвала перед виставою, не закiнчено (а що там ще 
додати, гусак як гусак). Денис Недолуженко показував картини 
з депутатами, якi то висять униз головою на вежах iменi себе, 
то роблять один одному феляцiю. Сергiй Коняхiн, трясучи своїми 
моторошними ляльками, розповiдав про святого Маврикiя i 
Фiваїдський легiон, солдати якого вважали смерть кращою за 
поклонiння язичницьким римським божествам. Арт-критик Уте 
Кiльтер, однак, звинуватила Сергiя у браковi освiченостi, а iнших 
учасникiв – у неточностi формулювань. Для цього її i було за-
прошено...

Володимир Уманенко одягнув голу модель у паперову сук-
ню, Сергiй Ануфрiєв промовив щось хитромудре, заварив i ви-
пив чай – усе як завжди. Проявом побутової (не театральної) 
жорстокостi могло стати метання помiдорiв в учасникiв спекта-
клю. Помiдори стояли у вiльному доступi на краю сцени, але були 
просто з’їденi до фiналу.

Ще одним орiєнтиром для творцiв вистави був Гентський 
манiфест швейцарського режисера Мiло Рау. Ось його основнi 
тези: «Принаймнi двi рiзнi мови повиннi використовуватися на 
сценi в кожному проєктi», «Як мiнiмум один проєкт у сезон має 
репетируватися або виконуватися в зонi конфлiкту чи воєннiй 
зонi без будь-якої культурної iнфраструктури». Тут усе чiтко: на 
сценi рiвноправно звучали двi мови, українська i росiйська. 
Стас Подлiпський виконував пiснi обома мовами, особли-
во запам’яталася друга, що починається так: «А моя дiвчинка 
поїхала в Європочку i пiдставляє там iншому свою попочку». I тут 
знову все правильно, адже згiдно з Мiло Рау для театру немає 
тем та емоцiйно забарвлених подiй, про якi не можна говори-
ти. А за зоною конфлiкту ганятися не доводиться: ми зараз у нiй 
перебуваємо. 

84 #136’2024



8585



86 #136’2024

ПЕРВЫЙ 
РОК-КЛУБ 
УКРАИНЫ

Как в Одессе
РОДИЛСЯ

В ИСТОРИИ РОК-МУЗЫКИ БЫВШЕГО СССР ПРАКТИЧЕСКИ НЕ ВСТРЕЧАЕТСЯ В ИСТОРИИ РОК-МУЗЫКИ БЫВШЕГО СССР ПРАКТИЧЕСКИ НЕ ВСТРЕЧАЕТСЯ 
ИНФОРМАЦИЯ ОБ ОДЕССКИХ ГРУППАХ, А РОК-КЛУБ ВООБЩЕ НЕ УПОМИНАЕТСЯ. ИНФОРМАЦИЯ ОБ ОДЕССКИХ ГРУППАХ, А РОК-КЛУБ ВООБЩЕ НЕ УПОМИНАЕТСЯ. 
А ВЕДЬ ЭТО БЫЛ ЧЕТВЕРТЫЙ В СОЮЗЕ И ПЕРВЫЙ В УКРАИНЕ ПОЛНОФОРМАТНЫЙ А ВЕДЬ ЭТО БЫЛ ЧЕТВЕРТЫЙ В СОЮЗЕ И ПЕРВЫЙ В УКРАИНЕ ПОЛНОФОРМАТНЫЙ 
ГОРОДСКОЙ РОК-КЛУБ. НОВИЗНА ТАКОГО ФОРМАЛЬНОГО ОБЪЕДИНЕНИЯ ГОРОДСКОЙ РОК-КЛУБ. НОВИЗНА ТАКОГО ФОРМАЛЬНОГО ОБЪЕДИНЕНИЯ 
САМОДЕЯТЕЛЬНЫХ И ПОЛУПРОФЕССИОНАЛЬНЫХ МУЗЫКАЛЬНЫХ КОЛЛЕКТИВОВ САМОДЕЯТЕЛЬНЫХ И ПОЛУПРОФЕССИОНАЛЬНЫХ МУЗЫКАЛЬНЫХ КОЛЛЕКТИВОВ 
ДАЛА НОВЫЙ ИМПУЛЬС РАЗВИТИЮ НАРОДНОГО ТВОРЧЕСТВА В ЭТОМ ЖЕСТКОМ ДАЛА НОВЫЙ ИМПУЛЬС РАЗВИТИЮ НАРОДНОГО ТВОРЧЕСТВА В ЭТОМ ЖЕСТКОМ 
НАПРАВЛЕНИИ. БЫЛ ЕЩЕ ОДИН ВАЖНЫЙ МОМЕНТ. ТРАДИЦИОННЫМ ДЛЯ СОВКА НАПРАВЛЕНИИ. БЫЛ ЕЩЕ ОДИН ВАЖНЫЙ МОМЕНТ. ТРАДИЦИОННЫМ ДЛЯ СОВКА 
БЫЛО ДОМИНИРОВАНИЕ ПИТЕРСКИХ И МОСКОВСКИХ ГРУПП НЕ ТОЛЬКО НА БЫЛО ДОМИНИРОВАНИЕ ПИТЕРСКИХ И МОСКОВСКИХ ГРУПП НЕ ТОЛЬКО НА 
ЛЮБИТЕЛЬСКОЙ И ФИЛАРМОНИЧЕСКОЙ СЦЕНАХ, НО И В СИСТЕМЕ САМИЗДАТА ЛЮБИТЕЛЬСКОЙ И ФИЛАРМОНИЧЕСКОЙ СЦЕНАХ, НО И В СИСТЕМЕ САМИЗДАТА 
ЗАПИСЕЙ, НЕ ГОВОРЯ УЖЕ О ГРАМПЛАСТИНКАХ ФИРМЫ «МЕЛОДИЯ». ЭТО, 
КОНЕЧНО, УГНЕТАЛО НЕ ТОЛЬКО ПОТРЕБИТЕЛЕЙ ЭТОГО МУЗЫКАЛЬНОГО ЖАНРА, 
НО И МУЗЫКАНТОВ, И НАРОЖДАЮЩИЙСЯ ПРОДЮСЕРСКО-ОРГАНИЗАТОРСКИЙ 
КОРПУС. ЖЕЛАНИЕ, А, ВОЗМОЖНО, И НЕОБХОДИМОСТЬ ВОСПОЛНИТЬ 
ЭТОТ ИНФОРМАЦИОННЫЙ ПРОБЕЛ ПОБУДИЛИ МЕНЯ ПОДЕЛИТЬСЯ СВОИМИ 
ВОСПОМИНАНИЯМИ. ТЕМ БОЛЕЕ, ЧТО МНЕ ПРИШЛОСЬ ПРИНИМАТЬ В ЭТОМ 
САМОЕ НЕПОСРЕДСТВЕННОЕ УЧАСТИЕ. ТАК СКАЗАТЬ – РАССКАЗ ИЗ ПЕРВЫХ РУК.

ОДЕСИКАОДЕСИКА
Валерий РомановВалерий Романов
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ЗАПИСЕЙ, НЕ ГОВОРЯ УЖЕ О ГРАМПЛАСТИНКАХ ФИРМЫ МЕЛОДИЯ . ЭТО, ЗАПИСЕЙ, НЕ ГОВОРЯ УЖЕ О ГРАМПЛАСТИНКАХ ФИРМЫ МЕЛОДИЯ . ЭТО,
КОНЕЧНО, УГНЕТАЛО НЕ ТОЛЬКО ПОТРЕБИТЕЛЕЙ ЭТОГО МУЗЫКАЛЬНОГО ЖАНРА, КОНЕЧНО, УГНЕТАЛО НЕ ТОЛЬКО ПОТРЕБИТЕЛЕЙ ЭТОГО МУЗЫКАЛЬНОГО ЖАНРА,
НО И МУЗЫКАНТОВ, И НАРОЖДАЮЩИЙСЯ ПРОДЮСЕРСКО-ОРГАНИЗАТОРСКИЙ НО И МУЗЫКАНТОВ, И НАРОЖДАЮЩИЙСЯ ПРОДЮСЕРСКО-ОРГАНИЗАТОРСКИЙ
КОРПУС. ЖЕЛАНИЕ, А, ВОЗМОЖНО, И НЕОБХОДИМОСТЬ ВОСПОЛНИТЬ КОРПУС. ЖЕЛАНИЕ, А, ВОЗМОЖНО, И НЕОБХОДИМОСТЬ ВОСПОЛНИТЬ
ЭТОТ ИНФОРМАЦИОННЫЙ ПРОБЕЛ ПОБУДИЛИ МЕНЯ ПОДЕЛИТЬСЯ СВОИМИ ЭТОТ ИНФОРМАЦИОННЫЙ ПРОБЕЛ ПОБУДИЛИ МЕНЯ ПОДЕЛИТЬСЯ СВОИМИ
ВООВОВОВОВОСПОМИНАНАНННА ИЯМИММММ . ТЕЕМ ММ БОЛЕЕ, ЧТО МНЕ ПРИШЛОСЬ ПРИНИМАТЬ В ЭТОМ ВООСПОМИНАНИЯМИ ТЕМ БОЛЕЕ ЧТО МНЕ ПРИШЛОСЬ ПРИНИМАТЬ В ЭТОМ, ЧТО МНЕ ПРИШЛОСЬ ПРИНИМАМА ООЭЭССООООООООССОООООООООООО ММТТЬЬТАТААММИИННИИРРППЬЬЛЛШШИИРРППЕЕННММТТЧЧЕЕЕЕЛЛББММЕЕЕЕТТИИММММЯЯИИННААННИИММПП ИИИИИИИИИИИИ ММВВВВВВ СПОМИН ИЯ . ТЕМ БОЛЕЕ, ЧТО МНЕ ПРИШЛОСЬ ПРИНИМАТЬ В ЭТ ММММММММММММ АААА ЯЯ РРРР ВВВВВООВООВОВОВОВ СПОМИНАНАНА ИЯМИМММ . ТЕЕМММ БОЛЕЕ, ЧТО МНЕ ПРИШЛОСЬ ПРИНИМАТЬ В ЭТОМ 
САСААААААСАААСАААМОММОМОМООМММММММ ЕЕЕЕЕ НЕПОССРСРСРРРРЕДЕДЕДЕДЕДЕДДСТСССТТСС ВЕЕЕЕНННННННННОЕОЕОЕОЕЕОЕ УУУУУЧАЧАЧАЧАСТСТСТТИЕИЕИЕИИЕИ . ТАТТ КК СКСССКСКСКАЗЗЗАЗААЗАТАТТЬЬЬ – РАР ССССССССССКАКККККК З ИЗИЗЗ ПЕРВЫХ РУК.САСААААААСААМОММОМОМООММММОЕЕЕЕЕЕЕ НЕПОССРСРСРРРРЕЕЕДЕДЕДЕДССТССТСТС ВЕЕЕЕНННННННННОЕОЕОЕОЕОЕ УУУУЧАЧАЧАСТТСТС ИЕИИЕИЕИЕ. ТАКК СКССКСКАЗЗААЗАТА ЬЬЬЬ – РАР СССССССССКАККККК З ИЗИЗ ПЕРВЫХ РУК.
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...Не знаю, как где, но в ...Не знаю, как где, но в 
Одессе в 70-80-е годы про-Одессе в 70-80-е годы про-
шлого века действовал прин-шлого века действовал прин-
цип: «Если очень хочется, то цип: «Если очень хочется, то 
можно, только иногда осто-можно, только иногда осто-
рожно». Музыкальная инфор-рожно». Музыкальная инфор-
мация в виде пластинок до-мация в виде пластинок до-
ходила к нам тогда достаточно ходила к нам тогда достаточно 
быстро. Наиболее интересные быстро. Наиболее интересные 
альбомы появлялись букваль-альбомы появлялись букваль-
но спустя месяц после их по-но спустя месяц после их по-
явления в Европе. И дело тут явления в Европе. И дело тут 
было не столько в моряках было не столько в моряках 
крупнейшего в мире Черно-крупнейшего в мире Черно-
морского пароходства, сколь-морского пароходства, сколь-
ко в иностранных студентах ко в иностранных студентах 
из развивающихся стран, ко-из развивающихся стран, ко-
торых в шестнадцати одес-торых в шестнадцати одес-
ских вузах было предостаточ-ских вузах было предостаточ-
но. А они регулярно ездили за но. А они регулярно ездили за 
рубеж, как минимум – в За-рубеж, как минимум – в За-
падный Берлин, и с удоволь-падный Берлин, и с удоволь-
ствием выполнял наши зака-ствием выполнял наши зака-
зы. Морякам было не выгодно зы. Морякам было не выгодно 
привозить новые релизы. Они привозить новые релизы. Они 
везли уценку, которая стоила везли уценку, которая стоила 
в пределах одного доллара и в пределах одного доллара и 
имела на обложке просечку. имела на обложке просечку. 
Среди этих пластинок, нарав-Среди этих пластинок, нарав-
не со сборниками Top of The не со сборниками Top of The 
Pops иногда попадались ис-Pops иногда попадались ис-
тинные раритеты.тинные раритеты.

Все это продавалось-по-Все это продавалось-по-
купалось-обменивалось в ос-купалось-обменивалось в ос-
новном на специализиро-новном на специализиро-
ванной бирже – «сходняке», ванной бирже – «сходняке», 
этаком клубе филофонистов этаком клубе филофонистов 
под открытым небом в первой под открытым небом в первой 
половине воскресного дня. половине воскресного дня. 
Правоохранители лениво пы-Правоохранители лениво пы-
тались как-то воздействовать тались как-то воздействовать 
на этот процесс, но доказать на этот процесс, но доказать 
факт спекуляции было прак-факт спекуляции было прак-
тически невозможно и осо-тически невозможно и осо-
бых последствий «мусорские» бых последствий «мусорские» 
наезды не имели. Криминаль-наезды не имели. Криминаль-
ные элементы тоже не особо ные элементы тоже не особо 
совались на «сходняк»: мож-совались на «сходняк»: мож-
но было нарваться на чьего-то но было нарваться на чьего-то 
сынка или просто на крепкого сынка или просто на крепкого 
парня.парня.

Вообще в Одессе в то вре-Вообще в Одессе в то вре-
мя была популярна система мя была популярна система 
неформальных бирж. Была неформальных бирж. Была 
биржа по обмену квартир, биржа по обмену квартир, 
причем она имела централь-причем она имела централь-
ное отделение и филиалы в ное отделение и филиалы в 
спальных районах. Чистая спальных районах. Чистая 
продажа недвижимости тог-продажа недвижимости тог-
да не приветствовалась, и вы-да не приветствовалась, и вы-
езжающие за пределы Союза езжающие за пределы Союза 
на ПМЖ (постоянное место на ПМЖ (постоянное место 
жительства) продавали свои жительства) продавали свои 

Гуннар Грапс и музыканты из GGG 
на встрече в Одесском рок-клубе. 
Фото из архива автора

«Репортаж» – самая молодая группа Одесского 
рок-клуба: в 1986 году музыкантам было 
от 15 до 17 лет. Фото из архива Алекса Харди

1985 год, VII Дни музыки в Тарту. Выступает 
ансамбль Sepapoisid. Фото: V. Parhomenko, 
Ajaleht «Sirp» (AIS)
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скую организацию – Объединение молодежных клубов. Начина-скую организацию – Объединение молодежных клубов. Начина-
лась она на волне молодежных кафе и регулярного проведения лась она на волне молодежных кафе и регулярного проведения 
дискотек. Кстати, помощь в легализации проведения дискотек дискотек. Кстати, помощь в легализации проведения дискотек 
оказал Райво Райдам из Таллинна, один из первых диджеев оказал Райво Райдам из Таллинна, один из первых диджеев 
Эстонии: он поделился переводом на русский язык положения Эстонии: он поделился переводом на русский язык положения 
о дискотеках в Эстонской ССР. При ОМК, кроме традиционных о дискотеках в Эстонской ССР. При ОМК, кроме традиционных 
дискотек, в то время уже существовало много уникальных клу-дискотек, в то время уже существовало много уникальных клу-
бов по интересам, в которых творческие личности реализовы-бов по интересам, в которых творческие личности реализовы-
вали свой потенциал. За все время существования ОМК таких вали свой потенциал. За все время существования ОМК таких 
клубов было более 100! И вот в 1985 году, собираясь в Тарту клубов было более 100! И вот в 1985 году, собираясь в Тарту 
в очередной раз в качестве журналиста, я уговорил Владимира в очередной раз в качестве журналиста, я уговорил Владимира 
Пасько, одного из основателей ОМК и бессменную правую руку Пасько, одного из основателей ОМК и бессменную правую руку 
ее руководителя Михаила Бочарова, составить мне компанию и ее руководителя Михаила Бочарова, составить мне компанию и 
побывать на этом уникальном для СССР музыкальном действе. побывать на этом уникальном для СССР музыкальном действе. 
Прицел у меня был дальний...Прицел у меня был дальний...

Этот прекрасный фестиваль эстонских музыкантов от джаза Этот прекрасный фестиваль эстонских музыкантов от джаза 
до рока и длился дней пять. Райво Райдам и помог мне в свое до рока и длился дней пять. Райво Райдам и помог мне в свое 
время попасть в журналистский пул фестиваля. Кроме эстон-время попасть в журналистский пул фестиваля. Кроме эстон-
ской прессы и считаных москвичей, я был единственный, кто ской прессы и считаных москвичей, я был единственный, кто 

квартиры по сложной системе многочисленных обменов, в ре-квартиры по сложной системе многочисленных обменов, в ре-
зультате которых у них оставалась желаемая сумма денег на ру-зультате которых у них оставалась желаемая сумма денег на ру-
ках и какой-то сарайчик на окраине, который не жалко было ках и какой-то сарайчик на окраине, который не жалко было 
оставить покидаемому государству. Впрочем, были и те, кто на оставить покидаемому государству. Впрочем, были и те, кто на 
всякий случай оставлял свои апартаменты кому-то из родствен-всякий случай оставлял свои апартаменты кому-то из родствен-
ников: а вдруг придется вернуться. И, кстати, возвращенцев ников: а вдруг придется вернуться. И, кстати, возвращенцев 
было немало. Был еще радиобазар, где собирались радиолюби-было немало. Был еще радиобазар, где собирались радиолюби-
тели, мастера по ремонту всевозможной электро– и радиоап-тели, мастера по ремонту всевозможной электро– и радиоап-
паратуры. Особо отметим валютную биржу, которая была (сей-паратуры. Особо отметим валютную биржу, которая была (сей-
час тоже есть, но в несколько меньших масштабах) на книжном час тоже есть, но в несколько меньших масштабах) на книжном 
рынке. Пожалуй, это был крупнейший в СССР валютный рынок. рынке. Пожалуй, это был крупнейший в СССР валютный рынок. 
Впрочем, такой размах возник уже во второй половине 80-х.Впрочем, такой размах возник уже во второй половине 80-х.

Нам же интересна музыкальная биржа. В тот период в Одес-Нам же интересна музыкальная биржа. В тот период в Одес-
се кроме классических оркестров Оперного театра, филармо-се кроме классических оркестров Оперного театра, филармо-
нии, цирка было еще несколько структур, в которых могли рабо-нии, цирка было еще несколько структур, в которых могли рабо-
тать профессиональные и не очень музыканты. Во-первых – это тать профессиональные и не очень музыканты. Во-первых – это 
пассажирский флот Черноморского пароходства. Там игра-пассажирский флот Черноморского пароходства. Там игра-
ли хорошие музыканты, владеющие современным эстрадным ли хорошие музыканты, владеющие современным эстрадным 
репертуаром. Между рейсами они играли и на суше. Два ком-репертуаром. Между рейсами они играли и на суше. Два ком-
мерческих объединения – фирма «Свято» и Объединение музы-мерческих объединения – фирма «Свято» и Объединение музы-
кальных ансамблей – обслуживали рестораны, торжественные кальных ансамблей – обслуживали рестораны, торжественные 
мероприятия и т. д., и т. п. Практически в каждом профсоюзном и мероприятия и т. д., и т. п. Практически в каждом профсоюзном и 
студенческом клубе, а их в городе было множество, часто репе-студенческом клубе, а их в городе было множество, часто репе-
тировал даже не один вокально-инструментальный ансамбль. тировал даже не один вокально-инструментальный ансамбль. 
На музыкальной бирже, уютно расположившейся на одной из На музыкальной бирже, уютно расположившейся на одной из 
центральных площадей города, собирались свободные в этот центральных площадей города, собирались свободные в этот 
день музыканты, чтобы не только просто пообщаться, приобре-день музыканты, чтобы не только просто пообщаться, приобре-
сти, продать или арендовать инструменты, аппаратуру, но и най-сти, продать или арендовать инструменты, аппаратуру, но и най-
ти себе на сегодня, а то и на все выходные работу – свадьбу или ти себе на сегодня, а то и на все выходные работу – свадьбу или 
банкет. Причем объект мог быть и за городом, в сельской мест-банкет. Причем объект мог быть и за городом, в сельской мест-
ности. Буквально за несколько минут можно было собрать кол-ности. Буквально за несколько минут можно было собрать кол-
лектив любого исполнительского уровня, любого состава, хоть лектив любого исполнительского уровня, любого состава, хоть 
целый оркестр...целый оркестр...

Самая молодежная часть музыкального сообщества репе-Самая молодежная часть музыкального сообщества репе-
тировала на базе школ, ЖЭКовских клубиков и в тому подоб-тировала на базе школ, ЖЭКовских клубиков и в тому подоб-
ных местах. Иногда им удавалось выступать на танцплощадках ных местах. Иногда им удавалось выступать на танцплощадках 
в парках. В общем, там, где не пахло деньгами, но и творческих в парках. В общем, там, где не пахло деньгами, но и творческих 
ограничений было меньше.ограничений было меньше.

Вот примерно в такой социальной среде начала созревать Вот примерно в такой социальной среде начала созревать 
потребность в «выходе на люди» пока еще не многочисленных потребность в «выходе на люди» пока еще не многочисленных 
групп и совсем начинающих ансамблей, стремящихся играть групп и совсем начинающих ансамблей, стремящихся играть 
свою музыку. Ведь во всех официальных структурах действовал свою музыку. Ведь во всех официальных структурах действовал 
строго утвержденный репертуар, отходить от которого можно строго утвержденный репертуар, отходить от которого можно 
было лишь в пределах импровизаций. Хотя и здесь были исклю-было лишь в пределах импровизаций. Хотя и здесь были исклю-
чения. В ресторанах в конце программы и «на бис» за трешки-чения. В ресторанах в конце программы и «на бис» за трешки-
десятки играли и пели то, что душе угодно, в других местах – ког-десятки играли и пели то, что душе угодно, в других местах – ког-
да начальство уходило...да начальство уходило...

Такой социально-эмоциональный музыкальный фон был в Такой социально-эмоциональный музыкальный фон был в 
Одессе, когда я в очередной раз собрался на Дни музыки в Тар-Одессе, когда я в очередной раз собрался на Дни музыки в Тар-
ту. Начиная с 1978 года, с небольшим перерывом, я вел музы-ту. Начиная с 1978 года, с небольшим перерывом, я вел музы-
кальную передачу на Одесском областном радио (государствен-кальную передачу на Одесском областном радио (государствен-
ном!). Кстати и здесь, несмотря на то, что формально каждый ном!). Кстати и здесь, несмотря на то, что формально каждый 
сценарий проходил цензуру, о чем свидетельствовал штамп на сценарий проходил цензуру, о чем свидетельствовал штамп на 
обложке, какие-то творческие ограничения практически отсут-обложке, какие-то творческие ограничения практически отсут-
ствовали. Просто некоторые щекотливые моменты нужно было ствовали. Просто некоторые щекотливые моменты нужно было 
обходить аккуратно. А слушатели все прекрасно понимали и обходить аккуратно. А слушатели все прекрасно понимали и 
между слов... И в рамках этой моей передачи я подробно рас-между слов... И в рамках этой моей передачи я подробно рас-
сказывал об эстонском джазе, джаз-роке, роке, музыкантах на сказывал об эстонском джазе, джаз-роке, роке, музыкантах на 
основе тех впечатлений и интервью, которые собирал в кулуа-основе тех впечатлений и интервью, которые собирал в кулуа-
рах театра Ванемуйне. Так что в начале восьмидесятых дни меж-рах театра Ванемуйне. Так что в начале восьмидесятых дни меж-
ду Первомаем и Днем Победы 9 мая в моем расписании были ду Первомаем и Днем Победы 9 мая в моем расписании были 
стабильно заняты.стабильно заняты.

Здесь важно упомянуть еще одну интереснейшую творче-Здесь важно упомянуть еще одну интереснейшую творче-

Концерт-открытие Одесского рок-клуба. 
Валерий Романов представляет группу 
«Акцент». Фото из архива автора

Валерий Романов ведет концерт 
Одесского рок-клуба. Фото из 
архива автора
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та Первого всесоюзного конкурса на лучшее исполнение песен та Первого всесоюзного конкурса на лучшее исполнение песен 
стран социалистического содружества «Ялта-79». Не будем вда-стран социалистического содружества «Ялта-79». Не будем вда-
ваться в музыковедческие подробности, главное, что первый в ваться в музыковедческие подробности, главное, что первый в 
Украине и четвертый в СССР Одесский рок-клуб состоялся.Украине и четвертый в СССР Одесский рок-клуб состоялся.

Потом был год концертов: в клубе канатного завода – Дзер-Потом был год концертов: в клубе канатного завода – Дзер-
жинке, Порт-клубе, летом – в парке Ильича. Кстати, однажды жинке, Порт-клубе, летом – в парке Ильича. Кстати, однажды 
там был редкий эксцесс с замом начальника РОВД, таким бояз-там был редкий эксцесс с замом начальника РОВД, таким бояз-
ливым подполковником. Ему не понравилось, что вокруг сцены ливым подполковником. Ему не понравилось, что вокруг сцены 
много зрителей с браслетами и шипами, и он попытался отклю-много зрителей с браслетами и шипами, и он попытался отклю-
чить электричество. Я ему сказал, что отвечаю за все и порядок чить электричество. Я ему сказал, что отвечаю за все и порядок 
есть и будет. Он ушел, а на завтра меня вызвали в горком пар-есть и будет. Он ушел, а на завтра меня вызвали в горком пар-
тии, где в кабинете второго секретаря уже сидели Пасько и этот тии, где в кабинете второго секретаря уже сидели Пасько и этот 
подполковник. Секретарь меня внимательно выслушал и сказал подполковник. Секретарь меня внимательно выслушал и сказал 
подполковнику, что ему надо следить за порядком за пределами подполковнику, что ему надо следить за порядком за пределами 
концертной площадки, а внутри есть кому этим заниматься. Это концертной площадки, а внутри есть кому этим заниматься. Это 
был единственный момент моего соприкосновения с партийны-был единственный момент моего соприкосновения с партийны-
ми органами. КГБ тоже нос не совало. Концертов было много, ми органами. КГБ тоже нос не совало. Концертов было много, 
я их вел, было весело и интересно. Были мелкие споры, но все я их вел, было весело и интересно. Были мелкие споры, но все 
как-то разрешалось. Через год взрослые музыканты начали му-как-то разрешалось. Через год взрослые музыканты начали му-
тить воду, намекая, что за игру на концерте надо платить. В ОМК тить воду, намекая, что за игру на концерте надо платить. В ОМК 
мягко намекнуло, что тех копеек, которые собираются на входе, мягко намекнуло, что тех копеек, которые собираются на входе, 
едва хватает на аренду зала, амортизацию аппарата, транспорт едва хватает на аренду зала, амортизацию аппарата, транспорт 
и зарплату техников.и зарплату техников.

В феврале 1987 года провели первый большой трехднев-В феврале 1987 года провели первый большой трехднев-
ный фестиваль. Зал уже был взят большой, на 1000 мест в ДК ный фестиваль. Зал уже был взят большой, на 1000 мест в ДК 
политеха. Я вел первые четыре концерта, кроме финального. политеха. Я вел первые четыре концерта, кроме финального. 
Погода в Одессе была нелетная, поэтому никто из планируемых Погода в Одессе была нелетная, поэтому никто из планируемых 
гостей не прилетел. Было много споров по поводу очередности гостей не прилетел. Было много споров по поводу очередности 
выступлений, но и с этим удалось справиться.выступлений, но и с этим удалось справиться.

К сожалению, после фестиваля лидер группы «Провинция», К сожалению, после фестиваля лидер группы «Провинция», 
взрослый и опытный музыкант и композитор Евгений Лапейко взрослый и опытный музыкант и композитор Евгений Лапейко 
развернул кампанию по смене руководства и стиля работы рок-развернул кампанию по смене руководства и стиля работы рок-
клуба. Меня тут же группа «Дизайн» из Одесского университета клуба. Меня тут же группа «Дизайн» из Одесского университета 
пригласила заняться конкретно ими. На тот момент задача, ко-пригласила заняться конкретно ими. На тот момент задача, ко-

имел доступ к аккредитации. И вот солнечным утром субботы, имел доступ к аккредитации. И вот солнечным утром субботы, 
когда мы ждали открытия ближайшего бара, чтобы привести в когда мы ждали открытия ближайшего бара, чтобы привести в 
порядок мысли и чувства, ошеломленные вчерашним вечерним порядок мысли и чувства, ошеломленные вчерашним вечерним 
концертом, я, реализуя свой «прицел», предложил Пасько устро-концертом, я, реализуя свой «прицел», предложил Пасько устро-
ить что-то подобное и в Одессе. Владимир отреагировал поло-ить что-то подобное и в Одессе. Владимир отреагировал поло-
жительно и сказал, что к нему уже приходили музыканты, что-то жительно и сказал, что к нему уже приходили музыканты, что-то 
вроде инициативной группы. И тут же предложил мне возгла-вроде инициативной группы. И тут же предложил мне возгла-
вить этот процесс. В тот момент я был преподавателем вуза и вить этот процесс. В тот момент я был преподавателем вуза и 
музыкальным журналистом на областном радио и в газетах, но музыкальным журналистом на областном радио и в газетах, но 
при этом в партийных или комсомольских органах не состоял.при этом в партийных или комсомольских органах не состоял.

По возвращению в Одессу я занялся оргвопросами и вовсю По возвращению в Одессу я занялся оргвопросами и вовсю 
окунулся в процесс создания рок-клуба и подготовки к концер-окунулся в процесс создания рок-клуба и подготовки к концер-
ту-открытию. Самую активную позицию занимали Сережа Рого-ту-открытию. Самую активную позицию занимали Сережа Рого-
вец («Бастион»), Максим Ланде (Евсеенко тогда была его фами-вец («Бастион»), Максим Ланде (Евсеенко тогда была его фами-
лия, спустя годы он стал директором группы «Аквариум» и только лия, спустя годы он стал директором группы «Аквариум» и только 
недавно покинул этот пост) и еще несколько человек. Позже недавно покинул этот пост) и еще несколько человек. Позже 
подтянулись другие. Решили все делать тщательно и аккурат-подтянулись другие. Решили все делать тщательно и аккурат-
но. Готовили концерт-открытие, который наметили на 9 янва-но. Готовили концерт-открытие, который наметили на 9 янва-
ря... Одесский политех не дал свой большой зал, а пустил нас в ря... Одесский политех не дал свой большой зал, а пустил нас в 
зал КБО, что в студгородке. Я ходил на репетиции разных групп, зал КБО, что в студгородке. Я ходил на репетиции разных групп, 
подбирал программу. Создали совет клуба, меня, по рекомен-подбирал программу. Создали совет клуба, меня, по рекомен-
дации правления ОМК, избрали председателем, Сергея Шусто-дации правления ОМК, избрали председателем, Сергея Шусто-
ва, аспиранта консерватории, члена молодежной секции Союза ва, аспиранта консерватории, члена молодежной секции Союза 
композиторов (нынче он доцент Одесской музыкальной акаде-композиторов (нынче он доцент Одесской музыкальной акаде-
мии), уже по моей рекомендации – замом... Кто-то в ОМК за-мии), уже по моей рекомендации – замом... Кто-то в ОМК за-
нимался литовкой текстов и т. п. ОМК предоставило аппарат, на нимался литовкой текстов и т. п. ОМК предоставило аппарат, на 
котором потом играли многие клубные концерты. Мне доверяли котором потом играли многие клубные концерты. Мне доверяли 
и особо в репертуарную политику не вмешивались, а я смотрел, и особо в репертуарную политику не вмешивались, а я смотрел, 
чтобы не было мата и откровенной антисоветчины. По счастью, чтобы не было мата и откровенной антисоветчины. По счастью, 
с этим проблем не было.с этим проблем не было.

Четырехчасовый концерт-открытие прошел на ура! Зал был Четырехчасовый концерт-открытие прошел на ура! Зал был 
набит битком! На сцене – не только молодые музыканты, но и набит битком! На сцене – не только молодые музыканты, но и 
профи. Самым ярким был Костя Швуим, в свое время лидер един-профи. Самым ярким был Костя Швуим, в свое время лидер един-
ственного одесского филармонического ВИА «Скифы», дипломан-ственного одесского филармонического ВИА «Скифы», дипломан-

«Машина времени» на встрече 
в Одесском рок-клубе. Фото из 
архива автора
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торую я перед собой ставил, – торую я перед собой ставил, – 
запустить процесс развития запустить процесс развития 
одесской рок-музыки, легали-одесской рок-музыки, легали-
зовать и открыть рок-группам зовать и открыть рок-группам 
доступ к массовому зрителю – доступ к массовому зрителю – 
была в целом выполнена. Об-была в целом выполнена. Об-
ратной дороги уже быть не ратной дороги уже быть не 
могло. Поэтому я принял пред-могло. Поэтому я принял пред-
ложение, и мы вместе с «Ди-ложение, и мы вместе с «Ди-
зайном» больше года славно зайном» больше года славно 
поработали. Мы успешно вы-поработали. Мы успешно вы-
ступили на фестивале «Ален ступили на фестивале «Ален 
Мак» в Варне (Болгария), га-Мак» в Варне (Болгария), га-
стролировали в Таллинне и Ха-стролировали в Таллинне и Ха-
апсалу. Я тогда записал много апсалу. Я тогда записал много 
ТВ-передач с нашими музыкан-ТВ-передач с нашими музыкан-
тами...тами...

Тот путь, по которому по-Тот путь, по которому по-
шел клуб при лидерстве Ла-шел клуб при лидерстве Ла-
пейко, мало чем отличался пейко, мало чем отличался 
от ОМА (было такое объеди-от ОМА (было такое объеди-
нение «лабухских» коллекти-нение «лабухских» коллекти-
вов). В то время трудно было вов). В то время трудно было 
совместить рок с коммерци-совместить рок с коммерци-
ей в чистом виде... Радостно ей в чистом виде... Радостно 
было, что в следующие пару было, что в следующие пару 
десятилетий было еще три ва-десятилетий было еще три ва-
рианта реализации концеп-рианта реализации концеп-
ции рок-клуба. Делали это ции рок-клуба. Делали это 
разные люди, безусловно ув-разные люди, безусловно ув-
леченные этой яростной рок-леченные этой яростной рок-
идеей. Сегодня уже как-то идеей. Сегодня уже как-то 
отпала необходимость литов-отпала необходимость литов-
ки текстов, тем более, что на ки текстов, тем более, что на 
большую сцену одесские рок-большую сцену одесские рок-
группы особо никто не пуска-группы особо никто не пуска-
ет, но здесь уже действуют не-ет, но здесь уже действуют не-
сколько иные, коммерческие сколько иные, коммерческие 
причины. В Одессе есть не-причины. В Одессе есть не-
сколько небольших клубов, сколько небольших клубов, 
в которых можно послушать в которых можно послушать 
свои группы.свои группы.

Самое главное, что уже бо-Самое главное, что уже бо-
лее 30 раз происходит фести-лее 30 раз происходит фести-
валь «Пикейные жилеты» име-валь «Пикейные жилеты» име-
ни Игоря Ганькевича (лидера ни Игоря Ганькевича (лидера 
одной из лучших групп клуба одной из лучших групп клуба 
«Бастион», автора двух зна-«Бастион», автора двух зна-
менитых песен: «Прогулка по менитых песен: «Прогулка по 
Одессе» и «Монолог старого ро-Одессе» и «Монолог старого ро-
кера»). На сцене, спустя 37 лет, кера»). На сцене, спустя 37 лет, 
продолжает играть добрая дю-продолжает играть добрая дю-
жина тех музыкантов, которые жина тех музыкантов, которые 
участвовали в концерте-откры-участвовали в концерте-откры-
тии 9 января 1986 года. И ваш тии 9 января 1986 года. И ваш 
покорный слуга опять взялся покорный слуга опять взялся 
продюсировать и вести этот продюсировать и вести этот 
фестиваль. Только теперь все фестиваль. Только теперь все 
звучит куда профессиональ-звучит куда профессиональ-
нее и музыкально интереснее. нее и музыкально интереснее. 
Хотя, может, чуть-чуть утратило Хотя, может, чуть-чуть утратило 
эмоциональную свежесть и яр-эмоциональную свежесть и яр-
кость. кость. 

Спустя годы. Валерий Романов и Райво Райдам у памятника 
музыканту в Тарту. Фото Алеси Карелиной-Романовой

Валерий Романов ведет фестиваль «Пикейные жилеты» 
в Одессе. Фото Алеси Карелиной-Романовой

На сцене фестиваля «Пикейные жилеты». 
Фото Алеси Карелиной-Романовой

ОДЕСИКА
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МУЗЕЙНИЙ ПРОСТІР

13 сiчня 
в Одеському 
н а ц i о н а л ь н о м у 
художньому музеї 
за iнiцiативи ДТЕК 
вiдкрили фотовистав-
ку «Смiливi нести свiтло». 
Вiдомi українськi фотографи 
розповiдають про найскладнiшу 
зиму за всю iсторiю сучасної України: 
як жили українцi пiд час масових 
вiдключень свiтла, налагоджували по-
бут, продовжували працювати й допо-
магати один одному, допоки енергети-
ки вiдновлювали пошкоджену ворогом 
енергосистему. На виставцi також пре-
зентували однойменну фотокнигу.

Серед авторiв свiтлин такi вiдомi 

українськi 
ф о т о г р а ф и , 

як Саша Маслов, 
Сергiй Коровай-

ний, Євген Малолєтка, 
Полiна Полiкарпова, 

Мстислав Чернов, Михайло 
Палiнчак, Сергiй Моргунов та 

багато iнших.
Iдея цього проєкту з’явилася при-

близно рiк тому. Коли пiсля перших ма-
сованих обстрiлiв по енергетицi українцi 
залишилися без свiтла, зв’язку i тепла, а 
українськi енергетики об’єднали зусил-
ля, щоб вiдновити електропостачання 
по всiй країнi.

Фотовиставка вiдкрила свої дверi 
для одеситiв та гостей мiста у Одесько-
му нацiональному художньому музеї, 
який в листопадi цього року постраж-

дав вiд росiйської 
агресiї. В рамках цьо-

го проєкту ДТЕК долучив-
ся до вiдновлення музею 

пiсля обстрiлу.
– Символiчно, що фотови-

ставка проходить саме в Одеському 

нацiональному художньому музеї, який 

завдяки спiльним зусиллям всiх нас не-

щодавно поновив роботу пiсля влучання 

росiйської ракети. Так само об’єдналися всi 

українцi i минулої зими, найтяжчої за всю 

iсторiю незалежної України. Ворог хотiв 

нас зламати, але йому це не вдалося. Енер-

гетики шiсть разiв пiдiймали енергосистему 

Одещини з нуля пiсля масованих атак. Нашi 

хлопцi практично гасили палаючi трансфор-

матори i заново вiдновлювали живлення у 

мiстах та селах. Ми вистояли i ще раз до-

вели всьому свiту, що українцi – незламнi, 

згуртованi, непереможнi, смiливi нести 

свiтло. Вдячний українським фотогра-

фам, що задокументували цей iсторичний 

перiод. Впевнений, пройшли минулу зиму – 

пройдемо що завгодно! – пiдкреслив Дми-
тро Григор’єв, генеральний директор ДТЕК 
Одеськi електромережi.

Фотографiї найважчої зими зi всiєї 
України також зiбранi в однойменну кни-
гу, яку презентували на виставцi та яка 
стане ще одним документом вiйни, що по-
бачить весь свiт. 

му як С
С

ПРО НАЙСКЛАДНIШУ 
ЗИМУ В IСТОРIЇ 
НЕЗАЛЕЖНОЇ 

УКРАЇНИ

В ОДЕСI ВIДКРИЛИ 
ФОТОВИСТАВКУ
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Фотохудожник, член 
правлiння Нацiональної 
Спiлки фотохудожникiв 
України та Одеської 
фотографiчної асоцiацiї, 
заступник голови мiського 
клубу фотографiв «ФО-
ТОН-2». Керiвник творчої 
фотогрупи «Мiсто». Фо-
тограф Одеського му-
зею захiдного i схiдного 
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го академiчного музич-
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Ф
О
ТО
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ПIД ЧАС ПОВНОМАСШТАБНОГО 
ВТОРГНЕННЯ БРАВ БЕЗПОСЕРЕДНЮ 
УЧАСТЬ У ТАКИХ ЗАХОДАХ:

Благодiйна виставка-продаж одеських фотографiй, 
зiбрано 15000 гривень для ЗСУ (квiтень 2022 року);

Виставка «Вiдображення» в галереї ARTODESSA (серпень 
2022 року);

Виставка до власного ювiлею «Осiнь – мiй час» (листопад 
2022 року); 

Конкурс сучасної фотографiї в Києвi (отримав диплом);

Надавав допомогу в органiзацiї та брав участь у 
щорiчному конкурсi «Знiмок року» у 2022 та 2023 роках;

Куратор збiрної виставки до Дня Незалежностi та Дня 
мiста (серпень 2023 року, «Будинок з янголом»);

Персональна виставка «Усiляке з рiзного» (листопад 2023 
року, Всесвiтнiй клуб одеситiв);

Участь художнiми фотоработами, надрукованими на 
полотнi, у виставках, що їх проводила НСХУ.

Також протягом 2022-2023 рокiв:

Мiжнародний салон репортажної фотографiї 
LifePressPhoto 2022, золота медаль в номiнацiї «Спорт», ди-
плом в номiнацiї «Гарячий репортаж»; 

Фотосалон InternationalSalonNewYork 2022, блакитна 
стрiчка; 

Фотосалон BARDAF 2023 у Словачиннi, золотi медалi у 
трьох номiнацiях з чотирьох; 

Фотосалон GEORGE BARKER 2023, Канада, бронзова ме-
даль;

Фотосалон BohemiaBestAuthors 2023 у Чехiї, золото, 
срiбло, три блакитнi стрiчки та два дипломи; 

Фотосалон GeorgiaPhotoFormat 2023, золота медаль; 

Фотосалон MoroccoPhotoTrigger 2023, золото та стрiчка; 

Фотосалон 1st InternationalsalonCoteD’IvoireBokeh 2022, 
золото; 

Салони в Ефiопiї, Алжирi, Колумбiї, Болгарiї, ОАЕ, 
Киргизстанi, Молдовi, Латвiї, Тунiсi, Данiї, Шрi-Ланцi, 
Чорногорiї та iнших країн, отримав нагороди.

Свiтлинами Сiнельникова на обкладинцi та на сторiнках 
видання оформлено книжку «Вiйна» з вiршами та прозою 
одеських авторiв. Також серiю його свiтлин одеських дворiв 
використано для книги «Где эта улица, где этот двор?..» (ви-
давництво Optimum).

Олександр Сiнельников публiкує у ЗМI та соцмере-
жах репортажi про культурнi подiї мiста, а також фото з 
мiсць прильотiв та руйнувань. Його свiтлини Одеси пiд час 
вiйни публiкувала газета «Всемирные одесские новости» 
(презентацiя вiдбулася у День мiста, також їх було нада-
но для виставок в Польщi, Литвi, Нiмеччинi, Грецiї, Нью-
Йорку.

Лауреат щорiчної мунiципальної премiї iменi К.Г. Пау-
стовського в номiнацiї маринiстика (2023 рiк).

Лауреат мунiципальної премiї Одеського мiського голови 
«Культурна столиця» за великий творчий внесок у розвиток 
культури та мистецтва Одеси.

БЕЗ ФОТОГРАФIЙ ОЛЕКСАНДРА 
СIНЕЛЬНИКОВА ВАЖКО 
УЯВИТИ СУЧАСНУ ОДЕСУ. ВМIЄ 
ЦЕЙ ФОТОМИТЕЦЬ БАЧИТИ 
ПРЕКРАСНЕ У ПОВСЯКДЕННОМУ, 
А ЙОГО ФОТОПОГЛЯД ЗАВЖДИ 
ОПТИМIСТИЧНИЙ. МИ ПОПРОСИЛИ 
ОЛЕКСАНДРА СЕМЕНОВИЧА 
РОЗПОВIСТИ ПРО СВIЙ ТВОРЧИЙ 
ШЛЯХ, УЛЮБЛЕНI ЖАНРИ, МИСТЕЦЬКI 
ТАЄМНИЦI ТА НАЙБЛИЖЧI ТВОРЧI 
ПЛАНИ.

– Фотографiєю я почав займатися в 14 рокiв, бо вдома був 
фотоапарат «ФЕД-2», моя мама трiшечки захоплювалася зйом-
кою... Вже пiсля нього у мене був простiший апарат «Змiна», 
а потiм пiшли «Зенiти», «Пентакси», «Нiкони». Дуже радий, що 
пiзнав чарiвний, цiкавий процес ручного друку зi всiма деталя-
ми: плiвочка, фотопапiр, хiмiя, яку змiшували самi. Тепер уже на-
стала ера цифрової фотографiї, коли можна швидко отримати 
достойний результат iншим чином i є велике поле дiяльностi для 
творчої людини у межах цього процесу. Але той час, коли я почи-
нав, – незабутнiй...

У 16 рокiв я закiнчив курси асистентiв кiнооператора на 
Одеськiй кiностудiї. Це розширило мiй творчий свiтогляд. Чи-
тав лiтературу, пов’язану з фотографiєю, мистецтвом, i коли 
постало питання вибору професiї, я вже розумiв, що це буде 
професiя фотографа. Спочатку пiшов працювати в Приморсь-
кий РАГС Одеси, фотографував весiлля. Творчiстю трохи зай-
мався, але багато часу займала робота. Потроху став щось фо-
тографувати для себе, експериментувати, дiзнався, що є в мiстi 
фотоклуб «Одеса», почав туди ходити. Потiм став завсiдником 
фотоклубу «Фотон-2», почав брати участь у престижних мiських, 
всеукраїнських, а згодом i мiжнародних конкурсах.

За деякий час я вже активно займався творчою фотографiєю, 
далi працюючи фотографом (пiсля РАГСу був Музей захiдного i 
схiдного мистецтва, в якому залишаюся досi). Також спiвпрацюю 
з Одеським академiчним українським музично-драматичним те-
атром iменi Василя Василька, роблю репортажi для преси, мої 
роботи використовуються для оформлення книжок.

Роман з фотографiєю в мене нiколи не припинявся, вона 
стала i професiєю, i захопленням. Якщо говорити про улюбленi 
жанри, менi багато що подобається. Є фотографи, якi надають 
перевагу чомусь одному, стають тiльки пейзажистами чи портре-
тистами, досягаючи в цьому досить високих вершин. Я пробував 
рiзнi жанри, i в усiх у мене були цiкавi результати. Мiсто люблю 
знiмати, архiтектурнi фрагменти, жанровi сценки з участю лю-
дей, багато у мене робiт с одеськими котами, навiть виставки 
були, присвяченi котам. Якщо є можливiсть виїхати на природу, 
iз задоволенням знiмаю краєвиди. Займаюся потретною зйом-
кою, намагаюся експериментувати, щоб це було незвичайно, 
шукаю ракурси рiзнi, емоцiї...  

Специфiка роботи с моделлю-котом чи з моделлю-людиною, 
безумовно, є. Частiше знiмаю те, що пiдгледiв, вихопив з жит-
тя. Коту ж не скажеш: сиди тут, стiй там, дивись сюди. Так i з пор-
третами: зустрiчається незвичайна людина, можу «спiймати» її в 
несподiваному ракурсi. Але робота з людиною iнколи вимагає пев-
ного втручання, десь можна пiдкоректувати, попросити змiнити 
позу. Загалом намагаюся, щоб фотографiя вийшла живою.
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Природно, в моїй творчостi велике 
мiсце посiдає жiночий образ, я знiмаю 
як портрети, так i ню, а останнiм ча-
сом у мене є серiя фрагментiв, напри-
клад, колiнця i щось поруч. Це можуть 
бути колiна в контекстi якоїсь цiкавої 
фактури. Ще є серiя спинок, яку я на-
звав «Зворотнiй бiк». Жiнка обернена до 
об’єктиву не обличчям, такi моменти лег-
ко ловити на заходах, тусовках, це може 
бути вiдкрита спина, цiкава сукня, вираз-
ний вигин...

Мiська архiтектура – це взагалi не-
початий край роботи, сто чоловiк мо-
жуть пройти повз i не побачити, а 
хтось один (скажiмо, я) помiтить та 
зафiксує дещо незвичайне. Не те, щоб 
я фотографував, а потiм обирав ка-
дри, менi вже достатньо погляду, щоб 
зрозумiти, як виглядає завершена 
фотографiя. З роками виробилося так 
зване фотографiчне бачення. I нiчнi 
зйомки роблю мiськi, i деннi, морських 
пейзажiв у мене багато, сходiв, заходiв 
сонця, хоча це й вважається темою для 
аматорiв.

Є в Одесi мiсця, якi цiкавi у рiзнi 
пори року. Навiть за декiлька рокiв, 
опинившися в своєму улюбленому ку-
точку Одеси, я можу його побачити по-
iншому й сфотографувати пiд iншим 
кутом, в iншому свiтлi. Тому поверта-
юся до улюблених мiсць, хоча люблю 
рiзноманiтнiсть. Наприклад, будинок з 
аркою в Щепному провулку, який геть 
зарiс диким виноградом. Влiтку вiн зеле-
ний, i спереду, на арцi, i вся стiна – лише 
одне вiкно на цiй стiнi є. Восени листя 
червонiє, взимку опадає, i виявляється, 
що стiна жовта...

Щодо натюрмортiв: не люблю 
спецiально розкладати предмети, ви-
ставляти освiтлення. Це вiдбирає час, 
а менi хочеться побачити i зняти. Можу, 
звичайно, втрутитися, щось покращи-
ти. Класичнi натюрморти часом знiмаю 
в гостях, навiть телефоном, якщо каме-
ра не пiд рукою. Власний натюрмортний 
фонд в мене є, але невеликий. Якось 
захотiлося зробити бiлий натюрморт: 
баночку кефiру, бiлi яєчка на блюдечку 
та шматочок бринзи. I тло також бiле. 
Це так званий «високий ключ». А коли 
знiмаємо темне на темному, то вже –
«низький ключ». Це нелегко, адже кож-
ний предмет має мати свiй легкий 
вiдтiнок, свої напiвтони. До речi, також 
нещодавно зняв колiнця в чорних пан-
чохах i чорного кота поруч у «низькому 
ключi». 

У музеї роботи досить багато. По-
перше, зйомка у фондах, це основна 
дiяльнiсть. Створюємо цифровий фонд, 

Свято на селі

Україна. Печаль і надія

Сонячна

Арт-деко
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це має свою специфiку, вимагає особли-
вих знань та особливого ставлення, i я 
радий, що маю змогу цим займатися, це 
збагатило мене в творчому та технiчному 
планi. Олiйний живопис, оскiльки фар-
ба лягає нерiвно, може пiд рiзним кутом 
свiтла давати вiдблиски. Тому доводить-
ся докладати зусиль, маючи на увазi, що 
репродукцiї потрапляють до рiзних ви-
дань, каталогiв i мають справляти адек-
ватне враження.

До того ж у музеї вiдбуваються 
рiзнi культурнi подiї, вiдкриваються ви-
ставки, тут треба придiлити увагу не 
тiльки роботам, а й людям, авторам, 
вiдвiдувачам, передати атмосферу. 
Врештi-решт, сам музей потребує зйом-
ки – стiни, фасади.

А в театрi все зовсiм iнше, дуже склад-
ний та цiкавий процес, актори, їхнi емоцiї. 
Тут треба знiмати, не заважаючи гляда-
чам, якщо це не репетицiя, а вистава. Це 
вимагає довгофокусних об’єктивiв, те-
атральне свiтло дуже складне, рухливе, 
мiзансцени змiнюються. Подекуди ро-
блю портрети акторiв для особистої спра-
ви та фойє, серед них є дуже вибагливi, 
особливо актриси. Жiнка хоче виглядати 
на знiмку так, як вона себе уявляє, тож 
кiнцевий результат дають її побажання i 
моє бачення.

Для книжок у мене просять впiзнаванi 
фото Одеси, є з чого вибирати. Пла-
ную зараз дати кiлька жiночих образiв 
для збiрки поезiї Iгоря Потоцького, буде 
цiкаво. Для преси знiмаю рiзнi подiї, 
здебiльшого виставки, концерти. Пра-
вильно для репортажу фотографувати 
митцiв на тлi їхнiх робiт. Великi зiбрання 
людей – це емоцiї чи заперечення, чи 
схвалення, i це треба фiксувати. Наслiдки 
бомбардування, прильотiв я також 
знiмаю, вважаю це своїм обов’язком 
пiд час вiйни. Такi знiмки у мене просять 
європейськi видання, важливо, щоб зна-
ли правду про руйнування, яких зазнала 
Одеса.

Останнi 10-15 рокiв я регулярно на-
даю свої роботи мiжнародним фотоса-
лонам. З досвiдом прийшов успiх, тепер 
маю нагороди, багато золотих та срiбних 
медалей, дипломiв. Є така мiжнародна 
фотографiчна асоцiацiя FIAP, у мене 
вже накопичилося достатньо перемог, 
аби туди вступити. Там є умови прийо-
му. Треба з певною кiлькiстю робiт взяти 
участь в певнiй кiлькостi салонiв у пев-
них країнах. Збираюся в травнi подава-
ти документи. Також планую вступити до 
Нацiональної спiлки журналiстiв України, 
менi це цiкаво. Адже на моєму рахун-
ку багато публiкацiй у засобах масової 
iнформацiї! 

Сировар

Ось і сніг
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МЕДИЧНИЙ ЦЕНТР
«SOFI-NA»

м. Одеса, вул. Софiївська, 19
Час роботи: щоденно, окрiм суботи i недiлi

Телефони: моб. +380681819865, +380934029288

МЕДИЧНИЙ 
ЦЕНТР 
НАТУРОПАТIЇ 

«SOFI-NA» � 
ДЛЯ ВСIХ, ДЛЯ ВСIХ, 
ХТО ХОЧЕ БУТИ ХТО ХОЧЕ БУТИ 
ЗДОРОВИМЗДОРОВИМ

У середмiстi Одеси, на вулицi Софiївськiй, 19, гостинно вiдчинив 
свої дверi для вiдвiдувачiв Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» 
Софiї Нагорняк – вiдомої цiлительки, психолога, фiтотерапевта, чле-
на Мiжнародної асоцiацiї народної медицини. Тепер одесити i гостi 
мiста мають можливiсть отримувати в просторому, свiтлому, гарно 
обладнаному примiщеннi центру послуги з оздоровлення i придбати 
цiлющу органiчну продукцiю в екологiчнiй аптецi.

У медичному центрi натуропатiї «SOFI-NA» Софiя Михайлiвна На-
горяк, цiлителька з багаторiчним успiшним досвiдом, проводить 
консультування i лiкування народними засобами медицини. Це 
фiтотерапiя, вiсцелярна терапiя, процедури хiджами (лiкувального 
кровопускання) i гiрудотерапiї. Також працюють бiоенерготерапевт, 
психолог, косметолог, масажист, фахiвець з корекцiї хребта.

В екологiчнiй аптецi представленi у широкому асортиментi 
трав’янi оздоровчi збори й чаї, фiтоекстракти, мацерати (тобто на-
стоянки на олiї), унiкальна авторська розробка – бальзам «SOFI-
NA», фiтосвiчi, а також органiчна продукцiя власного виробництва: 
печиво, гранули, варення з корисних для здоров’я ягiд та фруктiв, з 
горiхiв, ялицевих пагонiв тощо.

Усi цi вироби оригiнальнi i мають фiрмовий знак «SOFI-NA», а не-
повторне пакування змусить усмiхнутися: скажiмо, баночка з напи-
сом на кришечцi «Або Україна виграє, або орки програють» може 
бути не лише смачним, а й символiчним подарунком!
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